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»Po češnjah se letina pozna,« pravi star 

vipavski pregovor. In letos so češnje res lepo 

obrodile, vreme jim je šlo na roko, sezona 

obiranja je bila dolga, plodovi so bili zdravi, 

ne samo za konzum, še za predelavo jih je bilo 

dovolj. Češnje so se suši še nekako izognile, 

kar pa ne velja za ostalo sadje in poljščine, tako 

da je ta pregovor o letini na veliki preizkušnji. 

Podobno kot je narava pri češnjah želela 

nadoknaditi izgube zadnjih let, so koronsko 

brezno skušali zapolniti organizatorji 

prireditev. Junijska eksplozija dogodkov je 

bila sicer pričakovana, toda takšna inflacija 

prireditev pa vendarle ne. Vsi so najbrž hiteli z 

organizacijo že sedaj, pač v bojazni, kaj nas čaka 

v epidemiološko in energetsko negotovi jeseni. 

Toda kritična masa potencialnih udeležencev je 

bila očitno precenjena, podcenjeno pa dejstvo, 

da smo se v teh dveh letih odvadili žurati zaradi 

žura.

Zato je marsikateri mega dogodek finančno 

nasedel, sploh tisti, na katerih so navili 

cene, češ da se itak vse draži. Draginja naj bi 

bila posledica Putinove 'posebne operacije' 

v Ukrajini. Toda ne vedno in povsod. V 

Sloveniji se dogaja, da do podražitev prihaja – 

zaradi pomanjkanja delovne sile. Če je verjeti 

govoricam iz Ljubljane, se je urna postavka 

natakarjev dvignila na 15 evrov, kar je seveda 

dober signal za delojemalce, medtem ko ga 

delodajalci sprejemajo s stisnjenimi zobmi. 

Toda lastniki lokalov so dvig urne postavke 

seveda prevalili na gosta – z nesorazmernim 

dvigom cen. Vojna pri tem nima velikega vpliva. 

Nancy Vidmar

»Rdeče češnje rada jem, črne 
pa še rajši …«

Soseska Fluvio Frigido v pričakovanju

Dobrodošli na Ajdovski tržnici

Garaža vabi tudi dekleta
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Na junijski slovesnosti je 
vrata stanovalcem odprla 
nova stanovanjska soseska na 
Ajdovskem – Fluvio Frigido. 
Poleg 76 stanovanj je v pritličju 
obeh objektov moč najti tudi 
poslovne prostore. Stanovanja 
so različnih velikosti, od 39 m2 
do 84 m2, z velikimi steklenimi 
površinami, zasenčenimi s senčili 
na elektro pogon. Bivalni prostori, 
ki se delijo na dnevno in nočno 
cono, imajo vgrajene klimatske 
naprave, talno gretje in električni 
radiatorje v kopalnicah. Hkrati 
pa sta objekta stanovanjske 
soseske Fluvio Frigido potresno 
in požarno varna, energetsko 
učinkovita ter prilagojena za 
bivanje vseh generacij. Poleg 
vgrajenih dvigal bodo imeli 
stanovalci nove stanovanjske 
soseske Fluvio Frigido na voljo 
še dve moderni kolesarnici z 
orodjem za manjša popravila, 
priklopa za polnjenje e-koles in 
prostor za zunanje pranje vozil 
kot tudi polnilnice za e-vozila in 
garažo. Urejena pa je tudi okolica, 
kjer bo večina vsebine namenjena 
mlajši generaciji in bo ponujala 
varen in prijeten prostor za 
druženja.

Stojan Franetič, direktor 
podjetja Intech gradnje, in 
Tadej Beočanin, župan Občine 
Ajdovščina, sta v družbi bodočih 
stanovalcev slovesno prerezala 
trak in naznanila vselitev v 
nova, premišljeno zasnovana, 
natančno in kvalitetno zgrajena 
stanovanja, ki bodo dom ponujala 
različnim generacijam in jim tako 
omogočala prijetno in udobno 
bivanje. Ob uvodnem pozdravu je 
direktor podjetja Intech gradnje 
Stojan Franetič izpostavil, da so se 
ob zasnovi projekta zavedali, da je 
nakup nepremičnine pomembna 
življenjska odločitev in dodal: 
»Zato smo se že v fazi priprav 

odločili za kakovostne materiale 
ter vrhunske gradbenike in 
obrtnike. Veliko premisleka smo 
namenili postavitvi stanovanj 
in smiselnosti izkoriščenosti 
prostora, saj smo želeli bodočim 
kupcem ponuditi tisto, kar si 
želijo. A hkrati, smo se zavedali, 
da bo nova stanovanjska 
soseska vplivala tudi na podobo 
Ajdovščine in njene prebivalce, 
zato smo se z idejno zasnovo želeli 
približati okolici.« Ob zaključku 
se je zahvalil Občini Ajdovščina 
za podporo in pozdravil bodoče 
stanovalce tej jim zaželel prijetno 
in udobno bivanje v novi 
stanovanjski soseski.

Tadej Beočanin, župan 
občine Ajdovščina, je poudaril 
pomembnost odprtja novih 
stanovanj na Ajdovskem po več 
letih: »Ponosen sem, da je uspelo 
investitorju kvalitetno zasnovan 
projekt umestiti v naše okolje in 
s tem doprinesti k zmanjšanju 
primanjkljaja stanovanj, s katerim 
se soočamo v zadnjem obdobju. 
Prepričan sem, da bo prvi nov 
večji stanovanjski kompleks po 
več letih odlično izhodišče in 
spodbuda za nadaljnje reševanje 
stanovanjske problematike in bo 
okrepil razmah večstanovanjske 
gradnje, ki se obeta v naslednjih 

letih. Sodobna zasnova, 
dovršena oprema in odlična 
pozicija bodo z gotovostjo 
zadostile potrebam raznolikim 
generacijam stanovalcev, pa 
tudi uporabnikom poslovnih 
prostorov. Čestitke investitorju, 
gradbincem, projektantom in 
vsem, ki ste dali svoj pečat, da je 
projekt uspel in zaživel v vsej svoji 
podobi. Z gotovostjo bo v mesto 
prinesel nov veter in poživil 
mestni utrip ter krepil visoko 
kakovost bivanja.« Ob tem je 
naznanil, da se ajdovski občini v 
nadaljevanju obeta kar 400 novih 
stanovanj na več lokacijah po 
mestu in podeželju in izpostavil, 
da se je Občina Ajdovščina po 
številu novih stanovanj zavihtela 
na drugo mesto v državi, takoj za 
prestolnico, kar je z gotovostjo 
vzpodbuden podatek.

Fluvio Frigido namreč ni 
edina stanovanjska gradnja 
pod okriljem podjetja Intech 
gradnje na našem območju. 
Raste že stanovanjska soseska na 
Ribniku – Rezidence Lotus, ki bo 
zgrajena predvidoma v letu 2023, 
z deli pa se bo kmalu pričelo na 
stanovanjski soseski Rezidence 
Papillon, ki bo zrasla tik ob 
novem Domu starejših občanov 
Kresnice.

Občina Ajdovščina je 26. 
maja 2022 od donatorjev Taje in 
Iva Boscarola prejela nakazilo 
donatorskih sredstev v višini 
21 milijonov evrov. Donatorja 
sredstva v višini 10 milijonov 
evrov namenjata splošni 
družbeni koristi s področja 
zdravstva v občini Ajdovščina, 
in sicer vzpostavitvi sodobnega 
zdravstvenega centra v Ajdovščini 
z novim zdravstvenim domom, 
centrom nujne medicinske 
pomoči in lekarno, s katerim 
se bo izboljšal dostop občank 
in občanov do primarne ravni 
zdravstvenega varstva in s tem 
nivo njihove zdravstvene oskrbe. 
Z dnem pričetka obratovanja ZD 
in lekarne v novem objektu bo v 
mestu vzpostavljen tudi potniški 
promet. 10 milijonov evrov bo 
šlo v splošno družbeno korist 
s področja  zaščite in reševanja 
v občini Ajdovščina ter širši 
primorski regiji. Namenjena bodo 
za vzpostavitev večnamenskega 
helikopterskega centra v 

Ajdovščini z operativno servisnim 
objektom, helikopterjem in 
hangarjem, ki bo zagotavljal 24-
urno pripravljenost za intervencije 
na območju Krasa, Trnovsko - 
Nanoške planote, Soške doline in 
Vipavske doline. V logističnem 
centru bo poleg zdravstvenega 
doma in lekarne zgrajen še 
gasilsko-reševalni center in nova 
policijsko postajo, tako da bodo 
vse reševalne službe združene na 
enem območju mesta.

Milijon evrov pa bo porabljenih 
za ozelenitev in hortikulturno 
ozelenitev mesta Ajdovščina in 
njegove okolice. Nekateri projekti 
za hortikulturno ozelenitev 
Ajdovščine in podeželja so že 
pripravljeni, tako da bo za to 
namenjen milijon evrov občina 
začela že kmalu črpati, končani 
pa bodo v roku dveh let. 

Donatorja sta še štiri milijone 
evrov namenila za gradnjo 
in ureditev muzeja letalstva, 
donacijo bo ajdovska občina 
prejela tedaj, ko bo pridobljeno 
zemljišče in vzpostavljeni 
postopki za gradnjo, zaključek 
projekta je načrtovan do leta 
2026.

Župan Tadej Beočanin se je 
donatorjema v imenu občank in 
občanov zahvalil za plemenito 
gesto, ki bo nedvomno izboljšala 
kakovost življenja občank in 
občanov. Napovedal je, da bo 
Občina še naprej trdno sodelovala 
z donatorjema in si po svojih 

najboljših močeh predano 
prizadevala za uresničitev 
zastavljenih projektov za dobrobit 
celotne skupnosti.  Ivo Boscarol 
je ob slovesnem podpisu izrazil 
pohvalo, da je Občina ažurno in 
prizadevno stopila k projektom, 
in napovedal, da si bosta skupaj s 
hčerko Tajo še nadalje prizadevala 
za razvoj lokalne skupnosti 
in izrazil ponos, da sta s svojo 
donacijo zgled ter v spodbudo 
tudi drugim. Njegovo novo 
podjetje Boscarol d. o. o.  načrtuje 
tudi vlaganje v nepremičnine, 
zlasti na področju stanovanjske 
gradnje.

Novinarske konference so se 
udeležili tudi vodje občinskih 
oddelkov, direktor zdravstvenega 
doma Egon Stopar, poveljnik CZ 
Igor Benko in direktorica Lekarne 
Ajdovščina Katja Krušič. 

Ajdovska tržnica v novi podobi
Na zadnje četrtkovo dopoldne v maju je ob ponudnikih lokalnih dobrot, ubranih glasovih Mladinskega pevskega zbora OŠ Danila Lokarja in izbranih besedah 

dramske skupine Planina potekalo odprtje ajdovske tržnice, ki bo odslej privabljala ponudnike in povpraševalce s sodobno zasnovanimi notranjimi prostori, 
urejenimi sanitarijami in dodatno ponudbo dobrot z Vipavske doline. Zbrane je ob odprtju nagovoril tudi župan Tadej Beočanin.

Sodobno urejena notranja 
tržnica obsega 6 prodajnih mest 
in domačim pridelovalcem 
in predelovalcem omogoča 
prijaznejšo prodajo. V času 
prenove, ki je potekala od aprila 
2021 v okviru projekta Prenova 
mestne tržnice Ajdovščina, 
so zanimanje za prodajo na  
tržnici, poleg obstoječih, že 
izrazili tudi novi ponudniki. S 
širitvijo ponudbe bomo imeli 
lokalni prebivalci priložnost, 
da se raje odločimo za nakup 
svežih domačih pridelkov ter 
prehrambnih izdelkov podeželja 
ter tako podpremo domačega 
kmeta. Tržnica ponuja sveže in 
predelano sadje in zelenjavo, 
zeliščne, medene, pekovske in 
druge prehrambne izdelke. Svoj 
prostor imajo tudi moke in žita, 
domače pijače in sonaravni 
izdelki za nego telesa. Z ustrezno 
hladilno opremo je poskrbljeno 
za prodajo blaga, ki potrebuje 
hlajenje, tako da so se ponudbi 
mleka in mlečnih izdelkov 
pridružili suhomesnati izdelki. 

Od otvoritve tržnice dalje 

velja prenovljen urnik. Tržnica 
po novem posluje ob torkih od 
14. do 19. ure ter ob četrtkih 
in sobotah od 7. do 12. ure. 
Ostali termini se bodo določali 
skladno s pobudami in željami 
kupcev in ponudnikov. Razpored 
ponudnikov na tržnici poteka po 
predhodnih najavah. Ponudniki 
želene termine prodaje sporočajo 
koordinatorju tržnice Občini 
Ajdovščina (trznica@ajdovscina.
si, 05 365 91 06) vsaj 3 delovne 
dni pred načrtovano prodajo. 

Za urejenost prodajnih površin 
in obračunavanje uporabe 
prodajnih mest bo še naprej 
skrbela Komunalno stanovanjska 
družba Ajdovščina d.o.o.

Ajdovska tržnica bo obenem 

služila kot prevzemno mesto 
Tržnice na borjaču. Preko 
spletišča se bodo kupci s 
posamezni ponudniki dogovorili 
za termine prevzema blaga na 
tržnici. Vsako drugo soboto 
v mesecu bo tržnica ponujala 
sezonske posebnosti, kulinarične 
degustacije, prehrambne in 
ustvarjalne delavnice ter druge 
zanimivosti podeželja.

Nove prodajne površine tržnice 
je s svojo prisotnostjo počastil 
tudi  župan Občine Ajdovščina 
Tadej Beočanin. Otvoritev je 

popestril program mladinskega 
pevskega zbora Osnovne šole 
Danila Lokarja Ajdovščina ter 
brangerce Društva gospodinj 
in dramske skupine Planina pri 
Ajdovščini. Najbolj so se novih 
prostorov seveda razveselili 
ponudniki. Mateja Marc z Ustij 
je izpostavila: »Doprinos ureditve 
notranjega prodajnega prostora 
tržnice je za nas ponudnike 
izjemenm, saj nam bo omogočena 
izboljšana dodatna in pomembna 
tržna pot za neposredno prodajo.« 
Ivica Nemec s kmetije Pod rebrom 

pa dodaja: »Seveda smo vsi 
prodajalci na tržnici komaj čakali 
na ureditev tržnice. Pridobili 
bomo sanitarije in pa kar je 
najbolj važno, da nas bo pozimi 
malo manj zeblo in prepihalo. 
Upam, da bodo tudi uporabniki 
tržnice z veseljem prihajali.«

Občina Ajdovščina je prenovo 
tržnice izvajala v okviru 
projekta Prenova mestne tržnice 
Ajdovščina, ki ga je sofinanciral 
Evropski kmetijski sklad za razvoj 
podeželja in Program razvoja 
podeželja 2014–2020 Republike 

Slovenije, ukrep LEADER, 
podukrep 19.2. Pri izvajanju 
projekta sta sodelovala tudi 
Krajevna skupnost Ajdovščina 
ter Turistično in kulturno 
društvo Špajza. Koordinacijo 
Ajdovske tržnice v mesecu maju 
prevzema Občina Ajdovščina, za 
urejenost prostora in opreme pa 
bo kot doslej skrbela Komunalno 
stanovanjska družba Ajdovščina. 
Še v letu 2022 bo je predvideno 
tudi načrtovanje prenove površin 
zunanjega dela tržnice.

Avtor fotografij: Jan Čermelj. 

Aktivnost se izvaja v okviru operacije Prenova mestne tržnice Ajdovščina, ki jo sofinancirata 
Evropska unija iz Evropskega kmetijskega sklada za razvoj podeželja in Republika Slovenija v 

okviru Programa razvoja podeželja 2014–2020 / ukrep LEADER / podukrep 19.2.

Prejeta donacija Taje 
in Iva Boscarola

Na novinarski konferenci konec maja je potekal slovesen 
podpis izjave ob prejeti donaciji, ki sta jo Taja in Ivo Boscarol 
namenila občini Ajdovščina. Denarna sredstva donacije so že 
na računu Občine Ajdovščina, ki je že pristopila k začetnim 
korakom za realizacijo projektov, ki bodo z donacijo uresničeni 
zlasti na področju zdravstva, zaščite in reševanja, poudarek pa 
bo tudi na ozelenitvi mesta in okolice.

Stanovanjska soseska Fluvio Frigido 
v Ajdovščini bo kmalu zaživela

Novozgrajena stanovanjska soseska, poimenovana Fluvio Frigido, je pripravljena na vselitev. 
Investitor, podjetje Intech gradnje, in župan Tadej Beočanin sta s prerezom traku nova 
stanovanja predala bodočim stanovalcem. Sodobno zasnovana in premišljena stanovanja, prva 
nova po več letih, so prvi korak na poti k 400 novim stanovanjem, ki se v kratkem obetajo na 
Ajdovskem.
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Izgradnja kolesarske steze 
ob cesti Ajdovščina – Lokavec 
gre počasi h koncu. Urediti je 
potrebno še zadnji kos ceste, ki pa 
je tik pred in v naselju precej ozka, 
prostora je premalo za gradbene 
stroje in promet. Poleg tega bodo 
dela ob popolni zapori bistveno 
hitreje urejena. Ob ureditvi 
kolesarske steze na obeh straneh 
cestišča bo v celoti sanirana 

komunalna infrastruktura pod 
cesto, le-ta pa nato tudi v celoti 
na novo preplaščena z asfaltno 
prevleko. Urejanje kolesarske poti 
ob cesti Ajdovščina – Lokavec je 
državna investicija, sofinancirana 
z evropskimi sredstvi. 

Do predvidoma 20. julija bo pot 
v Lokavec vodila skozi vas Cesta. 
Dotlej prosimo za strpnost in 
razumevanje.

Sončno vreme in visoke 
temperature so v dolini že naredile 
svoje – Hubelj ima izredno 
nizek vodostaj in Komunalno 
stanovanjska služba je uporabnike 
vodovodnega sistema sredi 
junija že opozorila na racionalno 
trošenje vode. Novogradnja pri 
obstoječi Vodarni Hubelj pa 
obeta, da v bodoče do takšnih 
situacij ne bo več prihajalo niti v 
najbolj sušnih obdobjih. Obsežen 
projekt bo namreč zagotavljal, 
da bo imela Vodarna Hubelj 
vedno dovolj velike zaloge vode, 
Hubeljski vodovodni sistem bo z 
ustreznim črpališčem v obe smeri 
povezan s sistemom na Gori, ta 
pa bo povezan še s sistemoma 
Višnje in Podkraj-Strelice. Vsa tri 
gradbišča so v teh dneh aktivna, 
dela tečejo po načrtih.

Ob Vodarni Hubelj se gradi 
mogočen vodohran s tremi 
celicami. Pilotna stena, ki bo 
zagotavljala trdnost, je zaključena 
in povezana z vezno betonsko 
gredo. Prva celica vodohrana 
je že izdelana, prav tako je že 
izvedena navezava iz vodarne. 
Če bi bilo potrebno, bi ta celica 
že lahko pričela funkcionirati. 
Opravlja še izkop za preostali 
dve celici, hkrati pa se že gradi 
tudi podporni zid pred novim 
delom, ki že sodi v sklop zunanje 
ureditve.

Na drugem gradbišču v Lokavcu 
je izvedena povezava skozi 
Slokarje do črpališča. Hkrati se 
je kot ločen projekt prenavljalo 

kana l izacijsko omrežje . 
Intenzivno se gradi povezavo 
Skuk – Slokarji, izvedenih je že 
slabih 2 kilometra, do zaključka 
manjka še dober kilometer. 
Prioriteta aktualnega projekta je 
izgradnja vodovodnega sistema. 
Skoraj zagotovo pa se bo še 
letos pričelo z izvedbo hišnih 

priključkov in drugih del po vasi.
Na tretjem gradbišču, na 

sistemu Podkraj-Višnje, pa so tik 
pred zaključkom izgradnje dveh 

vodohranov. Glavnina betonskih 
del je opravljena  - obe 100 m³ 
veliki vodni celici sta zgrajeni. 
Tudi v Podkraju se bo v kratkem 
pričelo s prenovo kanalizacijskega 
omrežja. To bo samostojen 
projekt, v teh dneh bo objavljen 
javni razpis za izbiro izvajalca. 

Mesto Ajdovščina postaja 
vedno lepše. Ob glavni prometnici 
skozi Ajdovščino so speljane 
lepo urejene kolesarske steze 
in pločniki, ki jih od cestišča 
ločujejo gredice. Pri izgradnji se 
je nadvse skrbno pristopilo tudi k 
urejanju taktilnih oznak za slepe 
in slabovidne v sodelovanju z 
Društvom slepih in slabovidnih 
Nova Gorica. V praksi pa se je 
izkazalo, da obstoječi standardi 
očitno niso najbolj ustrezni. 
Občino je na to opozoril eden od 
slabovidnih občanov, nato pa se je 
skupaj z njim preverilo situacijo. 
V želji mesto urediti čim lepše 
se je poravnalo vse robove med 
kolesarsko stezo, pločnikom in 
cvetlično gredico ali travnikom. 
Rob prometne površine pa je 

pomembna orientacijska točka, 
ki jo slepi in slabovidni lahko 
zaznavajo s pomočjo palice 
za slepe. Ta problem mestnih 
pločnikov je že rešen, delavci 
Komunalno stanovanjske družbe 
so namreč znižali gredice na 
robovih za višino robne granitne 
kocke ter s tem omogočili 
bistveno boljšo orientacijo slepim 
in slabovidnim.  

Obenem še sporočamo, da so 
tovrstna opozorila dobrodošla, 
tako kot tudi želje po dodatnih 
prilagoditvah. Vse nove občinske 
gradbene investicije vsebujejo 
vse potrebne prilagoditve, tako 
imajo na primer vsi na novo 
zgrajeni pločniki pravilno urejene 
klančine. Zaželene so tudi pobude 
iz krajevnih skupnosti – preverite 

pločnike in klančine na njih po 
vaseh in sporočite Občini, če jih 
je potrebno prilagoditi ali na novo 
urediti. To so majhne naložbe, ki 
lahko rešujejo velike težave.

Sinjevrška domačija že 30 let 
nudi gostoljubje umetnikom na 
mednarodni likovni delavnici. 
Pobudnik umetniškega projekta 
je bil Klavdij Tutta, ki ga je 
prvih 15 let tudi nadvse uspešno 
strokovno in umetniško vodil. 
Likovna kritičarka Anamarija 
Stibilj Šajn sodeluje od samih 
začetkov, pred desetletjem in pol 
pa je prevzela umetniško vodenje. 
Takrat sta se projektu pridružila 
tudi Polona Kunaver in David 
Ličen, pomemben strokovni 

sodelavec pa je še Črtomir Frelih. 
Skozi desetletja je umetniška 
zgodba rastla, umetniška družina 
se je širila. Stalnica delavnice/
simpozija pa je domačija Sinji vrh, 
navdih in pribežališče umetnikov. 
Že od leta 2018 je podpornik 
simpozija podjetje Tosla, ki je 
okroglo obletnico umetniškega 
projekta obeležilo na poseben 
način – 15 selektivno izbranih 
avtorjev je za podjetje ustvarilo 
po eno delo velikega formata 
na temo ekologije. Imenitna 

zbirka sodobnih likovnih del 
Tosla je bila v Vipavskem Križu 
premierno predstavljena. Gre za 
enega večjih odkupov sodobne 
likovne umetnosti v zadnjem 

obdobju. 
Ob jubileju je snovalcem čestital 

tudi župan Tadej Beočanin: 
»Ponosen sem, da je naša občina 
gostiteljica mednarodnega 
likovnega simpozija Slovenija 
odprta za umetnost, ki v naši 
skupnosti že 30 let združuje 
umetnike v navdihujočem okolju. 
Letos ste združili dve pomembni 
točki naše skupnosti – Vipavski 
Križ in Sinji vrh, dva bisera, 
ki navdihujeta in z gotovostjo 
spodbujata umetniški navdih, 
ki ga umetniki v raznolikih 
motivih upodobite in ime naše 
občine ponašate daleč izven 
njenih meja.« Nadvse je vesel 
povezovanja gospodarstva s 
kulturo: »Čestitke podjetju Tosla, 
direktorju Primožu Artaču, ki je 
spodbudil umetnike k ustvarjanju 
in povezovanju. S tovrstnimi 
gestami se spodbuja izvirnost in 
krepi umetnost. Četudi slonimo 
na gospodarstvu in stremimo k 
vse večjemu napredku, je prav 
kultura tista, ki nas povezuje in 
združuje.« Županovo Jubilejno 

priznanje je v imenu vseh, ki so 
skozi 30 let oblikovali umetniški 
simpozij, prevzel Kristjan Vidmar 
s Sinjevrške domačije, kjer bo še 
naprej združeval umetnike. 

Zbirka Tosla vsebuje 15 
likovnih del, nastajala so v 
ateljejih izbranih umetnikov, 
ki so hkrati tudi sodelujoči 
umetniki na letošnjem jubilejnem 
30. mednarodnem simpoziju 
Slovenija odprta za umetnost. 
To so Sašo Vrabič, Izidor Tomaž 
Perko, Rudi Skočir, Hrvoje Marko 
Peruzović (Hrvaška), Larissa 
Tomasesetti (Avstrija), Jerzy 
Tyburski (Poljska), Klementina 
Golja, Klavdij Tutta, Črtomir 
Frelih, Lone Verlich, David Ličen, 
Willem Van Hest (Nizozemska), 
Evgen Varzić in Bojana Šumonje. 
Po napovedi direktorja Primoža 
Artača bodo moderna umetniška 
dela zaokrožila po galerijah. 
Umetniki že ves teden ustvarjajo 
na Sinjem vrhu. V petek, 24. 
junija, pa tradicionalno vabijo 
na dan odprtih vrat, kjer bodo 
predstavili nastala dela. 

V sklopu celovite prenove 
Šturskega parka so bila 
najbolj nevarna drevesa, tista, 
ki so ogrožala obiskovalce, 
odstranjena. Ohranila pa so se 
v klopeh in mizah, izdelanih iz 
njihovega lesa, ki se jih je namestilo 
na priljubljene sprehajalne točke 
po mestu in podeželju. Prav tako 
se je izdelavo lesenih izdelkov 
uporabilo les  posekanih topol 
iz Vipavske ceste, kjer se gradi 
kolesarka.  18 miz in 22 klopi krasi 
otroška in športna igrišča, parke, 
vrtičke, sprehajalne in tekaške 

poti proti podeželju in druga 
priljubljena mesta za druženje, 
kjer je prijeto posedati. S tovrstno 
akcijo – preudarno uporabo lesa 
namerava Občina nadaljevati 
tudi v prihodnje. Prav tako z 
zasaditvijo novih dreves, za kar sta 
v sklopu donacije poskrbela Taja 
in Ivo Boscarol in za ozelenitev 
in hortikulturno ureditev 
namenila milijon evrov. Nekateri 
projekti so že pripravljeni, 
končani pa bodo v roku dveh 
let. Hortikulturne ureditve 
in ozelenitve so načrtovane v 

Šturskem parku, na površinah 
za pešce in kolesarje po mestu, 
na kolesarki proti Lokavcu, na 
površinah ob mestnem stadionu, 
na vrtičkih Rusne, v parku pri 
pokopališču, na Livadi, ob pešpoti 
ob Hublju, na povezovalni poti 
Ribnik-Žapuže, na Kresnicah, v 
poslovnih conah ter na športnih 
in otroških igriščih ter  v vseh 
krajevnih skupnostih. 

Zapora ceste zaradi del

V Lokavec skozi Cesto
Do predvidoma 20. julija bo popolnoma zaprta cesta od 

križišča pred naseljem Lokavec do središča vasi. Obvoz bo 
urejen skozi vas Cesta. To je še zadnji korak do zaključka 
investicije v izgradnjo kolesarske steze ob cesti Ajdovščina – 
Lokavec. Hvala za strpnost in razumevanje.

Enostavna rešitev za veliko težavo
Ob urejanju površin za kolesarje in pešce v mestu se je izkazalo, da po standardih urejene 

taktilne oznake niso v pomoč slepim in slabovidnim. Problem je odpravljen z zelo enostavno 
rešitvijo.

V nastajanju Evidenca 
stavbnih zemljišč

V teku je Javna razgrnitev predloga evidence stavbnih 
zemljišč. Gre za uradno evidenco, ki jo predpisuje zakonodaja 
ter vsebuje podatke o pozidanih in nepozidanih stavbnih 
zemljiščih. Javna razgrnitev predloga evidence stavbnih 
zemljišč bo potekala do 15. julija 2022, vabljeni k sodelovanju.

Z novim prostorskim zakonom 
je v uporabo dana tudi nova 
metodologija za urejanje evidence 
stavbnih zemljišč. Ta je namenjena 
ugotavljanju dejanskega stanja v 
prostoru, načrtovanju namenske 
rabe prostora, komunalne 
opreme, izvajanju ukrepov 
zemljišče politike, vrednotenju in 
evidentiranju gradbene parcele. 
Vsebuje tako podatke o zazidanih, 
kot nezazidanih zemljiščih ter 
podatke o razvojnih stopnjah 
nezazidanih zemljišč. Evidenca 
bo zagotovo omogočala bistveno 
boljši pregled nad prostorom, 
na tej podlagi pa bo tako lažje 
načrtovati razvoj.

Predlog evidence stavbnih 
zemljišč je javno razgrnjen v sklopu 
Geografskega informacijskega 

sistema iObčina, do koder lahko 
dostopate iz občinskega spletišča, 
kjer je ob objavi na voljo tudi 
obrazec za podajo pripomb in 
predlogov. Če nimate možnosti 
dostopa do spleta, si lahko 
predlog evidence v okviru javne 
razgrnitve ogledate v sprejemni 
pisarni oddelka za prostor na 
Gregorčičevi ulici 20 (pritličje 
stare občine), v času uradnih ur. 

Občanke in občani lahko na 
predpisanem obrazcu podajate 
pripombe do vključno 15. julija 
2022. Stališča do pripomb bo nato 
najprej obravnaval Občinski svet 
Občine Ajdovščina na eni od 
jesenskih sej, nato pa bodo pisno, 
po pošti, odgovore dobili tudi 
lastniki parcel, ki so sodelovali s 
predlogi, pobudami in vprašanji.

Dela tečejo po načrtu

Vodovod Hubelj-Skuk
Projekt Celovito hidravlično uravnoteženje vodooskrbnega sistema Hubelj – Skuk teče po 

načrtu. Pilotna stena pri vodarni ob Hublju je zgrajena, v sklopu vodovoda Skuk-Lokavec je 
že urejena povezava skozi Slokarje, v Podkraju pa je že izvedena glavnina betonskih del za 
izgradnjo vodohranov.

Operacija se izvaja v okviru Operativnega programa za izvajanje evropske kohezijske politike 
v obdobju 2014-2020. Projekt je sofinanciran s pomočjo sredstev EU v višini do 3.067.901,99 

EUR in nacionalnega prispevka iz državnega proračuna v višini do 541.394,47, razliko prispeva 
Občina Ajdovščina. 

Klopce s topol že krasijo mesto in 
podeželje

Nadaljuje se postavitev lesenih klopi z mizami, ki nastajajo iz lesa dreves, ki so bodisi klonila 
pod sunki burje ali jih je bilo potrebno zaradi nevarnosti in ogrožanja sprehajalcev odstraniti. 
Na mestu in podeželju je iz topolovega lesa nastalo 18 miz in 22 klopi, ki že krasijo priljubljene 
sprehajalne točke in srečevališča za druženje in povezovanje.

Raste gimnastična 
dvorana

Na robu mesta je vzpostavljeno še eno gradbišče – med malo 
in veliko dvorano Športnega centra Ajdovščina na Policah 
bo zrasla gimnastična dvorana. Prvenstveno bo namenjena 
pouku telovadbe za učence bližnje Osnovne šole Danila Lokarja 
Ajdovščina.

Gradbišče za novo športno 
dvorano med veliko in majhno 
telovadnico Športnega centra 
Ajdovščina na Policah je že 
urejeno, tudi prvi stroji so že 
zahrumeli. Osnovna šola Danila 
Lokarja bo tako vendarle dobila 
svojo lastno telovadnico. Nova 
športna dvorana bo namreč 
prvenstveno namenjena pouku 
telovadbe, z njo bo upravljala šola.

Objekt neto tlorisne površine 
1033 m² bo zgrajen v dveh 
etažah. V zgornji bo športna 

gimnastična dvorana, v pritličju 
pa bodo urejeni pomožni servisni 
prostori in sanitarije, le-te bodo 
služile tudi zunanjim igriščem. 
Stroji bodo zaropotali v teh dneh, 
zaključek je predviden v začetku 
leta 2024. Vrednost celotnega 
projekta je dobra dva milijona 
evrov. Več kot polovico sredstev 
je Občini uspelo pridobiti preko 
Javnega razpisa za sofinanciranje 
investicij v vrtce in osnovne šole 
Ministrstva za izobraževanje, 
znanost in šport.

Tri desetletja mednarodnega 
likovnega simpozija na Sinjem vrhu

Jubilejni 30. mednarodni simpozij Slovenija odprta za umetnost se je pričel s predstavitvijo 
sodelujočih umetnikov in likovne zbirke Tosla v Vipavskem Križu. Dogodka se je udeležil tudi 
župan Tadej Beočanin, ki je snovalcem simpozija izročil jubilejno priznanje.
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Program Garaža je nastal na 
pobudo študentov tehnične in 
naravoslovne smeri. Pod okrilje 
jih je vzel Zavod Beta, zaživel je 
s podporo Občine Ajdovščina, 
odličen potencial pa so zelo kmalu 
prepoznali tudi domači obrtniki 
in podjetniki. Stara garaža ob 
Hublju je pretežno opremljena 
s poklonjenim orodjem, domači 
mojstri pa so redni njeni redni 
gostje – mladim predajajo svoje 
znanje, predstavljajo svoj poklic, 
ali pa svetujejo in pomagajo pri 
popravilih različnih predmetov 
za občanke in občane. Ob izteku 
prve sezone je nad učinkovitostjo 
in uspešnim zagonom programa 
navdušen tudi direktor Zavoda 
Beta Aljaž Ferjančič. Dan 
odprtih vrat Garaže je obiskal 
tudi župan Tadej Beočanin, ki si 
je z zanimanjem ogledal nastale 
prototipe.

V prvi sezoni so svoje lastne 
zamisli uresničile štiri skupine 
fantov. Pri delu so jih s svojim 
znanjem pomagali, jih usmerjali 
in vodili študentje naravoslovnih 

in tehničnih programov: 
Timotej Lemut, Anže Žibrik, 
Mitja Stefančič, Patrik Vidic, 
Darja Uršič in Ana Štrukelj. 
Fantje so tako na prireditvi 
ponosno zagnali električni in 
bencinski gokard, avtonomni 
rover in predstavili računalniško 
igrico. Dve bližnji generaciji sta 
med seboj ustvarili neverjetno 
simbiozo, tesno povezanost in si 
izmenjali znanje in izkušnje za 
otroško zvedavost, odprtost in 
delovno vnemo.

Garaža ob Hublju pa je skozi 
prvo leto delovanja odpirala vrata 
tudi za drugačne namene, tu na 
primer potekajo predstavitve 
poklicev za osnovnošolce. 
Predstavljajo se domači mojstri, 

ki v primernem okolju in na 
pristen način lahko predstavijo 
svoje delo in poklic. Vrata garaže 
pa so odprta vsem – prostor je 
namreč tudi svojevrstna mestna 
delavnica, kamor si z različnim 
orodjem, ki ga ponuja, pridete 
popravit različne predmete, 
občasno pa vam bo pri tem 
svetoval tudi mojster. Spodbuja 
tudi k aktivnosti, ustvarjanju, 
recikliranju – delavnica izdelave 
paletnega vrtnega pohištva je bila 
prava uspešnica in je še vedno v 
polnem zamahu. Tako je bilo na 
ustvarjalnem dvorišču Garaže 
izdelanih že več kot ducat klopi. 
Svojo so si na primer izdelale tudi 
dijakinje Srednje šole Veno Pilon.

Širi pa se tudi mentorski 
program. V novi sezoni se tako 
pod okriljem Ministrstva za 
delo, družino, socialne zadeve 
in enake možnosti pričenja 
mentorski program Garaža za 
dekleta. Program bo temeljil 
na aktivnostih iz področja 
naravoslovja, tehnike, inženirstva 
in matematike (STEM). 
Namenjen je spodbudi dekletom, 
ki so na teh področjih lahko 
popolnoma enakovredne fantom, 
k nadaljnjemu izobraževanju v 
teh smereh. Garaža jim ponuja 
sproščeno okolje, kjer lahko 
preverijo svoje želje, se preizkusijo 
in pridobijo dragocene izkušnje 
in znanje.

Garaža pa ponuja še več – 
sproščeno in prijetno druženje 
za vse generacije in zagotovilo, da 
tu prav nikomur ne bo dolgčas. 
Odprta je vsak delavnik od 9.00 
do 17.00.

Ajdovske osnovne šole so 
se poslovile od devetošolk in 
devetošolcev. 215 jih je letos 
zak ljuči lo osnovnošolsko 
izobraževanje. Na šturski in 
dobravski šoli so svoj odhod 
okitili s postavljanjem 'kolone' 
in okrasitvijo. Prav tako so za 
slovesni videz prireditvenega 
prostora poskrbeli na ostalih 
šolah, Osnovna šola Danila 
Lokarja pa je praznovala v 
dvorani Športnega centra Police. 

Od največje osnovne šole v občini 
se je poslovilo 79 devetošolcev, 
59 jih je zaključilo v Šturjah, v 
Dobravljah jih je na nove poti 
krenilo 49, na Otlici je potekalo 
srčno slovo od 6 devetošolcev, 
na Colu pa so se poslovili od 22 
sošolcev.

Zaključek osnovnega šolanja je 
pomemben korak na izobraževalni 
poti in priložnost za čestitke ob 
pomembni prelomnici. S tem 
namenom je vseh pet ajdovskih 

osnovnih šol obiskal tudi župan 
ter devetošolkam in devetošolcem 
podelil slovensko zastavo vsled 
spodbujanja pripadnosti in dobre 
popotnice za nadaljnje življenje. 
V okviru zaključne prireditve 
programa Mladost na burji pa 
je dekletom, ki so vseh devet 
šolskih let zaključile s samimi 
peticami, podelil še Županove 
petice. Čestitke vsem in srečno 
ter vedoželjno tudi v prihodnje!

Devetošolci pomahali osnovni šoli v slovo
15. junija, na zadnji šolski dan za devetošolke in devetošolce, jih je 215 pomahalo v slovo vsem petim osnovnim šolam v občini, zaključek tega pomembnega 

izobraževalnega obdobja pa so obeležili z valeto. Župan Tadej Beočanin je vsakemu za dobro popotnico poklonil slovensko zastavo.

Mladost na burji 
sklenila tretje 
programsko leto

S programom smo v letu 2019 
orali ledino v slovenskem prostoru 
in želeli med mladimi okrepiti 
pripadnost lokalni skupnosti 
in jih spodbuditi k aktivnemu 
sodelovanju pri ustvarjanju 
boljšega okolja za življenje in 
razvoj. Kljub spreminjajočim se 
časom in posebnim razmeram, 
v katerih je program v preteklih 
letih deloval, so ga ravno te 
okoliščine še bolj okrepile in 
izrazile njegov pomen in vrednost 
za celotno skupnost.

S koncem šolskega leta 
2021/2022 se zaključuje tretje 
programsko leto Mladost na burji 
in na štirih različnih stopnjah je 
bilo aktivno vključenih nekaj 
manj kot 1450 otrok in mladih.

V preteklem tednu je župan 
občine Ajdovščina, Tadej 
Beočanin nekaterim učencem 
priznanja in značke za posebne 
dosežke osebno podelil na 

njihovih šolah, česar so se 
letos razveselili šestošolci iz 
Osnovne šole Šturje, vsi učenci 
podružnične šole Črniče ter 
učenci četrtega in petega razreda 
Waldorfske šole Primorska.

V četrtek, 16. junija, pa smo 
letošnje programsko leto sklenili 
s slavnostno prireditvijo v Hiši 
mladih Ajdovščina, kjer je 
potekala individualna podelitev 
značk posameznikom, ki so 
uspešno opravili vse aktivnosti 

stopnje zlata Kastra. 
Priznanje in značko Zlata 

Kastra je letos pod mentorstvom 
koordinatorke Nives Žibrik 
osvojilo osem učenk in učencev 
devetega razreda Osnovne šole 
Col ter enajst učenk in učencev 
iz Osnovne šole Dobravlje, njih 
je spremljala mentorica Helena 
Brataševec.

Udeležencem programa 
Mladost na burji, od najmlajših 
grozdkov in vse do stopnje burja 
so na njihovi poti osvajanja 
priznanj in značk ob strani 
stali in jih podpirali njihovi 
učitelji mentorji, koordinatorji 
programa v vrtcu in na šolah ter 
njihovo vodstvo. Na slavnostnem 
dogodku so za sodelovanje, trud 
in vztrajnost prejeli posebno 
zahvalo. Značke, priznanja in 
zahvale sta podelila župan Tadej 
Beočanin ter vodja programa 
Mladost na burji Urška Milač.

V treh letih izvajanja 
programa je le ta dosegel 
visoko prepoznavnost v lokalni 
skupnosti. Vanj se vsako leto s svojo 
ponudbo aktivnosti vključuje 
tudi vedno več organizacij, 
institucij, neformalnih skupin in 
posameznikom. Vpliv delovanja 
programa je čutiti v celotni 
lokalni skupnosti, ki skupaj z 
aktivnimi otroki in mladimi še 
hitreje raste in se razvija.

Iz Garaže so zapeljali prvi prototipi
Izteka se prva sezona Garaže. Na dnevu odprtih vrat so kreatorji inovativnega mentorskega 

programa razkrili kaj vse se je dogajalo in kaj je nastalo. Mladi so navdušeno predstavili svoje 
prototipe, Garaža, ki je že v prvi sezoni postala tudi priročna mestna delavnica, pa snuje nove 
programe. Predvsem je želja h tehničnemu kreiranju pritegniti tudi dekleta.

Devetošolci Osnovne šole Šturje Ajdovščina 

Prejemnice Županove petice 

Mladost na burji – prejemniki priznanja Zlata kastra 

Mladost na burji – prejemniki priznanja Srebrna kastra 

Devetošolci Osnovne šole Col 

Devetošolci Osnovne šole Otlica 

Devetošolci Osnovne šole Danila Lokarja Ajdovščina 

Devetošolci Osnovne šole Dobravlje 
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Občina Ajdovščina že od poletja 
2020 uspešno sodeluje v projektu 
TransCPEarlyWarning, v katerega 
je vključenih 10 držav z Jadranske 
regije, Slovenijo pa poleg Občine 
Ajdovščina zastopa še Inštitut 
Jožef Štefan. Cilj projekta je 
učinkovitejše medsebojno 
sodelovanje med nacionalnimi 
institucijami civilne zaščite ob 
različnih nesrečah. 16. in 17. 
maja so se v Cetinjah srečali člani 
projektnega konzorcija. Poudarek 
srečanja je bil na predstavitvi 
novo razvite Early Warning 
platforme, ki združuje bistvene 
funkcionalnosti: načrtovanje, 
izvajanje in spremljanje procesov 
zgodnjega opozarjanja civilne 
zaščite, integracijo zunanjih 
sistemov, ki zagotavljajo koristne 
informacije ter eksperimentiranje 
z algoritmi strojnega učenja za 
zaznavanje dima/plamena iz 
fotografij ali videov v primeru 
uporabe gozdnih požarov.

Prihodnji koraki vključujejo 
organizacijo nadnacionalne 
pi lotne namest itve na 
partnerskih območjih ADRION 

in možnost krepitve zmogljivosti 
zainteresiranim enotam Civilne 
zaščite na tem območju. Kot zadnji 
korak projekta je predvidena 
strategija, katere akcijski načrt 
ponuja skupno vizijo in rešitve 
za področje ADRIONA glede 
zgodnjega opozarjanja Civilne 
zaščite.

Konzorcij je imel tudi sestanek 
z Gasilsko službo Mestne 
občine Cetinje, kjer so zbirali 
potrebe končnih uporabnikov in 
informacije o sledilnih procesih. 
Potekala je razprava o pilotnem 
testiranju v Cetinjah, v katerem 
bo med drugimi deležniki 
sodelovala tudi Gasilska služba.

Člani občinske uprave 
Kočevje na čelu z županom dr. 
Vladimirjem Prebiličem so se v 
začetku meseca ustavili na obisku 
naše občinske uprave. Sprejel 
jih je župan Tadej Beočanin 
ter jim predstavil našo občino. 
Podrobneje je predstavil smernice 
razvoja na gospodarskem 
področju, kjer že nekaj časa 
blestimo. Na željo gostov je 
vodja oddelka za gospodarstvo 
in razvojne zadeve Janez Furlan 
predstavil še projekte LAS, vezane 
na črpanje evropskih sredstev, s 
poudarkom na prenovi mestne 
tržnice, vzpostavitvi kolesarske 
verige, prenovi Rustjeve 
hiše v Prostor pekarskih in 
mlinarskih doživetij in drugih 
projektov ter napovedal projekt 
medgeneracijskega prenosa 
znanja, ki ga načrtujemo z Občino 
Vipava. Gostom sta bila zanimiva 
tudi dva projekta, vezana na 
mlade, in sicer Mladost na burji 

ter projekt Garaža, ki spodbuja 
mlade inovatorje in aktivno 
participacijo mladih. Izmenjava 
dobrih praks je vzpodbudna 
za dobro nadaljnje sodelovanje 
med občinami. Prav od Občine 
Kočevje smo namreč pred leti 
povzeli projekt počitniškega dela, 
s katerim mladim omogočamo 
delo v občinskih javnih zavodih.

Gostje so svojo pot nadaljevali z 
ogledom Benetk, na kulinarično 
razvajanje pa so se vrnili v 
Vipavsko dolino. 

30. marca leta 1990 se je na 
ajdovskih Policah odvil prvi 
Koncert generacij. Zvezde večera 
so bili Pietrosi, ob njih pa so 
nastopili še Embrio, Abadon, 
Tabasco, Konvoj, Mr. Jack in TNT. 
Prva ponovitev se je prav tam 
zgodila čez 10 let, aprila leta 2000, 
program je takrat povezovala 
danes poslanka v DZ Eva Irgl, 
koncert pa smo si zapomnili 

tudi po anekdoti – prekinila ga 
je policija, ki je ukrepala zaradi 
prijave, ta pa je prišla iz diskota 
iz Velikih Žabelj, kjer je plesišče 
samevalo … Bendi so se ponovno 
zbrali šele po 13 letih, 18. maja 
leta 2013. Kar devet ur rokenrola 
so publiki vseh generacij ponudili 
Selfmade, Strelovod, Climax, 
Sabalmoza, Antioksidanti, Nočne 
ptice, The Jokers, Ad Hoc, TNT, 

Mr. Jack, Elabanda, Sheiki, 
Abadon, Pietrosi, BBBB, Skalp, 
Real Live Version, Harry in Elvis 
Jackson.

Ajdovske glasbene zasedbe 
različnih generacij te dni vadijo 
'za vse soude' in se pripravljajo 
na letošnji koncer, ki bo 1. in 

2. julija na Lavričevem trgu. 
Tradicionalno bo vstop prost. 
Prvič bo Koncert generacij 

potekal dva večera, prvič v 
središču mesta, na Lavričevem 
trgu. Na petkov večer bodo 
nastopili: Zasvoj, Migrena, Get 
lost, Klimax, Elabanta, Mart, 
Harry, Runjoe, Elvis Jackson, 
Skalp, Antioksidanti, ZZ top 
cover band, za šov program 

pa bo poskrbela zasedba D'pas 
Maters bend. Soboto pa nas bodo 
razmigali: Superhuman goats, 
Sabalmoza, Year of the rookie, 
Šeiki, TNT, Mr. Jack, Nočne ptice, 
Polona Furlan & Jokers, Abadon, 
Pietrosi, BBBB, Jet Black Diamond 
in Pelhan. Dobre muzike torej 
ne bo manjkalo, pa tudi dobrega 
vina ne – letošnji Koncert 
generacij bo namreč pospremila 

bogata degustacija vipavskih vin 
v organizaciji Zavoda za turizem 
Vipavski Križ. Vinarji bodo s 
pokušinami pričeli že uro pred 
začetkom koncertov, ki se bosta 
pričela ob 19. uri, ter bodo na 
prizorišču do teme, potem pa se 
bomo v celoti prepuščali glasbi.

Našteli smo vam več kot 
dovolj razlogov, da si 1. in 2. julij 
rezervirate za obisk Koncerta 
generacij. Zagotovo imate tudi 
vi znanca, prijatelja, sina, vnuka 
ali pa nonota, ki igra v enem od 
ajdovskih bendov, tako se bomo 
ponovno zbrale vse generacije 
– na odru in pod odrom – na 
koncertu, ki ga ajdovski bendi 
poklanjajo svoji najzvestejši 
publiki, Ajdovkam in Ajdovcem.

Srečanje partnerjev
Sredi maja je v Cetinjah potekalo srečanje članov projektnega 

konzorcija projekta TransCPEarlyWarning. Namen srečanja 
je bil pregled opravljenih projektnih aktivnosti, napredka 
celotnega projekta in načrtovanje prihajajočih aktivnosti.

Projekt je sofinanciran iz Programa 
INTERREG V-B Adriatic-Ionian ADRION 

Programme 2014-2020, Second Call for 
Proposal – Priority Axis

Rustjeva hiša kruha se 
predstavlja in povezuje

Prav tako kot se prenova Rustjeve hiše v centru Ajdovščine izvaja v polnem teku, se živahno 
razvijajo tudi  ostale aktivnosti operacije Prostor doživetij pekarske in mlinarske tradicije.  

Dobra  komu n i k ac ija , 
povezovanje in širjenje informacij 
o naši bogati dediščini pekarstva 
in mlinarstva je bistvenega 
pomena za povečanje njene 
prepoznavnosti in razumevanja, 
ne samo med lokalnimi prebivalci, 
ampak tudi med različnimi 
obiskovalci LAS Vipavska 
dolina in drugo zainteresirano 
javnostjo. S tem namenom smo 
na Prešernovi ulici v centru 

Ajdovščine, ob gradbišču prenove 
Rustjeve hiše, na gradbiščne 
varovalne ograje namestili 
razstavo z vsebinami, ki so jih na 
to temo pripravili dijaki Srednje 
šole Veno Pion Ajdovščina 
skupaj z njihovimi starimi starši. 
Mimoidoče želimo ozavestiti, 
aktivirati in informirati o 
domačih temah in razmišljanjih, 

vezanih na kruh. Razstava je 
nastala v sodelovanju s Srednjo 
šolo Veno Pilon Ajdovščina, ZRC 
SAZU (Raziskovalno postajo iz 
Nove Gorice) ter Inštitutom za 

mladinsko politiko – programom 
Mladost na Burji.

O kruhu smo govorili tudi na 
znanstveno-strokovnem posvetu 
z naslovom 16. Vzporednice 
slovenske in hrvaške etnologije: 
Hrana in pijača v času krize – 
prakse pridelave, distribucije 
in uživanja. Dr. Jasna Fakin 
Bajec iz Inštituta za kulturne in 
spominske študije ZRC SAZU, 
Raziskovalne postaje Nova 

Gorica je v Kulturnem centru 
v Bistri pri Zagrebu predstavila 
aktivnosti vezane na Rustjevo 
hišo kruha v Ajdovščini ter 
pristope in digitalna orodja za 
ozaveščanje mladih o pomenu 
kruha v času revščine in izobilja. 
Govorili smo o čustvih, ki 
jih spomini na kruh sprožajo 
med starejšimi generacijami 

in razmišljali o metodah, kako 
pekarsko dediščino uporabiti kot 
vir za iskanje odgovorov o tem, 
kdo sem, komu pripadam in kam 
naprej.

Obnovljeno pritličje Rustjeve 
hiše kruha bo namenjeno 
umeščanju vsebin bogate lokalne 
pekarske in mlinarske tradicije, 
o kateri se izčrpno pogovarjamo, 
raziskujemo in informiramo že 
danes. V kolikor imate kakšen 

spomin, vtis ali anekdoto, ki bi 
jo želeli deliti z nami na  temo 
peka kruha v domačem domu, 
delovanju Ajdovskih pekarn 
ali mlinih, vas vabimo, da nas 
kontaktirate. Veseli bomo vašega 
sodelovanja.

Oddelek za gospodarstvo 
in razvojne zadeve Občine 
Ajdovščina

Aktivnost se izvaja v okviru operacije Prostor doživetij pekarske in mlinarske tradicije, ki jo 
sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj

Štiri desetletja ajdovske muzike na Koncertu generacij
Mnogi še pomnimo nepozabno tretjo edicija Koncerta generacij, maja 2013: 9 ur rokenrola, 19 bendov, koncert je prvič potekal pod šotorom in je bil prvič tudi 

v celoti posnet. Tudi na letošnjem Koncertu generacij, 1. in 2. julija na Lavričevem trgu, se napovedujejo presežki. Rezervirajte termin!

Obisk iz Kočevja
Četrtek, 23. junij, Lavričev trg 
XSlovenija: Hike & Fly 

Challenge 2022
Petek, 24. junij: 
Ob 20.00, Dvorana prve 

slovenske vlade Ajdovščina 
Njim vsem pripada slava, 

osrednja proslava v občini ob 
dnevu državnosti 

Ob 18.00, Predmeja, spominski 
park pri Materi Gorjanki 

Kulturno domoljubni večer 'Na 
Gori je moj dom' 

Sobota, 25. junij ob 21.00, 
Vipavski Križ 

akustični koncert Dan D
Petek in sobota, 1. in 2. julij, 

Lavričev trg Ajdovščina 
Koncert generacij 
Sobota in nedelja, 9. in 10. ju-

lij, Lavričev trg Ajdovščina 
Poletje je … za otroke, 

dopoldanske delavnice in večerne 
predstave v organizaciji PC ADC

Petek, 15. julij, Dvorana prve 
slovenske vlade in Lavričev trg 
Ajdovščina 

Filmski teden Evrope, projekciji 

mladinskega in odraslega filma, 
vstop bo prost. 

Petek, 22. julij, Vipavski Križ 
Poletje v Vipavskem Križu: 

Usak patk swing in plesni večer 
z NOVA jazz banda 

Sobota, 23. julij, skatepark v 
Palah, Ajdovščina 

Festival Ale v Pale: Joker Out, 
Jet Black Diamonds, MRFY, Vazz 
… 

Četrtek, 28. julij, Vipavski 
Križ 

Poletje v Vipavskem Križu: 
koncert, Tomaž Hostnik 

Četrtek, 4. avgust, Vipavski 
Križ 

Poletje v Vipavskem Križu: 
filmski večer, Sanremo 

6. in 7. avgust, Lavričev trg 
Ajdovščina 

2. ulični festival filma in 
umetnosti: knjižnica pod sinjim 
nebom, umetniška tržnica, 
delavnice, lutkovne, gledališke, 
filmske, plesne predstave, 
koncerti … 

Četrtek, 11. avgust, Vipavski 

Križ 
Poletje v Vipavskem Križu: 

predstava Pet žensk.com 
Od 12. do 14. avgust, Ustje 
Krajevni praznik: petkov 

koncert, sobotne športne 
igre, slovesna nedelja, ki se bo 
zaključila z zabavo na plošči. 

13. in 14. avgust, Lavričev trg 

Ajdovščina 
2. ulični festival filma in 

umetnosti: knjižnica pod sinjim 
nebom, umetniška tržnica, 
delavnice, lutkovne, gledališke, 
filmske, plesne predstave, 
koncerti … 

18. in 19. avgust, Vipavski Križ 
Festival vin v Vipavskem Križu 
20. in 21. avgust, Lavričev trg 

Ajdovščina 
2. ulični festival filma in 

umetnosti: knjižnica pod sinjim 
nebom, umetniška tržnica, 
delavnice, lutkovne, gledališke, 
filmske, plesne predstave, 
koncerti … 

Sobota, 20. avgust, Vipavski 
Križ 

Poletje v Vipavskem Križu: 

koncert, Rudi Bučar 
Četrtek, 25. avgust, Vipavski 

Križ 
Poletje v Vipavskem Križu: 

koncert, Denis Dantas 
27. in 28. avgust, Lavričev trg 

Ajdovščina 
Poletje je … za otroke, 

dopoldanske delavnice in večerne 
predstave v organizaciji PC ADC

2. ulični festival filma in 
umetnosti: knjižnica pod sinjim 
nebom, umetniška tržnica, 
delavnice, lutkovne, gledališke, 
filmske, plesne predstave, 
koncerti … 

V avgustu je že napovedan tudi 
Kašev letni vrt, ki pa bo letos 
potekal na dvorišču MKC Hiše 
mladih v Palah. 

Poletje 2022 v Ajdovščini
Poletje je čas sprostitve in zabave. Tudi v Ajdovščini se bo dogajalo. V nadaljevanju izpostavljamo 

nekatere stalne ali večje dogodke tega poletja v Ajdovščini, hkrati pa vas vabimo, da sledite 
napovedim dogodkov na občinski spletni strani www.ajdovscina.si in na uradnem turističnem 
portalu Vipavske doline https://dogodki.turizem-novagorica-vipavskadolina.si, kjer so 
zabeležene podrobnosti o dogodkih, informacije pa se stalno posodabljajo in dopolnjujejo. 
Želimo vam doživeto poletje 2022.  
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Mag. Anton Lavrenčič, ste 
poznan in priljubljen veterinar, 
ki dela v Veterinarski bolnici 
Vipava. Kako nam lahko opišete 
svoj delovni dan? Kaj je glavno 
področje vašega delovanja?

Moj delovni dan se prične in 
konča v Veterinarski bolnici 
Vipava, kjer skrbimo za zdravje 
in dobro počutje živali iz širše 
okolice. Imamo strokovno ekipo 
in moderno opremo, tako da 
smo kos tudi najzahtevnejšim 
situacijam. V ekipi nas je deset, 
od tega kar šest veterinarjev. To 
pomeni, da je delo zelo pestro. 
Kot ekipa se dobro razumemo in 
pokrivamo vsak svoje področje. 
Imamo terensko veterinarsko 
ekipo, ki skrbi za preventivo 
in zdravljenje velikih živali in 
ambulatorno zdravljenje malih 
živali, predvsem psov in mačk 
vključno s kirurgijo. Prav s 
slednjim se najbolj ukvarjam, 
moje specialno področje je 
ortopedija. Z veseljem tudi 
prenašam znanje na mlajše 
kolege, ker leta hitro tečejo in z leti 
prihajajo novi mladi perspektivni 
veterinarji. 

Zakaj ste se odločili za poklic 
veterinarja?

Poklic veterinarja mi je bil od 
nekdaj všeč, odraščal sem na 
kmetiji in vzljubil živali, tako 
da je bila odločitev za študij 
enostavna. V delu uživam in 
zelo rad imam delo z živalmi 
in ljudmi. Prav tako mi je všeč 
dinamičnost poklica, ki zahteva 
strokovno znanje, pa tudi mirno 
roko in mirne živce. Pri svojem 
delu sem se naučil, da sta poleg 
strokovnosti zelo pomembna tudi 
prijazen odnos in topla beseda, 
ki pomagata do boljšega počutja 
tako živalim kot lastnikom.  

Kdaj pri delu najbolj uživate?
Najbolj mi je všeč, ko oskrbimo 

žival, ki zaradi naše pomoči 
ozdravi in se vrne v normalno 
življenje. Poseben izziv so težje 

operacije, ko potrebujemo veliko 
strokovnega znanja. Zadovoljen 
sem, ko vidim hvaležnost lastnika 
in zadovoljstvo živali, ko se stanje 
izboljša.

Prav tako mi je všeč, ko se kaj 
novega naučim in to uspešno 
uporabim v praksi. Udeležujem se 
raznih izobraževanj in podrobno 
sledim vsem novostim na 
področju kirurgije malih živali. 

Kaj vam je pri delu najtežje?
Najtežje je zagotovo takrat, ko 

živali zaradi prehudih poškodb, 
napredovane bolezni ali starosti 
ne moremo pomagati. Ljubezen 
do živali s strani lastnikov je 
običajno zelo velika in zato je 
velika tudi žalost v primerih 
izgube. To so pri našem delu 
posebni izzivi, ko je potrebno 
skupaj z lastnikom premagati 
take težke trenutke.

Lahko podate kakšen nasvet 
lastnikom živali, na kaj naj bodo 
pozorni v poletnem času?

V tem času je pomembno, da 
živali ne izpostavljamo vročini 
in soncu, zagotavljati jim je treba 
dovolj tekočine. Predvsem pri 
psih, ki jih lastniki pogosto peljejo 
s sabo naokoli, je treba paziti, da 
se jih ne pušča na soncu v zaprtih 

avtomobilih, ker hitro pride do 
vročinskega udara.

Kako pa preživljate prosti čas? 
V prostem času se skušam 

sprostiti. Včasih se celo ukvarjam 
s športom in s tem razveselim 
ženo. Poleg družine pa imam 
rad tudi družbo prijateljev. Tudi 
za naše kraje in ljudi skušam 
narediti kaj dobrega. Tako sem 
že tretji mandat član občinskega 
sveta Občine Vipava. Predvsem 
se zavzemam za dialog in 
upoštevanje potreb občanov ter 
enakomeren razvoj naše občine. 
Sem tudi član Sveta zavoda 
CIRIUS Vipava in član Sveta 
Varstveno delovnega centra 
Ajdovščina-Vipava. Imam dve 
hčerki na kateri sem zelo ponosen, 

žal hčerke Hane ni več  med nami. 
Ker sem kot oče spoznal težave 
otrok s posebnimi potrebami in 
njihovih družin, sedaj še lažje in 
bolj zavzeto posvečam pozornost 
tem najbolj ranljivim, ki so 
najbolj potrebni naše pomoči in 
razumevanja. 

V prostem času ste tudi cesar 
Teodozij. Kako vam je všeč ta 
vloga?

Vloga cesarja Teodozija mi zelo 
leži, mnogo bolj kot npr. šport. 
Z obujanjem rimske zgodovine 
pomagamo pri ohranjanju bogate 
kulturno-zgodovinske dediščine 
naših krajev, hkrati pa se v krogu 
prijateljev sproščeno družimo. 
In super je, ker ko kam pridemo, 
smo vedno lepo sprejeti. Vedno 
z nasmeškom in prijaznostjo. 
Ljudem je všeč naše navdušenje 
in lepo se je občasno preleviti v 
Rimljane. Sploh pa je lepo, ko 
vidiš, da vnašaš dobro voljo med 
ljudi in jim popestriš dogajanje.

Ste predsednik Društva 
Teodozij, ki je organiziralo kar 
nekaj odmevnih projektov. Na 
katere ste najbolj ponosni?

Najbolj odmevni sta bili v 
delovanju društva Teodozij 
leti 2009 in 2010, ko sta bili 
pod Zemonom uprizoritvi 
znamenite Bitke pri Mrzli 
reki, ki se je davnega leta 394 
odvijala v naših krajih. Rimska 
spektakla pod Zemonom sta bila 
sanjska projekta, ki sta navdušila 
skupaj pribl. 15 tisoč gledalcev 
ter združila okrog 350 ljudi pri 
organizaciji tega dogodka. V 
naslednjih letih smo organizirali 
večere posvečene vinu ter rimskim 
in drugim zgodbam v Rimski 
Taverni pri Mrzli reki v Vipavi 
ter pripravili simpozij o Bitki pri 
Mrzli reki, v okviru katerega smo 
izdali zbornik.  Posneli smo tudi 

dva filma, Sosedska (ne)ljubezen 
in Rimska zgodba. Oba filma si 
lahko še vedno ogledate, ker sta 
javno dostopna na internetu. 
Poleg teh večjih projektov pa 
redno izvajamo tudi manjše 
prireditve, ki popestrijo dogajanje 
v lokalnem okolju.

Kakšni so načrti društva 
Teodozij v prihodnje?

Če sta bili zadnji dve leti 
v društvenem delovanju 
zaradi pandemije zelo mirni 
in namenjeni bolj obujanju 

spominov na pretekla plodna leta 
delovanja društva, se počasi vrača 
želja po novih projektih. Želim si, 
da bi lahko društvo letos, če bodo 
razmere omogočale, ponovno 
delovalo v polnem obsegu. 

Že tradicionalno je Teodozijeva 
vojska v začetku maja pozdravila 
štart tekačev na UTVV. Mi se 
najbolje razumemo s tistimi 
najbolj ekstremnimi, ki tečejo na 

100 km in tistimi na 100 milj. 
Načrtujemo nov izobraževalni 

projekt in sicer simpozij na temo 
energije prihodnosti. Jeseni 
želimo izvesti tradicionalno 
Martinovanje z lučkami, ki je 
namenjeno zbiranju denarja 
za šolski sklad OŠ Vipava. 
Dogovarjamo se o še enem 
novem humanitarnem projektu. 
Z fundacijo MALI VITEZ, ki 
skrbi za mlade, kateri se zdravijo 
za rakave bolezni, nameravamo 
organizirati humanitarni plesni 

spektakel-Življenje je vrednota.
V kratkem pa načrtujemo 

izvedbo kuharskega dogodka, 
da bodo vsi, ki so v času korone 
doma kuhali in pekli na veliko, 
lahko pokazali na novo osvojena 
znanja. Verjetno bomo kuhali 
golaž. Recepti,  nasveti in podpora 
so dobrodošli.

MLINOTEST ŽIVILSKA INDUSTRIJA d. d., Tovarniška cesta 14, 5270 Ajdovščina www.mlinotest.si

Ocvrtki 
500 g
• iz krompirjevega testa 
• hitra priprava

Kapeleti piščančje
meso in sir  

300 g
• brez dodanih
konzervansov

Izdelke po ugodnih cenah poiščite v trgovinah Mlinotest.

Divita pirini
tortelini premium sir

250 g
• Grana Padano,

  sir v slanici, ricotta
• bogat kremast nadev

• brez dodanih konzervansov

Divita pirini
ravioli s tartufi 
250 g
• tartufi, ricotta, staran
  slovenski sir Tolminc
• brez umetnih arom
• bogat kremast nadev
• brez dodanih konzervansov

oglas latnik 274 x 384  -novi izdelki.indd   1 16. 06. 2022   13:42:41

Anton Lavrenčič
V Občini Vipava, ki te dni praznuje občinski praznik, je Anton Lavrenčič zelo prepoznavno ime. 

Povezujemo ga z ljubeznijo do živali in s projekti, ki širijo dober glas o naši dolini. Povabili smo 
ga, da nam pove nekaj več o sebi in svojem delu.
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Predstavili vam bomo nekaj 
aktualnih nasvetov za skrb za 
ustno zdravje, ko je pred vrati 
poletje in se odpravljamo na 
dopust oz. počitnice. Kljub 
poletni vročini in počitniškemu 
razpoloženju si ne smemo vzeti 
oddiha od temeljite ustne higiene. 
Marsikdo ima prav zaradi 
poslabšanja ustne higiene med 
dopustom več težav z zobmi in 
dlesnimi. Ko smo od doma, smo 
stran od vsakodnevnega reda in 
rutine, zato moramo, neglede kje 
smo, ustnemu zdravju posvečati 
enako pozornost kot običajno. 
Prav kot doma upoštevajmo 
naslednja priporočila:

• Zobe natančno ščetkajmo 
najmanj dvakrat na dan z 
mehkejšo zobno ščetko in zobno 
pasto s fluoridi (0–2 let 1000 ppm, 
za riževo zrno; 2–6 let 1000 ppm, 
za grahovo zrno; od 6. leta dalje 
1450 ppm, 1cm, zobne paste po 
ščetkanju ne splaknemo).

• Za čiščenje medzobnih 
prostorov uporabljamo zobno 
nitko ali medzobne ščetke (z 
zobno ščetko očistimo samo 70 %, 
če hočemo, da bodo dlesni ostale 
zdrave, moramo nujno enkrat 
na dan očistiti tudi medzobne 
prostore).

• Pripomočke za ustno higieno 
shranjujmo na suhem in čistem 

prostoru, po možnosti nekje pri 
roki tudi med potjo. Če potujemo 
z letalom, jih je dobro imeti v 
ročni prtljagi. Zobna pasta zaradi 
varnosti na letališčih ne sme biti 
v embalaži, večji od 100 ml. Etui 
ščetke naj bo zračen. Pametno 
je vzeti kakšen pripomoček na 
rezervo, odvisno od tega, kam 
potujemo.

• Za ustno higieno vedno 
skrbimo s čistimi rokami. 
Če je voda iz pipe oporečna, 
uporabljamo prekuhano ali 
ustekleničeno vodo. V skrajnem 
primeru, ko si zob čez dan res 
ne moremo poščetkati, lahko 
uporabimo ustno vodo s fluoridi. 
Za silo si lahko pomagamo tudi 
z žvečilnim gumijem, brez 
sladkorja, z xylitolom.

• Če gremo na daljše potovanje, 
je dobro pred potovanjem obiskati 
zobozdravnika, še posebno, če 
je od zadnjega obiska minilo že 
več časa. Zelo neprijetno je med 
dopustom trpeti zaradi zobobola 

ali iskati zobozdravniško pomoč.
• Ker se poleti zelo težko upremo 

sladoledu, sadnim sokovom in 
limonadam, je smiselno, da si po 
zaužitju temeljito splahnemo usta 
z vodo. 

• Uživajmo čim več sezonske 
zelenjave in sadja ter se odžejajmo 
z vodo.

Kaj pa naši otroci?
Tudi pri njih velja enako – 

med počitnicami smo enako 
dosledni kot sicer. Marsikdaj ni 
enostavno, vendar je izjemnega 
pomena, da skrbimo za njihovo 
ustno higieno že od izrasti 
prvega zobka. Kljub temu da 
je v razvoju otroka pogosto, da 
v določenem obdobju ne pusti 
umivati zob, morajo biti starši 
glede ustne higiene vztrajni in 
dosledni. Ne pozabimo: običajno 
okrog 6. leta, še pred izpadom 
mlečnih zob, izraste šestica, prvi 
stalni kočnik, ki potrebuje še 
posebno pozornost pri čiščenju. 
Otrok potrebuje najmanj do 8. 

leta pomoč staršev, saj sam še 
nima dovolj ročnih spretnosti 
za temeljito ščetkanje. Potrebno 
je pričeti tudi s čim prejšnjim 
nitkanjem zob, še posebno pri 
tistih otrocih, ki imajo tesno 
stanje. Otroku bomo naredili 
veliko uslugo, če ga navadimo, da 
se odžeja z vodo in med obroki 
ne uživa sladkarij. Otroci morajo 
tudi poleti na redne kontrole k 
zobozdravniku. Ker so poškodbe 
zob zaradi različnih poletnih 
aktivnosti pogostejše, moramo 

vedeti, kako ravnati v primeru 
poškodbe zob.

Z dobro ustno higieno vsak dan, 
med delavniki, med dopustom, 
na počitnicah in doma bomo 
naredili nekaj dobrega zase in 
za otroka. Skrb za ustno zdravje 
naj postane rutina tudi med 
počitnicami, skupaj z rednimi 
pregledi pri zobozdravniku pa 
bomo ohranili zdrave zobe in 
obzobna tkiva.

Lepe, zdrave in varne počitnice!
Zdravstveni dom Ajdovščina

Skrb za ustno zdravje med 
dopustom in počitnicami

Zdravje ustne votline in zob je izjemno pomembno, saj se prebavna pot začne že v ustih. 
Ustno zdravje je namreč temeljni del splošnega zdravja. Seveda so ključni redni pregledi pri 
zobozdravniku, vendar lahko največ za ustno zdravje naredimo prav sami.

S tem dogodkom smo se želeli 
zahvaliti za vso požrtvovalnost, ki 
jo je zdravstveno osebje namenilo 
ljudem v naši občini v koronskem 
obdobju. Z opravljanjem svojega 
poslanstva skrbi za soljudi so 
namreč ključno pomagali, da 
se lahko ponovno brezskrbno 
družimo in veselimo. Zato je bil 
kulinarični večerzahvala z naše 
strani za ves njihov trud.

Šturski gurmani smo poleg 
raznovrstnih jedipripravili tudi 
predstavitev delovanja skupine 

ter prikazali primer dobre prakse 
medpredmetnega sodelovanja z 
učenci angleško - kulinaričnega 
krožka.

Večer se je ob krajšem 
kulturnem programu začel z 
osvežilnim metinim sorbetom. 
Nato pa se je šele zares začelo. 
Prigrizki in jedi so temeljile 
na lokalnih, tradicionalnih 
sestavinah, preoblečenih v 
moderno obleko – postrvja pena 
z granatnim jabolkom, polentna 
gnezdeca s polenovko, popečene 

slive s sirom in panceto, košarica 
iz pečenih blekov s kremo iz 
suhih paradižnikov; sirove lizike 
z zelišči; domači testeni polžki 
na špargljevi kremi.Seveda 
pa nismo preskočili tipičnih 
angleških jedi, kot so bučna juha 
s popečenimi kruhki, fish and 

chips z avokadovo pomako, čajno 
angleško pecivo. Za konec smo 
goste posladkali s čokoladnimi 
krogljicami in bezgovo pito, 
zraven pa postregli še figovo kofje.

Od večera smo se poslovili 
z zaključno pesmijo. Učenci 
OŠ Šturje in Gurmani smo 

bili zelo veseli, da nam je šlo 
vse kot po maslu in smo uspeli 
gostom pokazati vse naše znanje, 
strast in energijo. Skozi njihove 
komentarje, zahvale ter pohvale 
smo začutili, kako smo jim 
polepšali dan.

Šturski gurmani

Kulinarični večer z zdravstvenimi delavci na OŠ Šturje
V sredo, 9. junija, smo na šoli pripravili poseben dogodek – kulinarični večer šturskih gurmanov. Dogodek smo umestili v teden vseživljenjskega učenja. V goste 

smo povabili osebje zdravstvenega doma iz Ajdovščine.

Bančništvo. Tukaj. Zdaj.

Uresničite
želje tu in
zdaj.

Potrošniški kredit.

www.phv.si

• Ugodne obrestne mere
• Hitra odobritev
• Brez stroškov odobritve
• Brez stroškov vodenja
• Doba odplačevanja do 7 let

Prednosti pri najemu potrošniškega 
kredita Primorske hranilnice:

potrosniski-275x390.indd   3 21/02/2022   12:19
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Zaključili so se Tedni 
vseživljenjskega učenja, ki so 
trajali od 9. maja pa vse do 12. 
junija 2022. Tedni vseživljenjskega 
učenja (TVU) so najvidnejša 
promocijska kampanja na 
področju izobraževanja in učenja 
v Sloveniji. Namen projekta je 
opozarjanje na vseprisotnost 
pa tudi pomembnost učenja – v 
vseh življenjskih obdobjih in za 
vse vloge, ki jih posameznik v 
svojem življenju prevzema kot 
posameznik, udeleženec na trgu 
dela ter član različnih skupnosti. 

Ljudska univerza Ajdovščina 
v projektu kot območni 
koordinator sodeluje že 27. leto. V 
vseh teh letih smo s koordinacijo 
pridobili veliko znanj in izkušenj, 
pomembno pa smo prispevali k 

povečanju števila prireditev v 
našem okolju, širjenju zavesti 
o pomenu vseživljenjskega 
učenja in nenazadnje tudi k 
večji prepoznavnosti projekta 
Tedni vseživljenjskega učenja v 
lokalnem in širšem okolju.

Naše temeljno poslanstvo je 
spodbujanje vseživljenjskega 
učenja in medsebojnega 
povezovanja. Iz tega izhajajoče 
sooblikujemo program, ki 
zajema aktivnosti in dogodke, s 
katerimi se približamo različnim 
generacijam in ciljnim skupinam 
tako v urbanem okolju kot 
na podeželju. Pri oblikovanju 
programa pozornost namenimo 
raznolikosti dogodkov, ki s 
svojimi vsebinami nagovarjajo 
interese in potrebe obiskovalcev. 

V obdobju trajanja projekta 
so imeli obiskovalci priložnost 
brezplačne vključitve v različne 
dogodke, ki so se odvijali v 
Ajdovščini in širši okolici. Tako 
so si lahko ogledali več razstav, se 
udeležili delavnic s področja skrbi 
za lastno zdravje, se kuharsko 
izpolnjevali, se preizkusili v 
kiparstvu in oblikovanju gline 
ter mnogo drugih aktivnostih, 
ki so oblikovale široko paleto 
dogodkov. 

Tekom različnih aktivnosti in 
dogodkov v okviru projekta smo 
obiskovalce spodbujali k razvoju 
digitalnih spretnosti. Tedensko so 
se na Ljudski univerzi Ajdovščina 
srečevali starejši odrasli in mlajši 
prostovoljci, ki so v sodelovanju 
z mentorico starejšim približali 
svet uporabe računalnika in 
mobilnega telefona. Obiskovalci 
uric nam povedo, da so za 
spoznavanje digitalne tehnologije 
motivirani, ker opažajo, da se 
čedalje več stvari premika na 
splet. 

Tedne vseživljenjskega učenja 
smo obogatili z osrednjim 
dogodkom Parado učenja. 
Več kot dvajset prirediteljev 

je 25. maja s strojničnimi 
aktivnostmi in odrskimi nastopi 
na Lavričevem trgu ustvarilo 
čudovito energijo, v kateri se je 
prepletalo vseživljenjsko učenje, 
medgeneracijsko druženje 
in povezovanje. Obiskovalci 
dogodka so imeli priložnosti 
spoznati lokalna društva in 
organizacije ter priložnosti za 
učenje, ki jih le ta ponujajo.

S svojimi aktivnostmi 
želimo še naprej ustvarjati in 
zagotavljati kakovostne pogoje 
za vseživljenjsko učenje in razvoj 
posameznikov. 

Nina Brecelj, nosilka 
koordinacije projekta Tedni 

vseživljenjskega učenja

Pri nas pravimo, da smo 
Primorci, zato govorimo po 
primorsko. A to ni vse. Skoraj 
vsak kraj ima še svoje jezikovne 
posebnosti. Tako v Ajdovščini 
govorimo po 'wajdousku'. Ko 
smo šli študirat v Ljubljano, 
smo presenečeni ugotovili, da 
v trgovini z oblačili ne moremo 
kupiti 'kanotjere', ampak majico 
brez rokavov, za 'pašto karbonaro' 
niso imeli 'pancete', imeli pa so 
slanino in pašta fižol ni bila pašta, 
pač pa fižolova mineštra.

Poleg svojega narečja, znamo 
tudi uradno slovenščino, saj je 
učni jezik v šolah, jezik policije, 
sodišč in vseh uradnih ustanov, 
jezik televizije, časopisov 
in drugih sredstev javnega 
obveščanja, jezik naše kulture in 
znanosti. V slovenščini so napisi 
na prometnih tablah in javni 
napisi (imena ulic, ustanov). 
Pomembno je razumeti napise, 
kot so npr. Pozor - delo na cesti, 
Dvigalo ne dela ali napisi na 
vhodnih vratih, kot so – rini in 
vleci.

Skratka, mi hkrati uporabljamo 
in razumemo slovenščino in 
slovenska narečja, ker smo s tem 
zrasli.

Kako pa je tujcu, ki pride živet 
v Slovenijo in bi se rad naučil 
slovenščine ter se sporazumeval 
z nami?

Naš jezik je dokaj težak, z veliko 
skloni, sklanjatvami, spregatvijo, 
je eden od redkih indo-evropskih 
jezikov, ki je ohranil dvojino, v 
vsakdanjem življenju pa se meša 
še z narečnimi izrazi.

No, če se kot tujec odločite, da 
boste živeli v Sloveniji, tukaj imeli 
družino in kariero, prvi stik ne bo 
tako težak, saj pri nas veliko ljudi 
zna angleško, nemško, italijansko 
ali srbohrvaško, zato se boste v 
začetku lahko sporazumevali v 
enem od teh jezikov. Seveda boste 
kaj kmalu potrebovali zaposlitev, 
otroci pa šolo. Morali boste začeti 
urejati razne uradne zadeve, 
na primer na upravni enoti, 

mogoče obiskati zdravnika, iti 
na govorilne ure v vrtec ali šolo. 
Potreba po znanju slovenskega 
jezika bo vsak dan večja. Pri tem 
vam lahko pomagamo na Ljudski 
univerzi Ajdovščina.

Kot prvi stik s slovenščino 
ponujamo Urice slovenščine. 
Učimo se posameznih besed, 
uporabe glagolov, običajnih 
vprašalnic, kako vprašati 
v trgovini, kako govoriti z 
zdravnikom, kako se znajti v 
preprostih pogovorih. Trenutno 
imamo tri skupine, priseljence, 
begunce iz Ukrajine in tiste, 
ki se pripravljajo na izpit A2 
za pridobitev slovenskega 
državljanstva ali A1 za pridobitev 
delovnega dovoljenja v Sloveniji.

Med uricami slovenščine 
se večkrat tudi zabavamo ob 
raznih anekdotah, ko ista beseda 
v različnih jezikih pomeni 
nekaj smiselno podobnega ali 
popolnoma nasprotnega. Velika 
tabla Ljubljana - zahod, ne 
označuje javnega WC-ja, pač 
pa predel mesta. Tabla Maribor 
- Ruše ne pomeni, da Maribor 
rušijo, pa tudi sirov burek ni 
surovi burek in še bi lahko 
naštevali. Angleško govoreči tujci 
kaj kmalu spoznajo, da športni 
center Police nima nobene zveze 
s policijo (angl. police=policija) in 
da jim na Slapu nihče ne bo prisolil 
zaušnice (angl. slap=klofuta). Z 
albanščino pa je povezanih nekaj 
naših narečnih izrazov. 'Štihati', 
kot metati sem in tja, 'bandima', 

kot pomagati. V albanščini 'kašta' 
pomeni slama (nekoč so bile hiše, 
kašče pokrite s slamo). 

Sicer pa Ljudska univerza 
Ajdovščina že več kot dvajset 
let izvaja tečaje in izpite iz 
slovenščine za tujce na vstopni 
in osnovni ravni. V sodelovanju 
s Centrom za slovenščino kot 
drugi in tuji jezik (Oddelek za 
slovenistiko Filozofske fakultete 
Univerze v Ljubljani) izvajamo 
izpite iz znanja slovenščine na 
vstopni ravni A1 in na osnovni 
ravni A2-B1 po javno veljavnem 
izobraževalnem programu 
Slovenščina kot drugi in tuji 
jezik. Izpiti so namenjeni vsem, 
ki potrebujejo javno veljavno 
listino o znanju slovenščine za 
uradne namene (na primer za 
delo ali za pridobitev slovenskega 
državljanstva).

Da bo opravljanje izpita šlo kot 
po maslu, pa ponujamo intenzivne 
30-urne tečaje slovenščine na 
vstopni ravni A1 in osnovni 
ravni A2-B1, glede na predznanje 
in potrebe posameznika. 
Predavatelji uporabljajo različne 
metode dela za lažje usvajanje 
jezika. Vključeno je govorjenje in 
poslušanje, spraševanje, branje in 
pisanje. 

Tako ta težje razumljiv jezik 
postane bolj domač in, kot 
pravijo, pride v uho. Več o tečajih 
in izpitih najdete na naši spletni 
strani www.lu-ajdovscina.si.

Nina Ivanov, 
Ljudska univerza Ajdovščina

Učenje nas bogati
V sodelovanju z 48 prireditelji se je v Občini Ajdovščina in širši okolici pod okriljem Ljudske 

univerze Ajdovščina zvrstilo preko 120 brezplačnih dogodkov, povezanih z učenjem.

Zakaj je pomembno znati slovensko?
V Sloveniji je uradni jezik slovenščina, v vsakodnevnih pogovorih pa večinoma uporabljamo 

posamezna slovenska narečja.

Še enkrat se zahvaljujemo vsem, 
ki ste nam pri tem projektu stali 
ob strani in nas podprli. Mladi, 
hvala vam, za vse spodbudne 
besede in sodelovanje. Posebna 
hvala pa tudi vsem strokovnjakom 
s področja duševnega zdravja, 
ki ste našo akcijo opazili in jo 
izpostavili kot uspešno in pohvale 
vredno. Dali ste nam zagona 
in moči za naprej, da na tem 
področju delujemo tudi v bodoče. 
Skupaj.

Mladinski svet Ajdovščina 
in Medobčinsko društvo 

prijateljev mladine Ajdovščina.

Škou šou uspešen
Akcija pod nazivom Dobrodelni koncert Škou šou, preko 

katere smo zbirali sredstva za terapije mladih v duševni stiski, 
počasi dosega svoj namen. Pomagali bomo desetim mladim iz 
lokalnega okolja, ki so se odzvali na naše vabilo.

»Po daljšem premoru smo 
se srečali in nazdravili novim 
okusom Vipavske doline. 
Veseli smo pozitivnega odziva 
tako vinarjev, gostincev kot 
proizvajalcev lokalnih produktov. 
Prav tako tudi poslovne in 
strokovne javnosti, ki se nam 
je pridružila v ponedeljek na 
Okusih Vipavske business. Vsem 
se zahvaljujem za sodelovanje. Že 
danes vabim vse, da si rezervirajo 
21. maj 2023 in se nam pridružijo 

v novi ediciji festivala,« je ob 
zaključku letošnjega festivala 
Okusi Vipavske povedala Brigita 
Habjan Štolfa, direktorica 
Regijske razvojne agencije 
ROD Ajdovščina. Tudi tokrat je 
čudoviti ambient dvorca Zemono 
v nedeljo, 5. junija, gostil več kot 
40 vinarjev, ki so obiskovalcem 
ponudili več kot 150 različnih, a 
brez dvoma odličnih vipavskih 
vin. V vstopnino so bile vključene 
tudi festivalske jedi, ki jih je tega 

dne pripravljal chef Tomaž Kavčič 
z ekipo Gostilne pri Lojzetu. 

Kavčič, ki je tudi nosilec 
Michelinove zvezdice, je bil z 
dogodkom nadvse zadovoljen. 
»Letos je Regijska razvoja 
agencija ROD izbrala drugačen 
koncept, v ceno vstopnice so bile 
vključene štiri jedi. Vidim, da 
so ljudje navdušeni in mislim, 
da je to prava pot,« je dejal o 
nedeljskem dogajanju. Slednjega 
je z delavnico z naslovom 

»Posebnosti zelena« popestril 
prof. dr. Guillaume Antalick s 
Fakultete za vinogradništvo in 
vinarstvo Univerze v Novi Gorici. 
Širši javnosti je namreč predstavil 
značilnosti oziroma tipičnosti vin 
iz sorte zelen. Oba festivalska 
dneva je bilo sicer mogoče obiskati 
tudi Vipavsko tržnico, kjer so 
se s svojimi pridelki predstavili 
ponudniki kakovostne hrane iz 
Vipavske doline.

Ponedeljkovo dogajanje je 
bilo zaprto za širšo javnost 
ter usmerjeno v B2B sestanke 
in srečanja med vinarji in 
njihovimi potencialnimi kupci. 
Dogodek so obiskali tudi člani 
Društva za razvoj pivske kulture 
Sommelier Slovenije ter Društva 
vinskih svetovalcev Sommelier 

Slovenije. Sicer pa so v ponedeljek 
na Zemonu organizirali tudi 
okroglo mizo z naslovom »Kadri 
– uspešne zgodbe reševanja izziva 
v turizmu«. 

Za razvajanje brbončic na 
ponedeljkovem dogajanju Okusi 
Vipavske business so poskrbeli 
Gostilna Termika, Penzion Sinji 
vrh, Restavracija Grad Kromberk, 
Gostilna picerija Anja ter Gostilna 
in vinoteka Faladur, eden glavnih 
zvezdnikov pa je bil brez dvoma 
Bruno, aktualni zmagovalec 
priljubljenega kuharskega šova 
Masterchef Slovenija.

AGORADA je letna konferenca, 
ki jo od leta 1992 organizira 
EURADA, Evropsko združenje 
razvojnih agencij. Letno srečanje 
strokovnjakov za regionalni 
razvoj vzpostavlja in vzdržuje 
mrežo regionalnih razvojnih 
agencij širom Evrope. Na 
letošnji konferenci smo obiskali 
»Charleroi«, to je območje s 
površino 2 tisoč km², 30 občinami 
in 600 tisoč prebivalci, ki se je 
po propadu velike proizvodne 
multinacionalke srečalo z izzivom 
velike stopnje brezposelnosti. 
Lokalni deležniki so nam 
skozi njihov praktični primer 
prikazali, na kakšen način so 
začeli z načrtovanjem ponovnega 
zagona regije. V velikopotezni 
načrt so med drugim vključili 
razvoj inkubatorja, lociranega ob 
železniški postaji, in stanovanjske 
soseske ob robu naselij in se tako 
osredotočili na razvoj mestnega 
jedra in javnih prometnih povezav 
med mestnim in obmestnim 
delom. Kot ključna akterja razvoja 
celotnega območja in gonilno silo 
razvoja v regiji so nam predstavili 
»Strateški odbor za regionalni 
razvoj« in »Svet županov«. 
Obe delovni telesi sestavlja 
manjše število predstavnikov z 

različnih področij, kar omogoča, 
da sta telesi učinkovitejši 
pri sprejemanju odločitev in 
realizaciji zastavljenih planov. 

Na sami konferenci smo se med 
drugim udeležili tudi razprave o 
regionalnem razvoju na evropski 
ravni. Regionalni razvoj je v 
zadnjih tridesetih letih postal 
bolj kompleksen, a hkrati bolj 
učinkovit. Sistemi upravljanja in 
odločanja so naprednejši, številni 
lokalni in regionalni akterji imajo 
pomembno vlogo pri regionalnem 
razvoju in so zato upoštevani pri 
izvajanju politik. Gospodarski 
razvoj večine evropskih regij je 
danes povezan z digitalizacijo 
in trajnostno naravnanostjo. 
Najvišja stopnja razvoja je v tistih 
regijah, ki so posebno pozornost 
namenile prerazporeditvi 
bogastva in vključevanju vseh 
družbenih skupin. 

Inovativnost in internacionalizacija 
pa se izkazujeta kot ključna 
dejavnika za zagotavljanje 
poslovne rasti. Razvojne agencije 
na svojih območjih gradijo 
ekosistemski pristop, ki zagotavlja 
podporne storitve tako domačim 
podjetnikom kot tudi zunanjim 
investitorjem (inkubatorji, 
pospeševalniki, tehnološki 

centri). Z ekosistemskimi 
pristopi se pospešuje in spodbuja 
sistemsko sodelovanje med 
podjetji in centri za ustvarjanje 
znanja (univerze in raziskovalni 
centri). Dandanes je viden velik 
izziv sistematične povezanosti teh 
ekosistemov. Nadvse pomembna 
pri regionalnem razvoju je vpetost 
v globalne vrednostne verige, kar 
olajša sodelovanje s podjetji iz 
drugih regij. Internacionalizacija 
ekosistemov je prednostna naloga 
najnaprednejših razvojnih agencij 
v Evropi.

Regijska razvojna agencija ROD 
Ajdovščina je s predstavitvijo 
našega območja na letošnji 
konferenci postala polnopravna 
članica združenja EURADA. S 
priključitvijo želimo naše delo 
in mrežo partnerjev razširiti 
in obogatiti z enako mislečimi 
razvojnimi agencijami iz 
Evrope, ki si želijo izmenjave 
znanj, izkušenj in kompetenc 
preko izvajanja različnih 
projektov za teritorialni razvoj. 
Priložnosti vidimo na področju 
prilagajanja podnebnih sprememb, 

digitalizaciji storitev za občane 
in internacionalizaciji, kot 
nadaljevanje in nadgradnja 
že začetih aktivnosti na teh 
področjih. Glede na ne preveč 
spodbudne napovedi o nizki 
stopnji financiranja zahodne 
Slovenije preko kohezijskih 
skladov in manko regionalnega 
formalnega povezovanja, smo 
ocenili, da je iskanje priložnosti 
na ravni EU ključnega pomena 
za nadaljnji prodorni razvoj naše 
regije.

V Bruselj po nova znanja in nove projektne partnerje
Med 6. in 9. junijem 2022 se je ekipa Regijske razvojne agencije ROD Ajdovščina mudila v Bruslju na letni konferenci AGORADA in na seji Evropskega odbora regij. 

Okusi Vipavske po dvoletnem premoru znova navdušili
14. festival Okusi Vipavske, ki ga je 5. in 6. junija organizirala Regijska razvojna agencija ROD v sodelovanju z vipavskimi vinarji in je predstavljal vrhunec 

letošnjega istoimenskega kulinaričnega meseca, si je znova prislužil pohvale in pozitivne odzive številnih obiskovalcev iz Slovenije in tujine. Še posebej odmeven 
je bil dogodek Okusi Vipavske business, ki je bil v ponedeljek, 6. junija, namenjen poslovni javnosti, saj ga je obiskalo več kot 300 gostov.
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V ponedeljek, 30. maja, smo 
se dijaki 1. a odpravili v Dom 
starejših občanov Ajdovščina. 
Le približno smo vedeli, kaj lahko 
od obiska pričakujemo, poleg 
tega nas večina ni imela izkušenj 
z obiskovanjem takih ustanov, 
zato smo bili pred obiskom kar 
malce vznemirjeni. V načrtu je bil 
sprehod z varovanci na vozičkih, a 
nas je vreme prikovalo v notranje 
prostore in smo zato stanovalcem 
dan polepšali na drugačen način.

 Pred vstopom smo si za 
varnost nadeli zaščitne maske. 
Razdelili smo se v skupine in 
v sobah za druženje pričeli 
s programom. Po navodilih 

njihove skrbnice smo najprej 
skupaj telovadili. Opazili smo, 
da nekateri varovanci določenih 
vaj zaradi starosti ali bolezni ne 
zmorejo opraviti, a so kljub temu 
dejavnosti radi prisostvovali. Po 
opravljeni telovadbi smo se lotili 
peke palačink. Naša naloga je 
bila, da jih spečemo toliko, kot 
je starostnikov v posameznem 
krilu nadstropja. Med peko smo 
izvedeli, da nekateri varovanci 
prihajajo tudi iz zelo oddaljenih 
krajev. Zanimivo je bilo, da 
so bili mnogi presenečeni, ko 
smo jim ponudili palačinke, 
posameznikom smo jih morali 
pomagati držati v rokah. 

Vzdušje je bilo veselo, videti je 
bilo, da je starejšim ob zvoku 
radia in v naši družbi prijetno. 
Pri mnogih smo zadovoljstvo 
razbrali le z obrazne mimike, saj 
niso zmogli govoriti. Na koncu 
smo se še sami sprehodili skozi 
dom in ga bolje spoznali. Opazil 
sem, da se zaposleni zelo trudijo, 
da varovancem polepšajo dan. 
Spodbujajo jih, da sodelujejo 
pri dejavnostih, se z njimi 
pogovarjajo, jih veliko sprašujejo. 

Ko smo zapustili dom, je 
večina mojih sošolcev in sošolk 
izjavila, da je bila to zanje prav 
posebna in neobičajna izkušnja. 
Varovancem doma smo polepšali 
dan, s tem pa smo ga polepšali pa 
tudi sebi. Prepričan sem, da smo 
jim pripravili lepo presenečenje, 
ki ga niso pričakovali.  Obisk 
tolikih mladih se jim zagotovo 
ne dogaja vsak dan. Tovrstne 
aktivnosti so za nas mlade nujne, 
saj mnogim spoštovanje do 
starejših ni samoumevno, prav 
taki obiski pa lahko pripomorejo 
k temu, da posameznik spremeni 
svoje mnenje in tudi vedenje. 
Verjamem, da bomo v prihodnjih 
letih s podobnimi aktivnostmi 
nadaljevali in tako navezali še 
pristnejše stike.

 Anže Saksida, 1. a 

Dijaki prvega letnika programa 
Gimnazija smo se med 26. in 
28. majem pod vodstvom svoje 
profesorice likovne umetnosti 
Damjane Plešnar odpravili na 
strokovno ekskurzijo v Firence. 
Poudarek je bil na spoznavanju 
arhitekture in umetnosti tega 
pomembnega renesančnega 
italijanskega mesta, o katerem 
smo veliko izvedeli že pri 
likovnem pouku. 

Pot nas je najprej popeljala 
do vasice Arquà Petrarca, 
počitniškega domovanja 
Francesca Petrarke, kjer je 
sloviti italijanski renesančni 
pesnik preživljal zadnja leta 
svojega življenja. V vasi smo si 

ogledali tudi starodavno cerkev 
in Petrarkov grob ter prisluhnili 
sošolki Eli, ki nam je predstavila 
pesnikovo življenje. Izvedeli 
smo, da je bila njegova muza za 
pisanje Laura, ki ji je posvečal 
svoje pesmi, ohranjene v zbirki z 
naslovom Canzoniere.

Pot do Pise, naše naslednje 
točke, je bila nekoliko daljša, kot 
smo pričakovali. Zastoji na cesti so 
nam vzeli kar nekaj dragocenega 
časa, ki pa smo ga kljub temu 
dobro izkoristili. Prisluhnili 
smo nekaterim referatom naših 
sošolcev o italijanski kulinariki, 
politiki, geografiji in zgodovini. 
Vzdušje na avtobusu je bilo 
zelo sproščeno, poslušali smo 

glasbo, peli in se nadvse zabavali. 
Vsekakor nam ni bilo dolgčas. Ob 
prihodu v Piso smo si ogledali 
krstilnico, cerkev in znameniti 
53 metrov visoki poševni stolp, 
zgrajen v 12. stoletju. Zanimiva 
je bila zastavica na vrhu stolpa, 
saj je postavljena pravokotno na 
Zemljo, ne pa na vrh stolpa. V 
večernih urah smo prišli v Monte 
Catini in se tam nastanili. Po 
večerji smo imeli prosti čas za 
sprehajanje po mestu, kjer smo 
si privoščili italijanski sladoled.  
Kasneje smo se družili po sobah, 
igrali različne igre, se pogovarjali 
in poslušali glasbo. 

Naslednje jutro smo se odpeljali 
v Firence. Mesto je znano po 

svojem srednjeveškem obdobju, ko 
je postalo rojstni kraj renesančne 
Italije. Dih jemajoči sta predvsem 
arhitektura in umetnost. 
Navdušile so nas ogromne in 
bogate cerkve ter kipi in fontane, 
ki krasijo mesto. Najprej smo 
si ogledali Akademijo in v njej 
monumentalni kip Davida, ki 
ga je med letoma 1501 in 1504 
ustvaril Michelangelo. David 
predstavlja bibličnega junaka, 
Michelangelo pa ga je upodobil 
kot 5,17 metra visok  marmornat 
kip stoječega golega moškega 
ter ga tako naredil za enega 
najpomembnejših predstavnikov 
renesančne umetnosti. Sledil je 
ogled muzeja Duomo, kjer smo 
spoznali, kako so gradili kupolo 
stolnice Santa Maria del Fiore.  
Gradnja se je pričela leta 1296 
po zasnovi Arnolfa di Cambia. 
Zgrajena je bila v gotskem slogu, 
dokončana pa je bila 1436, ko 
ji je Fillipo Bruneleschi dodal 
kupolo. Po kosilu smo odšli čez 
most Ponte Vecchio do palače 
Pitti, kjer smo si ogledali park 
Boboli. Prvotno je bil park 
zgrajen za družino Medičejcev, 
zdaj pa predstavlja enega izmed 
najbolj pomembnih primerov 
italijanskih vrtov. Raziskovali 
smo čudovite fontane, poti in 
rastline, ki domujejo v tem okolju.

Naslednje jutro smo si  najprej 
ogledali Michelangelov trg, ki 

je ponujal čudovit razgled na  
Firence.

Peš smo se odpravili do 
muzeja Uffizi, kjer smo si 
ogledali slovite renesančne slike 
in kipe. V njem smo videli dela 
številnih pomembnih svetovnih 
ustvarjalcev, ki so nas prevzela.

Ogled muzeja je predstavljal 
tudi našo zadnjo točko. Do 
avtobusa smo se sprehodili ob 
reki Arno, o kateri smo izvedeli, 
da je včasih veliko poplavljala in s 
tem povzročala veliko škode. 

Po treh zelo vročih dneh smo 
se v večernih urah vrnili nazaj v 
mrzlo in deževno Ajdovščino. V 
Firencah sem se imel bolje, kot 
sem pričakoval, kajti mislil sem, 
da bomo imeli zelo naporen urnik, 
brez zabave in prostega časa, a 
izkazalo se je ravno nasprotno. 
S sošolci ter učiteljicama smo 
se povezali ter se imeli lepo. 
Navdušili sta me renesančna 
arhitektura in ustvarjalna moč 
takratnega človeka. Mislim, da 
so ekskurzije zelo koristne za 
dijake. V našem primeru smo 
tako spoznali delček evropske 
kulture in njene zapuščine v 
veliko bolj pristnih okoliščinah, 
kot je zgolj sedeti v šolskih klopeh 
in poslušati predavanja učiteljev.

Luka Pizzoni, 1. a

V občudovanju mojstrovin renesančnih mojstrov

Tako dijaki kot profesorji 
ugotavljamo, da se je raba 
mobilnih telefonov močno 
povečala. Dijaki telefone 
uporabljamo med odmori, 
mnogi tudi med poukom. Da 
bi preprečili prekomerno in 
neustrezno uporabo mobilnih 
telefonov, smo se na šoli 
odločili, da bomo organizirali 
teden, namenjen ozaveščanju o 
koristnih in škodljivih učinkih 
zaslonske tehnologije, ki smo ga 
poimenovali Izklopi net, obišči 
svet! Z akcijo smo želeli doseči, 
da kar največ dijakov pospravi 
telefone v šolske torbe in namesto 
tega raje pogleda sovrstnikom 
v oči. Odločili smo se, da med 
glavnima odmoroma pripravimo 
različne delavnice. Tako smo 
v tednu med 31. majem in 3. 
junijem pekli palačinke, se veliko 
ukvarjali s športom, debatirali in 
ustvarjali.

Sama sem bila pobudnica 
ustvarjalnic. Nisem vedela, kaj 
pričakovati, in spraševala sem 
se, kakšni bodo odzivi. Prvih 
pet, deset, petnajst minut ni 
bilo nikogar. Nato sta prišli dve 
dijakinji in izrazili željo, da se 
naučita nečesa novega. Kmalu 
sta se ji pridružili še dve, nato še 

posamezni profesorji. Nekateri so 
delali origamije, drugi različne 
zapestnice, nekatera dekleta 
so prvič prijela za kvačko. Iz 
odpadnega blaga smo izdelovali 
skrančije in toaletne torbice ter 
tako poskrbeli za trajnostno 
naravnanost.  Izdelali smo 
koristne stvari, ki nam bodo 
služile za nadaljnjo uporabo.

V ospredju so bili pogovor, 
spoznavanje novih sovrstnikov 
ter druženje. Telefona nismo 
pogrešali, kajti zatopljeni smo 
bili v delo. Cilj, ki smo si ga 
zastavili, smo dosegli. Želela bi si, 
da se takšne dejavnosti ohranijo 
tudi v prihodnje. V pristnih 
medsebojnih stikih se lahko 
veliko naučimo drug od drugega 
in tako bogatimo skupnost, katere 
del smo. 

Nika Koren, 1. č

Zadolženi sva bili za izvedbo 
različnih malih športov. Tako 
smo imeli dijaki priložnost, da 
se srečamo ob igri pingponga, 
pikada, twisterja, balinčkov in 
badmintona. Zadnji dan sta se 
nam pridružili še Anastazija in 
Larisa, ki sta poskrbeli za učenje 
plesnih korakov.  Delavnico sva 

si izbrali, ker naju že od nekdaj 
veselijo različni športi in sva 
mnenja, da je danes premalo 
ljudi fizično aktivnih. Opazili sva, 
da so bili sovrstniki veliko bolj 
zgovorni, ko jih niso zaposlovali 
telefoni. Super se nama je zdelo, 
da so si dijaki sami izbirali 
športno aktivnost in da te fizično 
niso bile preveč naporne. Tako 
smo mogoče privabili tudi mlade, 
ki sicer niso najbolj navdušeni 
nad športom. Misliva, da je bila 
delavnica všeč mnogim dijakom, 
saj je bil večnamenski prostor 
vsak dan napolnjen. Upava, da 
se bodo podobne aktivnosti 
nadaljevale tudi v naslednjem 
šolskem letu, da se bomo spet 
lahko družili brez telefonov in si 
popestrili odmore. 

Julija Volarič in Aleša 
Gvardjančič, 1. č

Na igrišču pri ajdovski občini 
smo imeli na voljo igre z žogo, pri 
čemer sta največ zanimanja poželi 
odbojka in košarka. Ob igri smo 
se zabavali in sprostili, predvsem 
pa se imeli možnost spoznati 
tudi z dijaki drugih razredov. 
Presenetila nas je številčnost 
dijakov na igrišču, prav zato bi v 

prihodnje radi dejavnost večkrat 
vključili v učni proces. Dobili pa 
smo tudi potrditev, da se imamo 
lahko brez telefonov vseeno zelo 
lepo.

Lia Bajec in Erin Pregelj, 2. d

Skupaj s sošolko Marijo sva 
ob pomoči profesorice Maje 
Marc izvedli debatni krožek v  
rastlinjaku, ki smo ga prav za 
to priložnost na novo uredili. 
Naš prvi pogovor je v središče 
postavil razmišljanje o spolu in 
spolni usmerjenosti, drugi pa 
splav in evtanazijo. Vzdušje je 
bilo sproščeno, kljub različnim 
mnenjem smo udeleženke v 
pogovorih uživale in se tako 

tudi povezale. Ker je vsaka 
prišla do besede in izrazila 
svoje mnenje, mi je žal, da 
udeležba ni bila številčnejša in 
bi bilo tako prisotnih več mnenj. 
Prepričana sem, da bi vsakdo 
imel kaj povedati, saj so teme zelo 
aktualne. Dobili smo tudi idejo, 
kaj vse se počnemo med odmori, 
ne da bi nas ob tem zaposloval 
mobilni telefon.  

Daša Mlakar, 3. č

Z aktivnostmi nadaljujemo v 
naslednjem šolskem letu. 

Vabimo vas, da tudi med 
počitnicami čim večkrat 

izklopite net in raziščete svet. 

V Lavričevi knjižnici si od 
1. junija do 31. avgusta lahko 
ogledate razstavo glasila Izvir, 
ki prikazuje zgodovino tega 
srednješolskega časopisa od 
začetkov do današnjih dni. 

105 številk Izvira je zgodba, 
dolga 55 let, in je dokument 
zgodovine Srednje šole Veno Pilon 
Ajdovščina, ki letos praznuje 70 let 
delovanja. Izvir so snovala imena 
mnogih znanih domačinov, 
ki so v njem pustili sledi s 
svojimi literarnimi, likovnimi, 
glasbenimi, dokumentarnimi 
ter mnogimi drugimi prispevki, 
morda bili njegovi uredniki 
ali člani uredniških odborov, 
pomagali pri tipkanju, spenjanju, 
zlaganju posameznih številk, 

predvsem pa skrbeli za njegovo 
izvirnost. 

Leta 2014 so bile s sredstvi 
Ministrstva za kulturo vse 
obstoječe številke digitalizirane in 
tako so sedaj vsakomur dostopne 
v digitalni knjižnici Slovenije – 
na DLIB-u. Tu zaenkrat lahko 
prebirate tudi domoznanske 
revije Colski časnik, Iskre in 
Vipavski glas. 

To je udobje in to je moderni 
čas, ki pa vsekakor ne more 
nadomestiti vonja po starem 
papirju, pogleda na zarjavelo 
sponko ali obledelo naslovnico, 
zato vabljeni k ogledu razstave. 

Marija Bajc, 
Lavričeva knjižnica

Izvir, iz katerega se 
napajamo že 55 let

Jubilejnih 55 let 1967 - 2022  105 številk

IZVIR
Glasilo Srednje šole Veno Pilon Ajdovščina

Šolsko glasilo Srednje šole Veno Pilon je prvič začelo izhajati v
šolskem letu 1967/1968 in do danes so dijaki ustvarili že 105
raznovrstnih številk. V vsaki so poročali o pomembnejših
dogodkih in dosežkih v tekočem šolskem letu, predstavili svoje
literarne, likovne, glasbene talente ali se posvetili določeni temi
in vrednotam. Glasilo je svojevrsten dokument ustanove, časa in
mnogih znanih domačinov.   

Leta 2014 se je s sredstvi Ministrstva za kulturo vse obstoječe
številke digitaliziralo. Tako lahko danes na portalu dLib
prebirate Izvir od prve številke iz leta 1967 do številke iz leta
2014. Vse naslednje so dostopne na spletni strani Srednje šole
Veno Pilon.  

Na                     lahko poleg Izvira v digitalni
obliki zaaenkrat prebirate tudi domoznanski
reviji Colski časnik in Iskre.  

V Lavričevi knjižnici si od 1. junija do 31. avgusta lahko ogledate
razstavo Srednje šole Veno Pilon, ki prikazuje zgodbo glasila Izvir od

začetkov do danes.   
VABLJENI K OGLEDU!

Izklopi net, razišči svet!
Uspešno izvedena akcija ozaveščanja o ustrezni rabi zaslonske tehnologije.

Po dveh letih znova na obisku v 
Domu starejših občanov Ajdovščina 

Generacija 2018 –2022



DOGODKI         18
Četrtek, 23. junij 2022 • številka: 243

DOGODKI      19
Četrtek, 23. junij 2022 • številka: 243

Predjamski grad in 
Muzej Krasa Postojna

Zaključna ekskurzija četrtošolcev OŠ Draga Bajca Vipava.

Zadnjega maja smo se učenci 4. 
razredov matične šole v Vipavi, 
s podružnic v Podnanosu in 
Vrhpolju ter spremljevalci 
odpeljali na dolgo pričakovano 
zaključno ekskurzijo. Najprej 
smo si ogledali krasote in zaklade 
Predjamskega gradu, pred katerim 
smo videli znamenito lipo, nato 
pa smo se povzpeli do gradu in 
z vodičko občudovali pohištvo, 
okrasje, gradnjo, zanimivosti 
in prostore (spalnica, kuhinja, 
jedilnica, kapela, mučilnica, 
hodniki, skladišče orožja in 
stopnišča). Grad stoji na izredni 
strateški točki in skozi vse line je 
izredno lep pogled na okolico. 

Po ogledu gradu smo se odpeljali 
v Postojno, kjer smo doživeli še 
skrivnosti Muzeja Krasa, Zavod 
Znanje Postojna. Trije vodiči so 
nam razložili veliko o jamskem 

medvedu in drugih fosilih, o 
nastanku kapnikov, o mineralih 
in živalih na Notranjskem. 
Učenci so imeli tudi možnost 
umetniškega ali znanstvenega 
barvanja mavčnih odlitkov zob, 
rogovja, kosti …

Po dvoletnem premoru zaradi 
epidemije smo končno lahko 
zadihali tudi na zaključni 
ekskurziji in uživali v spoznavanju 
novih krajev.

Vida Trošt, foto Lucija 
Premrl in Vida Trošt 

Po dveletnem premoru se je 
v Vipavski Križ ponovno vrnil 
tradicionalni krajevni praznik 
- Kriški semanji dnevi, ki ga 
organizira Turistično društvo 
Vipavski Križ. Že v soboto, 11. 
junija, smo skupaj z Zavodom 
Vipavski Križ organizirali jutranji 
sejem do večernih ur. Na drugem 
koncu srednjeveškega mesta pa se 
je odvijal Festival vina zelen.

V zgodnjem nedeljskem jutru 
je krajane z budnico presenetil 
Pihalni orkester Burja Ajdovščina, 
ki se je s klasičnimi slovenskimi 
koračnicami sprehodil po naših 
gasah ter na najlepši možni način 
odprl nedeljski del praznika. 
Prireditev je potekala po zgledu 
srednjeveških sejmov, saj je letos 
že 515 let, odkar je Vipavski 
Križ prejel tržne pravice. Na 
srednjeveški tržnici so se 
predstavili lokalni ponudniki 
s svojimi odličnimi pridelki in 
izdelki.

Nedeljo je poleg srednjeveške 
tržnice krasila glasba Glasbenega 
društva Nova. Zgodnje popoldne 
sta obogatili Ajda in Vida Furlan, 
ki sestavljata Duo izvir.

Sledil je lov na zaklad, ki 
se ga je na naše veliko veselje 
udeležilo presenetljivo veliko 
družin. Spoznavali so lepote 
in zanimivosti našega bisera. 
Odziv je bil izredno dober in vsi 
so si bili enotni – zdaj pa vemo 
nekaj več. Izrazili so željo, da bi 
take dogodke morali prirejati 
večkrat letno. Ob 18. uri so nam 
program popestrili Podokničarji 
iz Glasbenega društva Nova.

Lakoto smo si potešili z izdelki 
Dietz's Sourdough Bakery& 
Pizza Catering, žejo pa v Darovi 
Vipavske. Semanji dnevi so 
se zaključili v nedeljo zvečer s 
komedijo Pamela Carla Goldonija 
v izvedbi Prosvetnega društva 
Štandrež, ki se je odvijala na 
grajskem dvorišču.            hb

»Zbrali smo se v Ajdovščini, 
mestu, ki se razvija v zelenju, med 
žuborenjem potokov in bobnenju 
hudournikov, med visokimi 
planotami in zložnimi griči. Tu 
se objemajo alpski, kraški in 
mediteranski svet. Tu so pustila 
sledove starodavna ljudstva, tod 
so korakali rimski vojaki, te kraje 
in ljudi sta oblikovala sonce in 
burja. Tu živijo veseli, delovni 
ljudje in tu so doma pesmi. 

In tu imamo mlajšega med 
slovenskimi župani - Tadej 
Beočanin je človek z vizijo, z 
velikim razumevanjem za občane 
vseh starosti; letošnje srečanje smo 
uspeli pripraviti tudi zaradi velike 
podpore naše občine in se za to 
županu in njegovim sodelavcem 
iskreno zahvaljujemo. Naš župan 
je človek, ki združuje in spodbuja 
sodelovanje.« Tako je Alenka N. 
Bizjak povabila župana, da je 
nagovoril vse prisotne na srečanju 
v Dvorani prve slovenske vlade. 

»Naša skupnost je od nekdaj 
vajena trdo delati in s svojo 
delovno vnemo in ustvarjalnostjo 
bogatiti življenje in krepiti visoko 

kakovost bivanja. Obenem 
nenehno izkazujemo predanost 
svojim koreninam. 

Ne gre spregledati, kako 
pomembno vlogo imate tisti, 
ki se ukvarjate z rokodelsko 
dejavnostjo in s tem ohranjate 
bogato zgodovinsko izročilo, 
ki smo ga podedovali iz 
preteklosti. Vaše mojstrovine 
so vsekakor preplet bogate 

dediščine, ustvarjalnosti, pa tudi 
uporabnosti. Želim vam, da še 
naprej z delom svojih rok bogatite 
skupnost, ob spretnih rokodelskih 
navdihih in druženjih nasploh,« 
je med drugim povedal župan 
Tadej Beočanin in požel bučen 
aplavz, saj si je kljub obilici dela 
vzel čas in izkazal pozornost 
srečanju rokodelcev v Ajdovščini.

Vse prisotne so pozdravili 
še predsednik DU Ajdovščina 
M a k s i m i l j a n  M a r c , 
podpredsednik PZDU za Severno 
Primorsko Franc Komac in 
predsednica Tehnične kulture 
ZDUS Zdenka Bevc Škof. Vsi so 
poudarili pomen rokodelstva in 

druženja, ki pozitivno vpliva na 
generacijo v tretjem življenjskem 
obdobju. Obenem pa se ohranja 
kulturna dediščina in prenaša 
znanje na mlajše rodove. 

Kulturni program je bil v 
znamenju medgeneracijskega 
sodelovanja. Zapeli in zaplesali 
so učenci OŠ Šturje, ki pod 
vodstvom Polonce Juretič bogatijo 
naše prireditve. Društveni zbor 

Večernica je zapel pod vodstvom 
Mirana Rustje. Žoga bend iz Doma 
starejših občanov Ajdovščina, 
pod taktirko - kuhalnico Mojce 
Klavžar, je z veselimi zvoki 
popestril prireditev, s pesmijo pa 
so zaključile pevke DPS Zarje. 
Druženje se je nadaljevalo v avli 
ob prigrizku in klepetu. 

Sledil je ogled Ajdovščine 
in muzeja, nato še razstava 
sekcije društvenih rokodelk in 
fotografov, ki so jo v ta namen 
postavili v dvorani na Ljudski 
univerzi. Razstave se vrstijo po 
celi Sloveniji, so povedali prisotni 
rokodelci, ki so bili navdušeni nad 
dogajanjem tega dne v Ajdovščini. 
V Zvezi društev upokojencev 
Slovenije je po posameznih 
društvih upokojencev 180 
rokodelskih sekcij, kjer deluje 
približno 3.000 članov, zato se 
za izdelke izpod pridnih rok 
ni bati. Tudi prenos znanja je 
pohvalen, saj se vrstijo delavnice 
po vseh društvih, največja pa je 
vsakoletna delavnica v Delfinu v 
Izoli. 

Dr u št vo upokojencev 
Trnovo Lokve pa bo letos v 
sredini septembra gostitelj 
severnoprimorske pokrajinske 
razstave. Tam bodo rokodelci na 
ogled postavili letošnje izdelke. 
Zagotovo bo kaj videti.

Nasvidenje v Trnovem. 
Nevenka Vidmar, 

foto Janez Strojan in 
Ivan Skvarča

Srečanje ljubiteljskih rokodelskih 
društev upokojencev Slovenije

Kriški semanji dnevi

 
Nova trgovina
v Ajdovšcini

Goriška cesta 27, 5270 Ajdovščina (C2)

Obiščite nas,

 imamo odlično ponudbo za vas!

V Sloveniji delujemo od leta 1992.

Spodnje perilo, kopalke, jeans, nogavice, majice, srajce, hlače, galanterija ...

tel.: 051 780 279
Delovni čas olivia 

pon-pet 9-12  14-17   sobota  9-12  

Želimo vam lepe poletne dni.

V ajdovskih Palah je 4. junija 
potekalo regijsko gasilsko 
tekmovanje za memorial 
Matevža Haceta, v organizaciji 
GZ Ajdovščina. Od jutra do 
poznega popoldneva so na 
sončen in vroč dan med seboj 
tekmovali prostovoljni gasilci, 
vseh starosti, iz društev celotne 

severno primorske regije. Tako 
so v Ajdovščino prišli nastopajoči 
vse od Cerknega in Zakojce, do 
Kanala in Kostanjevice na Krasu 
ter domačih ekip. Nastopilo je 
47 ekip in več kot 400 gasilcev 
skupno. 

Tekmovanje je posvečeno 
prvemu predsedniku Gasilske 

zveze Slovenije. Gasilci 
tekmujejo v različnih kategorijah, 
definiranih po starostih in 
navadno v več vajah, vnaprej 
določenih za eno kategorijo. 
Tako so si lahko vsi gledalci med 
drugim lahko ogledali pionirje 
pri vaji z vedrovko, mladince v 
mokri vaji s hidrantom in člane 
v taktični mokri vaji. Nastopajoči 
pa so vse te in druge vaje pilili 
vse leto oziroma velikokrat se 
rezultati pokažejo po trudu več 
let.

Z veseljem poročamo, da 
je v konkurenci pionirjev 
zmagalo društvo PGD Selo in 
so tako uvrščeni na državno 
tekmovanje naslednje leto.V 
članski konkurenci se je zagotovo 
najboljše odrezalo društvo 
iz Ledin (PGD Ledine), ki je 

osvojilo prvo mesto v vseh štirih 
kategorijah, članov in članic, 
A in B kategorij. Nastopila je 
tudi edina članska ekipa iz GZ 
Ajdovščina, člani A, PGD Col, 
ki se jim na žalost ni uspelo 
uvrstiti na državno tekmovanje. 
Precej raznovrstni rezultati iz 
vseh kategorij so pokazali, da je 
konkurenca velika po vseh delih 
naše regije.

Gasilska tekmovanja se 
organizirajo za pridobitev in 
utrditev strokovnega znanja 
gasilcev, za njihovo preverjanje, 

najlepši del pa je utrjevanje 
povezanosti v ekipi, medsebojnih 
odnosov z ostalimi tekmovalci ter 
nabiranje izkušenj in nenazadnje 
spominov. V splošnem si želimo 
utrditve področja prostovoljnega 
gasilstva, tudi s promocijo, ki 
ga omogoči organizacija takih 
tekmovanj. Nazadnje še iskrene 
čestitke mladim gasilcem ter 
vsem drugim nastopajočim ter 
njihovim mentorjem, za sobotni 
nastop in njihov splošen trud. Na 
pomoč!

Anja Pipan

Gasilci severne Primorske tekmovali v Ajdovščini

Po dveh letih premora smo 
v Lokavcu zopet »odprli vrata 
pomladi«. V soboto, 4. 6., smo 
pripravili prireditev ob krajevnem 
prazniku.  Svet KS Lokavec se 
je pred leti sicer odločil, da za 
krajevni praznik izbere 15. marec, 
rojstni dan Edmunda Čibeja. 
Spomladi, pred dvema letoma 
je že pripravljeno prireditev, 
poimenovano Odprimo vrata 
pomladi in posvečeno 100-letnici 
napada fašistov na lokavško 
pihalno godbo, preprečil vznik 
corona virusa, prav tako se lansko 
leto iz istega razloga nismo mogli 
pokloniti 160-letnici rojstva 
Edmunda Čibeja.  Zato smo se 
toliko bolj razveselili, da se je 
spomladi začela bolezen umirjati, 
da se je pomlad vrnila tako v  
dobesednem kot simbolnem 
pomenu – da se tudi na odre in 
v javno življenje vrača življenje.

Prireditev v Lokavcu so 
oblikovali nastopajoči vseh 

generacij: pevsko-dramska 
skupina Zarja, Pihalni orkester 
Burja z dirigentom Andrejem 
Kobalom, učenci OŠ Danila 
Lokarja Ajdovščina, podružnica 
Lokavec in otroci Otroškega vrtca 
Ajdovščina. 

Prisluhnili smo lepim glasbenim 
točkam in prisrčnim dramskim 
prizorom ter si ogledali film o 

življenju otrok nekoč, ki so ga pod 
mentorskim vodstvom Klavdije 
Mikuž v Lokavcu posneli otroci 
otroškega vrtca iz Ajdovščine.

V osrednjem delu sta predsednik 
KS Lokavec Angel Vidmar in 
župan Občine Ajdovščina Tadej 
Beočanin podelila tri priznanja 
Edmunda Čibeja. Dvema 
prejemnikoma, Borisu Blažku in 
Nives Ferjančič, sta bili priznanji 
podeljeni za leto 2020, Športnemu 
društvu Slano blato pa za letošnje 
leto.

Nives Ferjančič je prejela 
priznanje Edmunda Čibeja za 
leto 2020 za 18-letno vodenje 
Vipavskih vrabčkov, zbora 
stanovalcev v Domu starejših 
občanov Ajdovščina. S svojo 
ljubeznijo do glasbe je tako kljub 
težki bolezni, ki jo spremlja že 
od mladih let, bogatila življenje 
starejših občanov. 

Nives Ferjančič je svoj pevski 
talent pokazala že v osnovni 

šoli, pela v cerkvenem zboru in 
v dramski skupini v Lokavcu, 
ki jo je vodil Julij Zgunarski 
od Slokarjev. Rada se spominja 
dogodka, ko je posodila svoj 
glas glavni igralki in za odrom 
pela 'Sirota jaz okrog blodim' ob 
spremljavi violine, na katero je 
igral Franjo Černatov.

Ko se je vključila v delovno 

razmerje v Mlinotestu, so 
tu snovali ansambel za svoje 
potrebe, v katerem so sodelovali 
Roman Bunc na harmoniki, Jože 
Bunc na bobnih, Marjan Poljšak 
na trobenti, z Branko Vovk pa sta 
peli v duetu. Kasneje je ansambel 
razpadel. Roman Bunc pa je z 
glasbo nadaljeval in želel, da bi 
ob harmoniki prepevala skupaj z 
možem Vojtehom. 

V letu 2002 se je kot zunanja 
članica pridružila molitveno-
pogovorni skupini v Domu 
starejših občanov v Ajdovščini 
in prevzela vodenje pevskega 
zbora. Najprej je poskrbela, da je 
zbor dobil ime 'Vipavski vrabčki', 
saj so bili le tako prepoznavni. 
Prepevali so na na vseh domskih 
prireditvah, pogumno pa je člane 
in članice zbora, ki so v večini 
gibalno ovirani, peljala celo na 
gostovanja izven doma starejših 
občanov. 

Po osemnajstih letih je zaradi 
napredujoče bolezni vodenje 
prepustila članicam skupine 
Zarja, za kar jim je zelo hvaležna.

Borisu Blažku je svet KS Lokavec 
podelil priznanje za življenjsko 
delo za leto 2020. Kratka 
utemeljitev priznanja pravi, da 
mu svet KS Lokavec podeljuje 
priznanje za izjemno bogato in 
požrtvovalno delo pri ohranjanju 
in oživljanju kulturne dediščine 
Lokavca ter neprecenljiv doprinos 
k prepoznavnosti domačega kraja 
tudi v širšem slovenskem prostoru 
in izven meja domovine. Seznam 
njegovih pobud in projektov, 
pomembnih tako za kraj Lokavec 
kot tudi v širšem merilu, pa 
je izjemno dolg: je pobudnik 
ustanovitve društva za oživljanje 
lokavškega izročila DOLI kot tudi 
njegov glavni organizator, idejni 
vodja in dolgoletni predsednik; 
je oblikovalec društvenih 
promocijsk i h i zdel kov, 

pri ložnostnih razglednic 
in znamk Lokavca, brošure 
Lokavec – kraj pod Čavnom, 
zbornika ob 25-letnici časopisa 
Lokavec in čas, knjige spominov 
Križ obrnjen proti domovini in 
mnogih razstav; pomembno je 
tudi njegovo publicistično delo: 
je avtor prispevkov v knjigah: 
Zbrani spisi Edmunda Čibeja, 
Njim pripada Slava, Lokavško 
šolstvo, in člankov v časopisu 
Lokavec in čas; kot izjemen 
poznavalec lokalne zgodovine 
je pomagal in svetoval mnogim 
študentom ter svoje široko zanje 
delil na pohodih v Lokavcu, 
Ajdovščini in Štanjelu; imenovan 
je bil v svet nevladnih organizacij 
in je eden od pobudnikov 
ustanovitve Turistične zveze 
Vipavske doline; Lokavec je 
postavil na evropski zemljevid 
s prijavo na prireditve evropske 
kulturne dediščine; nenazadnje 
so njegovo oblikovalsko delo tudi 
grb in zastava Lokavca ter tudi 
priznanje Edmunda Čibeja.

Športno društvo Slano blato 
Lokavec je priznanje Edmunda 
Čibeja prejelo za 10-letno uspešno 
delovanje.

Društvo je bilo ustanovljeno 
leta 2011 z namenom povezovanja 
prebivalcev krajevne skupnosti 
Lokavec, spoznavanja sokrajanov, 
nadgrajevanja sosedskih odnosov 
in medgeneracijskega sodelovanja. 
Pod vodstvom obeh dosedanjih 
predsednikov, Blaža Lokarja 
in Bojana Pergarja, je društvo 
hitro preraslo okvirje športnega 

društva z organiziranjem 
različnih, prireditev, dogodkov 
in delovnih akcij. 

Vsakoletno organizirajo 
turnir v malem nogometu, 
nočni pohod na Mali Golak, 
pomladno čistilno akcijo, z 
nepozabno pustno povorko 
razveselijo otroke ter njim in 
tudi odraslim nudijo možnost 
organizirane vadbe. Letos so 
drugič zapovrstjo priredili Vaške 
igre med zaselki Lokavca. Ena od 
najprepoznavnejših prireditev 
na Ajdovskem pa zagotovo 
postaja tudi Noč pod Čavnom, 
ki jo društvo pripravi konec 
avgusta. In nenazadnje je potrebo 
omeniti, da se je pod okriljem 
ŠD Slano blato leta 2012 začel 
tudi razvoj dekliškega nogometa 
na Ajdovskem, ki danes, pod 
okriljem ND Primorje, predstavlja 
center ženskega nogometa na 
Severnem Primorskem. 

Preživeli smo lep sobotni večer. 
Polna dvorana v Lokavcu je dokaz, 
da se radi družimo in da nič ne 
odtehta prijaznega pogovora 
s sokrajanom ali soobčanom. 
Sporočilo tako naše prireditve kot 
tudi vseh prejemnikov priznanj ter 
predsednika KS Lokavec Angela 
Vidmarja in župana Občine 
Ajdovščina Tadeja Beočanina je: 
ustvarjamo in delamo, da nam je 
skupaj lepše. Hvala vsem, ki ste 
s svojo ustvarjalnostjo in delom 
omogočili, da nam je bilo v soboto 
v Lokavcu lepo. 

Bojana P. Kompara

Krajevni praznik v Lokavcu
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Požar, ki se je hitro razširil, je 
v začetku maja popolnoma uničil 
ostrešje starejše hiše družine 
Batelj iz Batuj. Čeprav je GRC 
Ajdovščina in več prostovoljnih 
gasilskih društev hitro prihitelo 
na pomoč, so ognjeni zublji uničili 
ostrešje s slemenom in električno 
napeljavo. V hiši sta živela brata 
Ivica in Josip, stara 57 in 60 let, 
ter njuna starejša mama Marija. 
Gospa je bila po požaru prepeljana 
v šempetrsko bolnišnico, nato pa 
je bila sprejeta v Dom starejših 
občanov Ajdovščina. 

Družina se je preživljala z 
minimalnimi prihodki in hiša 
ni bila zavarovana. Sorodniki 
in dve sestri oziroma hčeri 
že več let po svojih močeh 
pomagajo vsem trem osebam. 
V RKS-OZ Ajdovščina želimo 
priskočiti na pomoč družini 
v teh težkih trenutkih. Začeli 
smo z dobrodelno akcijo, da bi 
jim lahko pomagali do osnovne 

obnove hiše. Doslej smo zbrali 
855 evrov, 2.500 evrov pa smo 
prejeli iz sklada solidarnosti RKS. 

Uničenje po požaru je znatno, 
zato vas vabimo, da prispevate po 
svojih močeh na:

R K S - OZ Ajdovš či na , 
Tovarniška c. 3 g, Ajdovščina

Namen: Pomoč po požaru
Koda namena: Char
TRR: SI 56 04751-0000412446
Sklic: SI00 2423

Rdeči križ Ajdovščina

Po uvodnih oklevajočih 
korakih branja, vse dokler le-to ni 
avtomatizirano, nekaterim uspe 
brati za zabavo, kjer odkrivajo 
igro besed in njihov pomen z 
domišljijskimi in realističnimi 
zgodbami. Poleg staršev, ki so 
primarni vzorec in spodbujevalec 
branja, smo pomembne za 
vstopanje v svet in moč besed tudi 
šolske knjižnice. »Šolska knjižnica je 
eden od pomembnejših dejavnikov 
na poti vsakega posameznika. V 
njo stopi vsak učenec vsaj enkrat 
v času svojega šolanja in šolski 
knjižničarji postavljamo temelje 
za poznejše redne in samostojne 
uporabnike drugih vrst knjižnic 
in virov. Šolske knjižnice so 
namenjene vsem udeležencem 
vzgojno-izobraževalnega procesa, 
delujejo na šolah vseh stopenj 
in se vključujejo v življenje in 
delo šole.«[1]Naše poslanstvo, 
informacijskega in učnega 
središča šole, namenjeno vsem 
šolajočim otrokom, je brezplačno 
in medpredmetno vpeto v pouk, ki 

spodbuja in omogoča samostojno 
učenje. Le uspešni učenci, podprti 
z željo po branju in s tem tudi po 
znanju, so naša prihodnost. Tega se 
dobro zavedajo različni deležniki, 
ki s svojimi nacionalnimi projekti 
(Bralna značka Slovenije obdaruje 
prvošolce, v projektu Rastem s 
knjigo so obdarovani sedmošolci in 
dijaki prvih letnikov srednjih šol) in 
občinskimi projekti (obdarovanje 
tretješolcev v sodelovanju ajdovske 
občine in splošne knjižnice v kraju) 
spodbujajo branje, krepijo bralno 
zavest in pripadnost velikemu 
bralnemu klubu na različnih 
nivojih.

Učenci, ki so brali za bralno 
značko vsa leta osnovnošolskega 
izobraževanja, so zlati bralci in 
zlate bralke, ki na koncu osnovne 
šole prejmejo posebno spominsko 
priznanje ter knjižno nagrado 
Bralne značke Slovenija. Letos je 
bila to knjiga Damjana Šinigoja z 
naslovom Kjer veter spi.

V sredo, 8. 6. 2022, je 
Medobčinsko društvo prijateljev 
mladine Ajdovščina organiziralo 
nagradni izlet za učence, ki so bili 
vseh devet let šolanja zvesti dobri 
knjigi. Zlate bralke in zlate bralce 
so z mentorji letos odpeljali na 
nagradni izlet v Ljubljano. Najprej 
smo se sprehodili do Plečnikove 
hiše v Trnovem in se spomnili na 

Plečnikovo leto ter na lokacije, ki jih 
je v mestu zasnoval in uredil veliki 
arhitekt. Sledil je vodeni ogled 
Narodne in univerzitetne knjižnice, 
NUK, ki je prav tako Plečnikovo 
delo. (Za vse vedoželjne še namig, 
da se lahko virtualno sprehodijo po 
NUK-u na povezav https://issuu.
com/nuk-listalnik/docs/svetisce_
znanja_kratek_vodnik_jul18.)

Od hrama učenosti smo se prek 
slikovitih uličic stare Ljubljane 
povzpeli na ljubljanski grad. Tam so 
udeleženci nagradnega izleta prejeli 
spominska priznanja za devetletno 
sodelovanje in uspešno opravljeno 
bralno značko. Prijetno razpoloženi 
smo se vrnili v Ajdovščino.

Iskrena hvala organizatorju 
MDPM Ajdovščina, ki je poskrbelo, 
da bo nagradni izlet za zlate bralce 
učencem in spremljevalcem ostal 
v spominu prijetnega in poučnega 
druženja.

Vsem mladim, ki vstopajo v svet 
nadaljnjega šolanja, želimo, da 
jih še naprej na njihovi življenjski 
poti spremljajo knjige, s pomočjo 
katerih bodo osebnostno rasli in 
svoje vedenje posredovali naprej. 
To potrjuje tudi misel Fredericka 
Douglassa, ki je zapisal: »Ko 
se naučiš brati, boš za vedno 
svoboden.« 

Nataša Markič, 
OŠ Danila Lokarja Ajdovščina

V našem vrtcu Ob Hublju, 
starostna skupina od enega 
do tretjega leta. so otroci zelo 
vedoželjni in igrivi, zato jim 
omogočamo veliko gibanja v 
naravi. Posebno jim je všeč naš atrij. 
Tudi v toplih pomladnih dneh nam 
drevesa ponujajo hladno senco.

Skupaj z otroki iz skupin Sovice 
in Žabice smo se odločili, da bomo 
dan preživeli v našem vrtčevskem 
atriju. Že jutranje sprejemanje se je 
pričelo v atriju. Otroke so namesto 
kock na blazini pričakala kolesa, 

skiroji, samokolnica, žoge, obroči 
in krede. Tudi malico smo pojedli 
v senci dreves. Dan smo nadaljevali 
z igro. 

V sklopu projekta Zdravje v 
vrtcu, ki ga vsako leto organizira 
NIJZ, smo izvedli poizkus – Zakaj 
si moramo umivati roke z milom? 
Otroke je dejavnost zelo pritegnila, 
saj so sestavine zaznavali s svojimi 
čutili. Za uspešno izvedbo poizkusa 
smo potrebovali vodo, detergent za 
posodo in poper. 

Vsak otrok je imel možnost 
poizkus izvesti tudi sam. Otrokom 
je bilo zelo zanimivo opazovati, 
kako milo prežene bakterije (poper 
je predstavljal viruse na rokah). 
Skupaj z otroki smo narisali in 
pobarvali različne vrste mikrobov. 
Za tem smo si temeljito umili roke 
ter se pripravili na kosilo. Kosilo na 
svežem zraku nam je zelo teknilo.

Predšolski otroci v starosti do 
treh let potrebujejo za zadostitev 
potreb po spanju tudi popoldanski 
počitek. Zadostna količina spanja 
je potrebna za krepitev odpornosti 
in ohranjanja našega zdravja. 
Strokovne delavke smo si zamislile, 
kako idilično bi bilo izpeljati počitek 
v atriju, pod sencami dreves. Za 
umiritev otrok smo uporabile zvoke 
iz narave. Šelestenje listja dreves, 
ptičje petje, šumenje reke Hubelj so 
otroke zazibale v sproščen spanec 
pod krošnjami dreves.

Tako otroci kot njihovi starši so 
bili nad izvedbo počitka na prostem 
zelo navdušeni, zato smo se 
odločile, da to ne bo samo enkraten 
dogodek, ampak bo postal del naše 
dnevne rutine v vrtcu. 

K. Ivanović, M. Bizjak, P. 
Štakolič, A. Andlovic

Ko narava postane igralnica
Bivanje na prostem je zelo pomembno za otrokov razvoj in zdravje. Že v predšolskem obdobju 

je potrebno otroke usmerjati v zdrav življenjski slog, saj otrok za njegov celostni razvoj potrebuje 
veliko gibanja, še posebej na prostem, kjer si pridobiva raznolike izkušnje. Otroška igrišča in 
atriji ponujajo veliko možnosti za učenje. Otrok pri gibanju razvija različne gibalne spretnosti; 
koordinacija, ravnotežje, vztrajnost, groba in fina motorika, pri starejših otrocih pa tudi 
natančnost in preciznost. Poleg igralnice lahko tudi atrij uporabimo za ustvarjalno učno okolje.

V sk lopu  Te d nov 
vseživljenjskega učenja 2022 
smo se s PUM-O Ajdovščina 
(Projektno učenje mlajših 
odraslih) v četrtek, 19. 5. 
2022, odpravili na ogled SNG 
Nova Gorica in Grafike Soča z 
namenom pridobiti vpogled v 
delovanje takšnih organizacij in 
raziskati poklice. Najprej smo 
odkrili zapleten proces dela 
gledališkega osebja. Presenetilo 

nas je namreč dejstvo, da so 
igralci v gledališču le v manjšini 
in da je za uspešno odigrano 
igro zelo pomemben sodelovalen 
duh in matematična natančnost 
igralcev, tonskih mojstrov, 
mojstrov luči, maskerjev, 
garderoberjev, šepetalke idr. 
Korakanje po labirintskih 
hodnikih gledališkega zaodrja 
nas je skrivnostno očaralo. 
Radovedno pa smo se sprehajali 
tudi po prostorih tiskarne in 
čisto od blizu lahko videli, kako 
nastajajo nove knjige, učbeniki, 
revije, etikete ...

Predvsem pa nas je navdušila 
odprtost Grafike Soča za sprejem 
novih zaposlenih, tudi takšnih, za 
katere je trg dela manj prijazen.

PUM-O v Novi Gorici 

Pot do uspeha: Branje, branje in še enkrat branje! 

Zlati bralci, zlate bralke
Vsi vemo, da je branje pomembno za celostni razvoj mladostnika. Na tej poti se lahko zatakne 

že pri najmanjših korakih,med katerimi sospodbujanjebranja z lastnimzgledom, spremljanje v 
knjižnico, redno branje,pogovor o prebranem …Tekmovanje se je odvijalo 1. 

6 . 2022 v Polhovem Gradcu v 
okviru Plesne zveze Slovenije in 
organizaciji plesne šole Bolero. 
Udeležilo se ga je pribljižno 
150 plesalcev in plesalk iz vseh 
slovenskih regij.

Rezultati naših ADC plesalcev:
- Kaja Slokar OŠ Dobravlje 3. 

mesto
- Nika Čotar OŠ Dornberk 8. 

mesto
- Lara Rijavec OŠ Dobravlje 38. 

mesto 
- OŠ Dornberk produkcija 9. 

mesto
Čestitke vsakemu posebej 

in bravo bravo bravooooo! 
Nadaljujte s plesom in širite dalje 

pozitivo!
ADC-s plesom se svet vrti pa 

tudi "na mladih svet stoji" !!! 

PLESNI CENTER ADC 
Alice Dance Company

Šolski plesni festival

3. mesto za ADC
Državno prvenstvo Šolski plesni festival 2022 je za nami.

Uspešno, pestro, vrhunsko!

Pomoč po požaru

Miha se je na svojo plemenito 
dobrodelno pot po Sloveniji 
odpravil tudi letos. Že osmo 
leto zapored! Omogočiti želi, 
da bi čim več otrok iz socialno 
ogroženih družin lahko odšlo na 
brezskrbne počitnice na morje in 
uživalo med svojimi vrstniki.

Na šoli smo se odločili, da 
se tej dobrodelni akciji letos 
pridružimo tudi mi. Otroke in 
zaposlene smo nagovorili, da 
se odpovejo kepici sladoleda ali 
drugi sladki dobroti in denar 
prispevajo v dober namen. Odziv 
vseh je bil neverjeten, saj smo 
skupaj zbrali 1667,54 €.

Ob zvokih harmonike, ki jo je 
igrala gospodična Tjaša Božič, 

smo se pred šolo zbrali učenci in 
zaposleni naše šole. Pridružili so 
se nam tudi gojenci in vzgojitelji 
Cirius-a ter dijaki Škofijske 
gimnazije Vipava.

Ko se je Miha s svojo 
spremljevalno ekipo pripeljal 
pred šolo, so ga pozdravili 
učenci s transparenti, glasnim 
vzklikanjem in petjem. Miha nas 
je najprej pozdravil, nato pa mu 
je Zala Fabčič, učenka 4. razreda 
podružnične šole Podnanos, 
zaigrala skladbo na harmoniko. 
Ravnateljica mu je predala lento z 
napisom NAJ JUNAK in izročila 
škatlico z zbranimi prispevki. 

Svoje prispevke so Mihu predali 
tudi dijaki Škofijske gimnazije in 
gojenci Cirius-a.

Zahvaljujemo se vsem, 
ki so pripomogli k odlično 
izpeljanemu dogodku. Hvala 
harmonikašicama, šivilji Jožici 
Nabergoj in upokojeni učiteljici 
Lučani Leban. Hvala vsem 
staršem in otrokom, ki ste 
akcijo podprli. Hvala tudi vsem 
zaposlenim na matični šoli.

»Zapomni si, da majhna 
prijaznost ne obstaja. Vsako dobro 
dejanje ustvari spremembo, ki je 
brezmejna.« (Scott Adams)

Tanja Tomažič in Lara Žabar

Na osnovni šoli Šturje vsako leto 
pripravimo tematski večer. V naši 
avli so se zvrstili že matematični, 
zgodovinski, geografski, biološki, 
kemijski, dramski, lutkovni …

Letos smo po dveh letih, ko so 
odpadli zaradi epidemioloških 
razmer, pripravili mednarodnega 
in dramskega.Na tematskih 
večerih učenci predstavijo svoje 

celoletno delo pri različnih 
krožkih ali s svojimi mentorji ob 
obeležitvi pomembnih obletnic 
pripravijo večer na izbrano temo.

V torek, 24. maja 2022, se je v 
avli naše šole odvijal mednarodni 
večer - dramsko plesna predstava 
Jungle dance.

Učenke in učenci, ki obiskujejo 
krožek angleščine ter neobvezna 
izbirna predmeta nemščina in 
italijanščina, so pripravili igro 
v besedi in plesu. Predstavili so 
jo v štirih jezikih: angleščini, 
nemščini, italijanščini in 

seveda slovenščini. Živahno in 
zanimivo zgodbo so odigrali 
pod mentorskim vodstvom 
Polone Mohorčič in so-mentorice 
Andrejke Repič.

Za konec so se obiskovalci 
posladkali še s tipičnimi sladicami, 
značilnimi za posamezno državo: 
tiramisujem, jabolčnim štrudlom 
in rjavčki.

V ponedeljek, 6. junija 2022, so 
učenke in učenci iz 6. razredov, 
ki obiskujejo dramski krožek, 
pod mentorstvom Petre Rodman 
pripravili dramski večer. Zaigrali 
so slovensko ljudsko pravljico 
Železni prstan. Celotno igro sta 
lepo zaokrožila prizora, ki sta ju 
zaigrali učenki iz 9. b, v vlogi none 
in vnučke. Nastopajoči so večer 
popestrili tudi z glasbo. Slišali 
smo zvoke klarineta, violine in 
klavirja. 

Kolektiv OŠ Šturje

OŠ Šturje

Tematski večeri

V četrtek, 9. junija, je učence 
Podružnične šole Črniče obiskal 
župan Tadej Beočanin, ki 
nam je namenil spodbudne in 
pohvalne besede, nam osebno 
čestital ter podelil značke in 
priznanja za opravljene naloge 
v okviru programa Mladost na 
burji. Pozdravili in čestitali sta 
nam tudi vodja programa Urška 
Milač ter ravnateljica Osnovne 
šole Dobravlje Mirjam Kalin. 
Bili smo zelo veseli in ponosni. 
V lepo okrašeni telovadnici smo 
pripravili svečan sprejem in jih 
razveselili s pesmicami otroškega 
pevskega zbora Ringaraja.

V program Mladost na burji smo 
vključeni že od samega začetka 
delovanja. Sodelovanje v številnih 
aktivnostih je za nas priložnost in 
izziv, da še dodatno poskrbimo 
za svoje zdravje, se spomnimo 
na bližnjega in mu pomagamo, 
spoznavamo zanimive poklice, 
kulturno dediščino našega kraja 
ter skrbimo za lepšo in prijazno 
skupnost. Pri tem nas spodbujajo 
in usmerjajo naše učiteljice, ki 
jim kar ne zmanjka zanimivih 
in ustvarjalnih idej, s katerimi 

pridno polnimo strani naših 
dnevnikov. 

Seveda se radi odzovemo tudi 
na povabila in pobude vodje 
programa Mladost na burji ter 
na različne akcije Hiše mladih, 
ki nam še dodatno popestrijo 
učne ure. Tako smo letos tiskali 
nakupovalne vrečke za otvoritev 
prenovljene ajdovske tržnice, 
kjer smo se morali še posebej 
potruditi. Ni bilo enostavno, a na 
koncu smo bili z našimi izdelki 
zelo zadovoljni.Verjamemo, 
da smo z njimi razveselili tudi 
marsikaterega kupca. V akciji 
Hiše mladih smo izdelovali 
zapestnico skupnosti, ob 
slovenskem kulturnem prazniku 
pa smo delili poezijo.

Praznovali smo teden 
prijateljstva ter celo šolsko 
igrišče popisali s prijaznimi 
sporočili, zbirali smo higienske 
pripomočke za otroke iz 
Ukrajine, izdelovali voščilnice 
za starejše občane, raziskovali 
preteklost z obiskom Batičeve 
hiše in stare kovačije v Lokavcu 
ter v sodelovanju z Zdravstvenim 
domom Ajdovščina izvedli Dan 

zdravja, kjer nas je, seveda, najbolj 
navdušilo reševalno vozilo ter 
lutka, na kateri smo lahko vadili 
prvo pomoč in tehnike oživljanja.

Marsikdo izmed nas je tudi 
aktiven član Prostovoljnega 
gasilskega društva Selo ter 
številnih športnih društev naše 
občine. Seveda je teh aktivnosti 
še veliko več in priznati moramo, 
da nam velikokrat zmanjka strani 
v naših dnevnikih.

Sedaj pa se že veselimo 
brezskrbnih počitniških dni, da 
se bomo sprostili in si nabrali 
novih moči za svežein ustvarjalne 
izzive v prihodnjem šolskem letu.

Tjaša Vidmar Kenda 
v imenu učencev 

Podružnične šole Črniče

Z burjo v laseh tudi na 
Podružnični šoli Črniče

Ob zaključku šolskega leta se učenci razveselimo lepih ocen 
v spričevalu ter pohval in priznanj za dosežke in uspehe. Če ti 
pohvalo izroči sam župan, je pa to še toliko bolj pomembno.

Deželak = junak
V četrtek, 9. 6. 2022, smo pred OŠ Draga Bajca Vipava sprejeli Miho Deželaka in njegovo ekipo.
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Oskrba s pitno vodo v poletnih dneh
A: Podnebne spremembe na področju 

Vipavske doline:
Statistični podatki nakazujejo, da se 

bodo sušna obdobja na področju Vipavske 
doline in Goriške nadaljevala oziroma se 
bodo še povečevala. Padavin v poletnih 
mesecih je vse manj in tudi v zimskem 
času so zadnja leta bolj skromne. Letošnja 
zima je že na začetku postregla z večjo 
količino snega, v nadaljevanju pa ni 
bilo več izrazitih padavinskih obdobij, 
ki bi polnile vodne zaloge v podzemlju. 
Občasne plohe in nevihte pa je takoj 
posušila burja. 

Priča smo tudi nefunkcionalnemu 
namakalnemu sistemu Vogršček, ki je 
bil zgrajen za spodnji del doline. Poleg 
pomanjkanja vode ga namreč stalno 
spremljajo še okvare. V letošnjem letu 
lahko vidimo samo suho jezersko dno. 
Vzpodbudna novica za vse našteto pa je 
podpisan projekt za namakanje zgornje 
Vipavske doline iz saniranega Vogrščka 
v naslednjih štirih letih. 

B: Trenutne razmere v oskrbi s pitno 
vodo:

KSD d.o.o. oskrbuje s pitno vodo občini 
Ajdovščina in Vipava. Določen del vode 
pa posreduje tudi v Goriško občino. 

Trenutno beležimo zelo velike porabe 
vode v večernem času med 18. in 22. uro. 
Vodarna Hubelj deluje na zgornji meji 
zmogljivosti in v kolikor se bo tako velika 
poraba vode nadaljevala, bo potrebno 

sprejeti ukrep za omejitev porabe vode 
za namakanje ter pranje avtomobilov. 

Na Gorskem vodovodnem sistemu so 
razmere stabilne, le v Podkraju, kjer so 
trije manjši sistemi, je potrebno pitno 
vodo že nekaj časa dovažati s cisternami 
iz Cola. V Podkraju je že v veljavi ukrep 
o omejitvah porabe. 

Letošnje leto bo za oskrbo s pitno vodo 
prelomno, ker se trenutno pospešeno 
gradi dodatna akumulacija za pitno vodo 
na izviru Hublja. Trenutna zaloga vode 
v Vodarni Hubelj je v primeru izpada 
delovanja filtracije, zagotovljena za 10 do 
15 minut normalne oskrbe s pitno vodo. 
Po tem času začne najprej zmanjkovati 
voda zgoraj ležečim uporabnikom, kot 
so Vipavski Križ, Skrilje, Brje ind. Z 
graditvijo treh novih vodohranov, ki 
bodo skupaj zadrževali 3000 m3 vode, bo 
zagotovljena zaloga pitne vode za cca 8 ur. 

C: Pogosta vprašanja:
Najpogostejša vprašanja so povezana z 

možnostjo pridobitve vode za namakanje, 
ki bi bila cenejša. Z občinskim odlokom je 
bila sprejeta ta možnost pod določenimi 
pogoji. Vsa voda, ki je oproščena plačila 
dajatev za čiščenje ter kanalščino mora 
biti merjena. Glede na to, da se za to vodo 
ne plačuje teh dajatev, je tudi inšpekcijska 
služba pozorna na take obračune, saj 
lahko pride do zlorab.

Za kmetijski priključek sta dve 
možnosti vgradnje vodomera. Cenejša 
varianta je vgradnja vodomera kot 
odštevalni vodomer pri stanovanjski 
hiši (ni možno povsod). Pri tej možnosti 
se preko celega leta plačuje fiksni strošek 
števnine ter porabljena voda, ki je brez 
dajatev. Druga možnost je izgradnja 
samostojnega priključka, kjer je potrebno 
plačevati vse tri fiksne dajatve: števnino, 
vzdrževalnino, ter omrežnino ter 
porabljeno vodo (brez dajatev).

Drugo najpogostejše vprašanje je 
povezano z vodo za polnjenje bazenov. 
V pravilniku o oskrbi s pitno vodo je 
navedeno, da voda za plavalne bazene 
ni oproščena dajatev za kanalščino in 
čiščenje, ker je voda obremenjena s 
kemikalijami in jo je potrebno po uporabi 
odvesti v kanalizacijo. 

Naslednje vprašanje je povezano s 
polnjenjem bazena iz hidranta. Taka 
možnost sicer obstaja a le v posebnih 
razmerah. Polnjenje lahko izvaja le 
pooblaščeni izvajalec KSD ali usposobljen 
gasilec. O lokaciji polnjenja, času ter 
okvirni odvzeti količini vode mora biti 

obveščena dežurna služba vodovodov. 
Voda iz hidranta ni nič cenejša, kot iz 
pipe. Za informacijo naj navedem, da se iz 
pipe na vodovodnem priključku najceneje 
napolni bazen, saj se v eni uri napolni 2 
m3 vode.

Občasno se pojavlja tudi vprašanje o 
pH – ju vode (merilo za alkalnost oz. 
kislost vode). V Ajdovščini in Vipavi je 
PH vode 8.

Trdota vode: Ajdovščina 7 – 8 nemških 
trdotnih stopinj, Vipava 8 – 9 nemških 
trdotnih stopinj

Č: Priporočila uporabnikom:
V teh dneh, ko je velika suša, se 

priporoča, da se koristi namakalne 
sisteme s kapljičnimi cevmi, s katerimi 
se lahko zaliva preko celega dne. Zaradi 
obremenjenosti vodovodnega sistema je 
priporočljivo večje namakanje nastaviti 
izven časa večje porabe vode in sicer 
v nočnem času od 22. do 6.ure ter v 
dnevnem času od 10. do 17. ure.

V primeru ugotovljene okvare na 
javnem vodovodnem sistemu bomo 
hvaležni vsakemu, ki bo to čimprej 
sporočil dežurni službi vodovoda 
041/631-832. 

Vodja enote Oskrbe s pitno vodo: Aleš 
Brecelj

Na soboto smo se zbrali, 
čistilno akcijo izpeljali;
v skupine smo se razdelili,
vsakemu zaselku nalogo 

dodelili,
prinesli metle, kose in lopate 

… pa tudi smeh.
Otroci z vrečami so se podili, 

po vaških grapah smeti lovili.
Nabrali so jih vrhan koš, 

vsemu bili so kos.
Fantje so travico kosili, 

dekleta 'z grabljami za njimi'.
Še Čukec je prišel, z motorko 

vse požel.

Dobro, da ga imamo, 
nobenemu ga ne damo.
Gasilci so tud' prišli, nam 

odvili par cevi. 
So ogenj nam prižgali, 

gašenje prikazali,
dekleta so za cev prijele in 

aplavz požele. 
Dobro so gasile, s fanti vštric 

hodile.
Za lačne so pasulj naredili, za 

žejne pa vinček in sok točili.
Lepo nam je bilo, za čisto vas 

radi skupaj stopimo.
Čebelica in KS Male Žablje

Pred začetkom terenske 
krvodajalske akcije smo v 
Rdečem križu Ajdovščina 
obveščali, da primanjkuje krvi 
vseh krvnih skupin. Veseli smo, 
da je marsikdo prisluhnil naši 
prošnji in se odzval povabilu na 
krvodajalsko akcijo. 

Na Ljudski univerzi Ajdovščina 
nas je v ponedeljek, 30. maja, 
obiskalo 151 darovalcev, v torek, 
31. maja, pa 103. Akcije v športni 
dvorani vipavske vojašnice se je 
udeležilo 150 oseb. Med udeleženci 

je bilo okrog 40 pripadnic in 
pripadnikov Slovenske vojske. 
Vsem krvodajalcem se iskreno 
zahvaljujemo za njihovo 
solidarnost z bolnimi! 

Obema gostiteljema se najlepše 
zahvaljujemo, da nam že vrsto 
let brezplačno nudita prostore 
in s tem v znatni meri podpirata 
program krvodajalstva. Nobenega 
dogodka pa seveda ne bi mogli 
izvesti brez pomoči naših dragih 
prostovoljcev, ki se vedno trudijo, 
da bi se krvodajalci na akciji kar 

najbolj prijetno počutili. 
Vse, ki se v preteklih dneh 

niste uspeli udeležiti terenske 
krvodajalske akcije, toplo 
vabimo, da kri darujete v Centru 
za transfuzijsko dejavnost Nova 
Gorica, kjer odvzemi potekajo 
vsak ponedeljek in sredo od 7.30 
do 11. ure. 

Še enkrat iskrena hvala vsem!
Irena Žgavc

V prostoru Krajevne skupnosti 
Goče smo 24. maja smo gostili Greto 
Sorta, univ. dipl. inž. agr., članico 
društva Ajda Goriška. V uvodnem 
delu nam je predstavila dr. Rudolfa 
Steinerja, ki je postavil temelje 
biodinamičnemu kmetovanju in 
Mario Thun, ki je Steinerjeve 

modrosti biodinamike nadaljevala 
in z natančnim opazovanjem ter 
beleženjem prišla do številnih 
ugotovitev, ki jih je tudi znanstveno 
utemeljila in knjižno predstavila. 

Gospa Greta je poudarila, da 
biološko dinamični način kmetovanja 
nudi nekaj več kot sama ekološka 
pridelava, saj temelji na doslednem 
upoštevanju načel ravnovesja v naravi. 
Razložila nam je, kako dobro je vedeti, 
kdaj delamo in uporabljamo kompost 
iz živalskega gnoja ali iz rastlinskih 
odpadkov in kako ga pripravljamo 
in uporabljamo. Nazorno nam je 
pojasnila pomen 'gnoja iz roga', zakaj 
se pri izdelavi uporabita kravji rog 

in kravji gnoj in čemu je namenjen 
preparat. Predavateljica nas je 
opomnila na pomembnost pravilne 
izdelave preparata 'kremen iz roga' 
in predstavila, iz katerih sestavin 
se ga izdeluje. Izvedeli smo tud, 
kako mešamo oba preparata, ki sta 
namenjena za škropljenje zemlje in 
rastlin ter kako pravilno škropimo. 
Beseda je tekla o kompostnih 
preparatih in bistvenih povezavah 
med zdravilnimi rastlinami. 
Predavanje je bilo zelo zanimivo, 
strokovno in poučno. Vsi prisotni 
smo tako razširili svoja obzorja tudi 
na področje biodinamike.

Anja Godnič

Na Gočah večer namenili biodinamiki

Pomagali smo dvigniti 
nizke zaloge krvi

Vas Budanje se lahko 'pohvali' 
z botanično znamenitostjo – 
jadransko smrdljivo kukavico 
(Himantoglossum adriaticum). 
Gre za redko sredozemsko 
kukavičevko/orhidejo, ki je 
razširjena predvsem v f lišni 
Istri in na Koprskem. To je 
najvišja kukavičevka v Sloveniji. 
Posebno nenavadna pa je njena 
dolga medena ustna. Nahajališče 
v Budanjah je verjetno edino na 
Vipavskem. Bližnje nahajališče 
pri Vrhpolju je bilo uničeno. 
Za sedanjo najdbo ima zasluge 
ljubiteljica narave in dobra 
opazovalka gospa Damjana 
Ferjančič. Naj pove sama:

»Že od mladih nog sem rada 
opazovala naravo, rastline in 
živali. Pred kakimi tremi leti je 
med sprehodom s psičko mojo 
pozornost pritegnila rastlina, 
katere listi so bili nekoliko 
podobni listom orhideje. Bila pa 
je še zima. Teden za tednom sem 
opazovala tri rastlinice. Lastnika 
zemljišča sem prosila, naj jih ne 
pokosi. Označila sem rastišče 
in junija je bila moja najdba 
poplačana s cvetjem. Za pomoč 
pri določitvi rastline sem prosila 
gospo Ireno Breščak. Ugotovila 
je, da gre za jadransko smrdljivo 
kukavico (Himantoglossum 
adriaticum), zelo redko 
sredozemsko kukavičevko v 
Sloveniji.«

Rastišče jadranske smrdljive 

kukavice v Budanjah je travnik 
ob vinogradu. Gospa je rastlinice 
označila s paličicami, okrog rastlin 
redno odstranjuje zarast, lastnika 
vinograda pa je opozorila na 
najdbo. Hvala lastniku vinograda 
za razumevanje in prijazen 
odnos do te zavarovane rastline. 
Letos raste tam pet omenjenih 
kukavic, našla pa je še eno vrsto 
kukavičevke in sicer čebeljeliko 
mačje uho (Ophrysapifera), ki s 
svojo medeno ustno spominja na 
žuželko iz skupine kožekrilcev 
(ose, čebele, čmrlji). Lokacije ne 
bom izdala, ker se bojim, da bi 
koga redka najdba zamikala in bi 
rastlino izkopal. 

Naj še dodam, da so budanjski 
travniki nad vasjo še polni 
pisanega cvetja. Z različnimi 
vrstami kukavičevk je bogat 
travnik nad budanjsko Rovno 
ob cesti proti Colu. Pogoj za to 
pisano cvetje pa je pozna košnja, 
da rastline lahko semenijo, in 
gospodarjenje brez gnojenja. 
Hvala lastnikom, ki ohranjate 
rastlinsko pestrost Vipavske 
doline.

Irena Breščak in Damjana 
Ferjančič, foto Irena Breščak

Rastišče jadranske 
smrdljive kukavice

Čistilna akcija
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Slikanica govori o vitezu 
Antonu Lavrinu, rojaku iz Vipave, 
ki si je prizadeval, da bi tudi na 
Slovenskem imeli staroegipčanske 
predmete. Mumijo je leta 1846  
Anton Lavrin, takratni avstrijski 
generalni konzul v Egiptu, 
poklonil tedanjemu Deželnemu 
muzeju v  Ljubljani. Knjiga 
prikazuje dolgo pot, ki jo je 
'naša' mumija naredila iz Egipta 
preko Trsta do Ljubljane in je 
danes razstavljena v Narodnem 
muzeju Slovenije v Ljubljani kot 
edina staroegipčanska krsta s 
človeško mumijo v Sloveniji. 
Knjiga in ilustracije spodbujajo 
mladega bralca k raziskovanju ter 
opazovanju bogato ilustriranih 
podob.

Na odprtju razstave je avtorja 
ilustracij Jureta Engelsbergerja 

predstavila Vesna Kamin Kajfež. 
Obsežno in zahtevno delo je avtor 
odlično opravil in zato vabljeni, še 
posebej učenci in dijaki na ogled 
originalnih  ilustracij, povezanih v 
zgodbo o poti mumije iz Egipta do 
Ljubljane. Iz Narodnega muzeja 
Slovenije  nas je Tomislav Kajfež 
– arheolog,  dober poznavalec 
Egipta,  v kratkem predavanju 
podrobneje seznanil o Antonu 
Lavrinu in edini staroegipčanski 
mumiji. Na to temu nas je še  skozi 
kamišibaj predstavo popeljal Jurij 
Kajfež. Večer sta z avtorsko glasbo 
obogatila Oskar Ličen na violini 
in bas kitari ter Polona Kunaver 
Ličen na klavirju

Razstav, je bila vključena v 
projekt Ajdovščina v maju.

Niko Ličen

Na zelenici pred glasbeno šolo 
sta se ob večernih urah predstavila 
dva sestava - Godalni orkester 
in Mlajši godalni orkester, oba 
pod vodstvom dirigentke Polone 
Praček. Koncert je povezovala 
Jerica Rudolf. Na programu 
so bile bodisi zakladnice iz 
klasične glasbe (Haydnova 
Otroška simfonija, Štrausova 
Pizzicato-polka, Valček št. 2 
iz druge Šostakovičeve Jazz 
suite, Istrska suita primorskega 
skladatelja Alda Kumarja) kot 
tudi filmska glasba (Lepotica 
in zver iz istoimenskega filma, 
Can You Feel the Love Tonight 
iz animiranega filma Levji kralj 
(priredbo je prispeval Miroslav 
Paškvan) in z oskarjem nagrajene 

melodije iz filma La La Land).
Čeprav je Mlajši godalni 

orkester pričel delovati šele v 
letošnjem šolskem letu, je zgledno  
sodeloval na kar nekaj večjih 
koncertih. Poleg slavnostnega, 
jubilejnega koncerta, se je 
publiki prvič predstavil na 
novoletnem koncertu Glasbene 
šole Vinka Vodopivca Ajdovščina 
v Kulturnem domu v Vipavi. 
1.aprila 2022 je nastopil na 
14. Reviji godalnih orkestrov 
Zveze slovenskih glasbenih šol 
na Vrhniki. 13. aprila 2022 je 
sodeloval na dveh zaporednih 
koncertih "Glasbeni potep v 
Disneyjev pravljični svet". Projekt 
je idejno zasnovala Ana Knez, pri 
izvedbi smo se ji pridružili - poleg 
moje malenkosti in Polone Praček 
- še učitelji Gašper Dolgan, Uroš 
Nemanič in Aleksander Miklavec. 
Učenci klavirja, flavte, tolkal, 
saksofona ter Mlajši godalni 
orkester so na obeh koncertih 
odigrali nekaj večnih uspešnic iz 
Disneyjevih risank in filmov.

Godalni orkester je prav 
tako sodeloval na novoletnem 
koncertu v Vipavi in na 14. reviji 
godalnih orkestrov slovenskih 
glasbenih šol, kjer je navdušil 
strokovnega spremljevalca revije - 
dirigenta Slavka Magdiča. Takole 
je zapisal v svojem poročilu: 
"Kumarjeva suita je zazvenela 
izjemno muzikalno, z urejenim 
lokovanjem, intonančno 
izdelano. Dinamična reliefnost 
je prišla precej do izraza, a 
zaključek drugega stavka na 
pianissimo je bil preprosto 
enkraten. Dirigentka obvlada 
tehniko dirigiranja, orkester 
vstopa direktno na auftakt brez 
dodatnega odštevanja praznih 
dob, prehodi med posameznimi 
deli so izjemno natančni. Prav 
občudovanja je vredno kako 
otroci sledijo dirigentki in 
izpolnjujejo njene ideje in zahteve.

Ena od najboljših točk revije 
je bila izvedba druge skladbe 
programa (Leroy Anderson, prir. 
W. Zinn: Plink, Plank, Plunk). 

Takšne skupne in natančne soigre 
pizzicato, se ne bi sramovali niti 
profesionalni orkestri. [...]." In kot 
to običajno počno profesionalni 
orkestri, je bil konec maja prav naš 
Godalni orkester demonstracijski 
orkester za seminar dirigiranja, 
ki ga je na naši glasbeni šoli 
vodil Ivan Marinović, udeleženci 
seminarja pa so bili učitelji godal 
Zveze primorskih glasbenih šol. 

Brez prizadevnih in marljivih 
učencev, zgoraj naštetih projektov 
ne bi bilo mogoče realizirali. 
Na tem mestu velja izpostaviti 
tudi naše nekdanje učence, ki 

v obstoječi zasedbi Godalnega 
orkestra igrajo že od samega 
začetka (od tedaj ko je vodstvo 
orkestra prevzela Polona 
Praček), torej celih sedem let. 
To so violinisti: Ajda Furlan, 
Sandra Pregelj, Alma Fučka, 
Pia Curk in Gašper Govekar ter 
violončelistke: Eliza Felc, Eneja 
Pregelj in Julija Červ.

Članom obeh godalnih 
orkestrov in njihovi dirigentki 
iskrene čestitke za četrt-stoletno 
delovanje in na še mnoga leta 
uspešnega skupnega muziciranja!

Larisa Marjanović

Kot je navada, smo začeli 
srečanje s kulturnim programom, 
v katerem so sodelovali učenci OŠ 
Šturje, in sicer 1. razred. V svoji 
točki so se igrali izštevanke in 
plesali folkloro. Poželi so močan 
aplavz prisotnih. Tudi učenci 
OŠ Danila Lokarja so obogatili 
srečanje z besedo in glasbo. 

Naslednja točka je predstavljala 
vrh programa, nastopili so dva 
brata in sestra Ušaj iz Vrtovina. 
Res, v svoji instrumentalni glasbi 
so uživali sami in mi, ki smo 
pili zvoke njihovih čudovitih 
melodij. Kulturni program sta 
s harmonikama zaključila brata 
Jani in Erik, ki sta že večkrat 
obogatila naša srečanja in 
zaigrala tako, da zasrbijo pete in 
zapoje srce. Vsi nastopajoči so bili 
nagrajeni z bučnim ploskanjem.

Poročila o delu, ki je bilo zaradi 
zdravstvenih razlogov prizadeto, 
so dokazovala, da je društvo 
znalo poiskati pravo pot, da je 
dihalo, delalo in živelo.

Vse sekcije so bile pohvaljene, 
kajti vsak je znal v težkih časih 
poiskati stezo, da je prišel do 
cilja. Posebno so bili pohvaljeni 
markacisti, brez njih bi težje 

prišli do vrhov. Iz dela alpinistov 
se je čutila vztrajnost, moč in 
veliki uspehi. Pohvalili so se 
planinci iz Kamenj, saj njihov 
pohod na Malo goro poznajo 
po celi Sloveniji. Prav letošnji 
je dokazoval, da je Mala gora 
zaživela, ne samo v spominih, 
ampak tudi v realnosti. Aktivni 
so bili mladi pohodniki, ki so 
merili prve vzpone. Narava je in 
bo ostala najpomembnejša skrb. 
Tako je svoje delo predstavila 
sekcija za varstvo narave.

Mladi orientacisti iz OŠ 
Dobravlje sodijo v sam vrh 
orientacistov. Prepričani so, da 
se bo nadaljevalo in še poglobilo 
delo na področju orientacije. 
K temu jih zavezujejo mnoga 
priznanja, ki imajo svetovni lesk.

Še bi lahko naštevali, vendar 
bo dovolj, da povabimo vse 
pohodnike na naš Čaven, kjer 

vas bo pozdravila nova kuhinja 
s prijaznim oskrbnikom.

Planinci so si zaželeli in 
sklenili, da bodo tudi v prihodnje 
hodili po začrtani poti, da bo 
ajdovsko planinsko društvo 
na čelu slovenskih planinskih 
društev, kar mu zaradi starosti 
tudi pripada. Prihodnje leto bo 
namreč praznovalo 120. rojstni 
dan. To pa je starost!

Planinska zveza Slovenije je 
podelila bronasti, srebrni in 
zlati znak nekaterim ajdovskim 
planincem, ki so zaznamovali 
društvo in s svojim delom pustili 
sledi.

V avli dvorani se je ob sladkih 
dobrotah razvil živahen klepet.

Z željo, da bi bil varen korak 
tudi v prihodnje, so si obljubili 
nasvidenje ob letu osorej.

Irena Šinkovec

Ajdovski planinci smo si postavili 
ogledalo

V soboto, 21. maja, smo se v Dvorani prve slovenske vlade zbrali ajdovski planinci, da 
analiziramo delo dveh čudnih let in postavimo smernice za prihodnost.

Glasbena šola Vinka Vodopivca Ajdovščina

Slavnostni koncert ob 25-letnici godalnega orkestra
Še ne dolgo nazaj smo bili priča častitljivim, po večini 70. obletnicam slovenskih glasbenih šol - Glasbena šola Vinka Vodopivca Ajdovščina je svojo 70. obletnico 

praznovala leta 2018. Čeprav imajo glasbene šole dolgoletno tradicijo, je moralo preteči kar nekaj let, preden so se začeli izvajati vsi programi, ki jih imamo 
danes na predmetniku. Naša glasbena šola je tako šele leta 1997 dobila svoj prvi godalni orkester. Ob spominu na ta mejnik, se je v petek, 10. junija 2022 zgodil 
prav poseben, slavnostni koncert ob 25. obletnici Godalnega orkestra Glasbene šole Vinka Vodopivca Ajdovščina.

Jure in Mumija
Od 28. maja je v Lični hiši bila na ogled razstava originalnih 

ilustracij avtorja Jureta Engelsbergerja. Ilustracije so del 
projekta slikanice z naslovom Jure in mumija. Založnik 
slikanice je Narodni muzej Slovenije, avtorja besedila pa sta 
Vesna Kamin Kajfež in Tomislav Kajfež.

V župnijski cerkvi sv. Vida 
v Podnanosu, ki se ponaša 
z enim najlepših pročelij ne 
le na Primorskem, temveč v 
slovenskem merilu, je tudi 
imeniten glavni oltar. To je 
monumentalna arhitektura 
z vitkimi črnimi stebri, ki 
imajo izrazit višinski zagon, z 
nazobčanimi zidci, s pari ločnih 
pristreškov ter močno razgibano 
atiko v gornjem delu, okrašena pa 
je z geometrijsko ornamentiko iz 
barvitih marmorjev in kamnov. 
S podstavkom vred je oltar visok 
osem metrov, višina štirih stebrov 
oltarnega nastavka je 2,40 metra, 
širina menze in podstavka pa 4,40 
metra. 

Umetnostni zgodovinarji so o 
tem oltarju dolgo zgolj domnevali, 

da je delo slovitega goriškega 
kamnoseka Leonarda Pacassija, 
zdaj pa je to dokazano. Leonardo 
je bil tretji s tem imenom v sloviti 
goriški rodbini kamnosekov, 
kiparjev in arhitektov grškega 
porekla, ki je prišla v Gorico 
preko Benetk, dejavnost njihove 
delavnice na Goriškem pa je 
izpričana od dvajsetih let 17. 
stoletja dalje. Okrog leta 1700 je 
bila najpomembnejša v Gorici 
in je delovala ne le v lokalnem 
okolju, temveč na območju 
od Dunaja na severu do Reke 
na jugovzhodu. O Leonardu 
Pacassiju, čigar rojstni datum ni 
znan, se domneva, da se je rodil 
v sedmem desetletju 17. stoletja 
in se izučil v očetovi kamnoseški 
delavnici. Za nas je zanimivo, da 
je bil v svaštvu s kamnosekom 
Mihaelom Kušo iz Lokavca, ki 
je postal tudi varuh njegovih 
mladoletnih otrok. 20. decembra 
1697 je namreč Leonarda v Gorici 
zadela prezgodnja smrt, ki je 
prekrižala njegove velike načrte. 

Da je avtor glavnega oltarja 
v Podnanosu, izpričuje 
arhivski zapis, ki sem ga našel 

v skupnem urbarju cerkva sv. 
Marije Magdalene v Otoščah 
in Svete Trojice nad Orehovico. 
Ta zapis pravi, da je cerkveni 
ključar Blaž Trošt v letih 1689 
in 1690 kamnoseškemu mojstru 
Leonardu Pacassiju izročil 
tri zneske v skupni vrednosti 
okroglo 63 dukatov kot prispevek 
sosesk v Otoščah in v Orehovici 
za marmornati oltar sv. Vida. Ta 
dokument, ki oltar datira v čas 
okrog leta 1690, je tudi edini znani 
pisni dokument, ki dokazuje 
avtorstvo nekega Leonardovega 
dela na naših tleh.

Božidar Premrl 

Tudi letos je Krajevna 
skupnost Goče ob pomoči 
donatorjev razveselila svoje 
krajane s sadikami rož, ki bodo 
krasile domove. Domačini so 
se razveselili surfinij, bršljank 
in gorečk, ki so jih čakale pred 
domovi z mislijo »Rože ne skrbi, 
kakšna je, kajti vedno je dovolj 
lepa, da jo nekdo opazi.« Pridne 
roke domačink in domačinov 
so hitro in z veseljem uredile 
cvetlične aranžmaje in jih 
postavile na okenske police, 
dvorišča, vodnjake, balkone in 
terase. V svoji lepoti prikličejo 
spokojnost utrujenemu očesu 

in lepe misli mimoidočemu 
opazovalcu. Pridite in se na lastne 
oči prepričajte. Prisrčna zahvala 
našim donatorjem.

Anja Godnič

Goče v cvetju

Če želimo, da bodo trte vsako 
leto optimalno obrodile in »dale 
vince nam sladko,« kot pravi 
France Prešeren, je pomembno 
tudi negovanje - okopavanje 
(rogoviljenje), ki poskrbi za 
zračenje zemlje. V soboto, 21. 
maja, se nas je kar dvaindvajset 
zbralo na jubilejnem dvajsetem 
okopavanju (rogoviljenu) pri 
prijatelju vinogradniku Darku 

Rosi. Po toplem sprejemu smo 
zavihali rokave in poprijeli za 
rogovile (rogačko). Vinograd, ki 
smo ga temeljito okopali, leži na 
zgornji legi Kunovice (po domače 
Kjenovce), visoko nad Pasjim 
repom. Med rogoviljenjem nismo 
bili žejni, na koncu pa smo se tudi 
podkrepili. Darko pravi, da drugo 
leto spet računa na nas.

Klemen K.

Rogoviljenje pri Darku

Letos je 130 letnica rojstva Filipa 
Terčelja, ki se je spominjamo 
z različnimi dogodki. Eden od 
njih je postavitev spominskega 
kamna v Grivčah pri Ajdovščini, 
ob Marijini kapelici, nasproti 
njegove rojstne hiše. Na 

odkrušeni skali, ki simbolizira 
Terčeljev trden značaj in hkrati 
nasilno prekinjeno življenje, so 
njegovi verzi: »Pozdravljena, naša 
preljuba Gospa! Podpiraj nas v 
boju, ki v srcu divja!« 

V soboto, 21. maja, je bil 
blagoslov obeležja. Pri sveti maši, 
ki jo je daroval šturski župnik 
Zoran Zornik, so sodelovali 
vaščani in župnijski zbor, ki nosi 
njegovo ime. Izvajal je skladbe z 
njegovimi besedili, blagoslov pa 
zaključil z zahvalno pesmijo in 
slovensko himno.

Obeležje so postavili na pobudo 
vaščanov Grivč. Odločili so se, 
da bodo v središču vasi postavili 
spominski kamen, ki bo trajno 
pričal, da se je v tej vasi rodil 
domoljub, duhovnik, vzgojitelj 
mladine, pesnik, pisatelj in 
profesor Filip Terčelj. V njegov 
spomin in zahvalo.

Barbara Kete

Spominski kamen 
Filipu Terčelju

Ob mednarodnem dnevu 
Evrope je bil označen in odprt še 
primorski del pešpoti sv. Martina, 
ki poteka iz Madžarske preko 
Slovenije in Italije v Francijo. 
Evropski kulturni center sv. 
Martina Tourskega Slovenija, 
katerega predsednik ja pater 
Edvard Kovač, je skrbnik dela poti, 
ki poteka po Sloveniji. O 550 km 
dolgem slovenskem odseku je bilo 
že pisano v majskem Latniku. Kot 
simbol dobrotljivosti sv. Martina 
je bil izdelan logotip stopinje in 
plašča, ki ga meč deli na dva dela, 
od katerih je sv. Martin enega 
podaril beraču. Na celotni poti, 
kjer je 60 točk označenih z žigi, 
so na Martinove cerkve postavili 
omenjeno obeležje – relief 

Martinove stopinje. 
Pred cerkvijo v Žapužah, kjer je 

550 let stara cerkev, posvečena sv. 
Martinu, je potekala slovesnost 
blagoslovitve na prvi prošnji dan 
23. maja 2022.

Šturski župnik Zoran Zornik 
je k blagoslovu povabil prav 
predsednika centra, patra Edvarda 
Kovača, ki se je vabilu z veseljem 
odzval. V podružnični cerkvi 
v Žapužah je ob somaševanju 
Zorana vodil mašno bogoslužje. 
V nagovoru je na kratko opisal 
življenjsko pot sv. Martina, ki 
naj bi v času svojega življenja 
vsaj dvakrat potoval skozi naše 
čudovite kraje. Večina Slovencev 
ga pozna v povezavi s krstom vina 
v novembru. Pater Edvard pa je 

poudaril, da je sv. Martin najbolj 
poznan po dobroti, ki jo je izkazal 
bližnjemu s podarjenim plaščem. 
Kako lepo je deliti dobrine z 
drugimi, kjer se v bistvu bolje 
počuti tisti, ki daje, kot pa tisti, 
ki prejema!

Ob koncu maše je Zoran 
prebral prošnje za vse potrebe, 
med katerimi je bila najmočneje 
izražena prav prošnja »pred vojno 
reši nas Gospod«.

Po maši sta odkrila obeležje 
in pater Edvard Kovač ga je 
blagoslovil. Med mašo je prepeval 
šturski cerkveni zbor Filipa 
Terčelja. Ob zaključku so navzoči 
prejeli spominsko podobico.

Med druženjem po slovesnosti 
so si obiskovalci lahko ogledali 
tudi majhno filatelistično 
razstavo, povezano z romarskimi 
potmi. Ob odprtju Martinove poti 
je bila izdana tudi razglednica 
in osebna znamka z logotipom 
Martinove poti, žigosane s 
priložnostnim poštnim žigom. 
ki jo je izdalo Društvo zbiralcev.

Pohodniki, ki bodo hodili po tej 
poti, bodo dobili žig sv Martina 
iz Žapuž v hotelu Gold Club v 
Ajdovščini.           Aleš Brecelj

Žapuže

Blagoslov Martinove stopinje

Podnanos 

Veliki oltar v cerkvi sv. Vida
Jeseni bo pri Založbi ZRC v Ljubljani izšla knjiga Vipavca Božidarja Premrla Nesmrtni kamen in 

njegovi mojstri v gornji Vipavski dolini in okolici, ki bo zanimiva tudi za bralce našega časnika. 
Tokrat objavljamo iz nje povzetek o avtorju imenitnega glavnega oltarja v cerkvi sv. Vida v 
Podnanosu.
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Lep sončen vroč poletni dan se 
je obetal 4. junija, ko smo se člani 
Društva upokojencev Ajdovščina 
zbrali na avtobusni postaji v 
Ajdovščini. Że tisti trenutek, 
ko smo se posedli, je zavladalo 
prijetno vzdušje, klepet med 
udeleženci "kako si?, a v redu, 
super, da se vidimo in gremo 
pohajat".

Tokrat smo se odpravili na 
Kočevsko, v deželo medvedov, kot 
ji pravijo. Na želežniški postaji 
nas je pričakala predstavnica 
TIC Kočevje in čebelar, ki nas je 
odpeljal v svoj čebelarski ranč, 
kjer smo si ogledali sodoben 
čebeljnjak, poslušali strokovno 
razlago o čebelah in čebeljih 
izdelkih ter degustirali različne 
vrste medu in medenih izdelkov. 

Vrnili smo se v Kočevje in 
vodnica Katarina nas je popeljala 
po starem mestnem jedru in nam 
v senci stavb ali pod krošnjami 
dreves pripovedovala zgodovino 
le-teh, saj je vročina kar močno 
pritiskala. Res je cerkev v 
Kočevju nekaj posebnega. Njena 
arhitektura in velikost izjemno 
izstopa in daje veličastni vtis. 
Posvečena je sv. Fabijanu, 
sv. Boštjanu ter sv. Jerneju, 
zgrajena med leti 1900 in 1903 

v neoromanskem slogu. Tudi 
njena notranjost je bogata, krasijo 
jo dela vodilnih slovenskih 
umetnikov.

Sprehodili smo se mimo 
spomenika NOB na trgu v centru 
mesta, si ogledali stavbe, ki so bile 
nekoč v lasti Nemcev in Avstrijcev, 
saj so v prvi polovici 14. stoletja 
Kočevje naselili Ortenburžani, 
nemški priseljenci, po njihovem 
izumrtju, pa je mesto pripadlo 
Celjskim grofom in kasneje 
Habsburžanom. Skozi mesto teče 
reka Rinža in daje mestu poseben 
čar.

Naš sprehod se je zaključil na 
želežniški postaji, kjer smo si 
privoščili kavico in ohlajeno pivo, 
si oddahnili in se zapeljali do 

Rudniškega jezera. Tam je bilo vse 
živo od dogajanja, saj se je tega dne 
ob in na jezeru odvijal Outdoor 
Festival z različnimi športnimi 
in drugimi zanimivostmi. Med 
drugim smo lahko videli izdelavo 
(rezbarjenje) medveda iz temnega 
in svetlega lesa.

Ob jezeru, v restavraciji Tušek 
smo si privoščili odlično kosilo, 
posedeli ali se sprehodili ob jezeru 
in se nato odpravili na avtobus. 
Vračali smo se skozi Cerknico in 
Sodražico, naš zadnji postanek je 
bil ob Bloškem jezeru, kjer smo se 
sprehodili in se odžejali.

Tako. Dan je minil v prijetnem 
vzdušju, z močnimi vtisi 
pokrajine in prijaznostji ljudi, ki 
smo jih spoznali ter ob druženju 
med udeleženci.

Kam gremo naslednjič? V juliju 
na 'fish piknik'! "Komaj čakamo," 
je bil odgovor!

Se vidimo takrat!
Rožica Kovač, DU Ajdovščina

Društvo upokojencev Ajdovščina 

V deželi medvedov
Po dvoletnem koronskem 

premoru smo se 28. maja 
ponovno zbrali na našem 
tradicionalnem srečanju. Medtem 
ko so se na nebu izmenjavali 
oblaki in modrina, se je na naše 
povabilo odzvalo kar 70 vozil 
in 110 ljubiteljev starodobnikov 
s 70 vozili. Za dobrodošlico sta 
nas čakala kavica in rogljiček 
in pozdravni govor podžupana 
Mitje Tripkovića.

Pot nas je vodila skozi Vipavo, 
kjer so bile še dobro vidne 
posledice jutranje sodre, proti 
Colu in dalje do Tihe doline. 
Burja je pregnala dež in na vrsti je 
bil naš prvi postanek. Pod velikim 

šotorom so nas pričakali golaž, 
predstavitev stare smučarske 
opreme (Slavko Vidic) in 
klekljanja (pod budnim očesom 
Lojzke Bratina). Po prijetnemu 
klepetu, ko smo si lahko povedali, 
kaj vse se nam je v teh dveh 
letih premora zgodilo, je sledila 
panoramska vožnja skozi Cesto, 
Potoče, Branik do Vipavskega 
Križa. V grajski kleti so nas čakale 
dobrote, značilne za Vipavsko 
dolino, Borut Koloini pa je vse, 
ki še niso spoznali Vipavskega 
Križa, popeljal na voden ogled. 
Ob zvokih godal in druženju je 
čas kar prehitro mineval. Ker 

nas je v Bistroju Luft že čakalo 
kosilo, smo se odpravili proti 
Ajdovščini. Tu je ob spremljavi 
burje vsak udeleženec prejel 
pokal in priznanje s sliko svojega 
starodobnika. Po odličnem kosilu 

in povabilu, da se prihodnje leto 
spet srečamo, smo se odpravili 
proti domu. 

Ker pa slika pove veliko več kot 
beseda, vas vabim, da nam sledite 
na Facebooku: facebook.com/
drustvolsv/in si ogledate, kako je 
z nami vedno lepo.

Ob tej priložnosti se 
zahvaljujem vsem sponzorjem, ki 
so nam pomagali izpeljati naše 27. 
srečanje.

Upam, da se v naslednjem letu 
srečamo tako številčno kot letos 
in preživimo še en čudovit dan.

Peter Ambrožič, predsednik

27. Rally društva LSV 
Vipavska dolina 2022

Športno društvo Hudournik 
Goče je v nedeljo, 22. maja, 
organiziralo pohod z Goč v 
Vipavo. Kljub nekoliko višjim 
temperaturam smo bili v eni uri 
pred vinsko kletjo Vipava 1894, 
kjer nas je sprejel Andrej Furlan. 
Predstavil nam je potek predelave 
grozdja v vino in zgodovino kleti. 
Zelo zanimiv voden ogled smo 
zaključili z degustacijo izbranih 
vin. Nato smo se sprehodili do 

dvorca Lanthieri, kjer smo si 
ogledali Vinarski muzej. 

Muzej predstavlja razvoj 
vinogradništva in vinarstva 
v Vipavski dolini skozi dolgo 
časovno obdobje in delovne 
postopke od vzgoje sadik vinske 
trte, priprave tal, do vzgoje 
vinogradov, predelavo grozdja v 
vino in kletarjenje ter nenazadnje 
tudi kulturo pitja vina. Spoznali 
smo ljudi, ki so prinašali in širili 
nova znanja, poglede ter orodja 
in tudi današnjo moderno 
tehnologijo. Muzejska zbirka je 
zelo zanimiva, zato ogled toplo 
priporočamo. 

Obisk Vipave smo zaključili z 
zelo dobrim sladoledom, nato pa 
krenili nazaj proti Gočam.

Anja Godnič

Pohod z Goč v Vipavo
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Lani ustanovljena kolesarska 
sekcija je med rekreativci v Žapužah 
naletela na dober odziv. Ker je 
bilo zaradi epidemije druženje v 
preteklem letu zelo omejeno, so člani 
društva DEŠK že težko pričakovali 
organizirano kolesarjenje, ko so 
omejitve odpravljene. Želijo si etap, ki 

združujejo šport in spoznavanje naše 
prelepe narave ter okoliških krajev. 

Letošnja prva tura je bila manj 
zahtevna glede vzponov, je pa vključila 
mnogo novosti. Prvič smo se zapeljali 
'po vseh pravilih' po novi kolesarski 
stezi na Goriški cesti v Ajdovščini. Pot 
je vodila do Dobravelj in po prenovljeni 

cesti do Velikih Žabelj. Glede na toplo 
vreme nam je nadaljevanje vožnje po 
makadamu in v senci vrb in jelš prav 
prijalo, ko smo se pomikali navzgor ob 
reki Vipavi. Od Slapa smo nadaljevali 
po asfaltu do trga v Vipavi na postanek 
s sladoledom. Pri Marjanci so nas 
spraševali, če smo morda na kaki 
dirki, ker smo bili v takem številu in 
enakih dresih? Za prvo organizirano 
kolesarjenje je bilo 25 udeležencev kar 
lepa številka.

Zaključili smo preko Dupelj po 
28 kilometrih. Ob naslednjih etapah 
bomo vključili vedno kako turistično 
točko. Veselimo se lepega vremena ter 
druženja na kolesu. Pridružite se nam, 
tudi če vam pomaga skrita elektrika 
…                Aleš Brecelj

Kolesarji društva DEŠK začeli sezono
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Vsako leto si rokodelke 
lokavških žena DU Ajdovščina 
izberemo zanimiv, poučen 
izlet, da izvemo kaj novega in 
koristnega. Letos smo se povezale 
z domačinko Lili Mahne.

Skupaj z lokalnim vodnikom 
sta nam pripravila nepozaben 
dan. Na Uncu nas je sprejel 
Marko Cvetko, biolog, 
poznavalec rastlinja in odličen 
pripovedovalec. Peljali smo se 
do Dolenje vasi k restavratorju 
in umetniškem ustvarjalcu iz 
lesa Ivanu Najgerju. Tam smo 
se srečali z Lili Mahne in se 
okrepčali z odlično malico.

»Ni dovolj, da dediščino samo 
predstavljamo, ampak jo moramo 
živeti. Na ta način dosežemo, 
da ima dediščina ne samo 
estetsko, ampak tudi terapevtsko 
vrednost. To vsebino vam lahko 
predstavimo tako, da en dan 
preživimo skupaj na Cerkniškem 
jezeru z domačini, ki si dovolimo, 
da dediščino tudi živimo. V 
predstavitvi bomo sodelovali 
Marko Cvetko in Lili Mahne, 
ki delujeva kot interpretatorja 
naravne in kulturne dediščine 

.Predvsem bi predstavila pobudo 
o vpisu zeliščarstva in znanja 
o rastlinskem svetu v register 
nesnovne dediščine.«

S temi besedami nas je Lili 
Mahne pozdravila in povabila na 

novo dogodivščino. Ogledali smo 
lesene izdelke, različnih oblik, 
iztrgane iz narave in obdelane za 
uporabo ali samo kot okras. Ivan 
Najger restavrator in umetniški 
oblikovalec lesa je v šali povedal, 
da se poskuša samooskrbno 
preživljati in v trgovini kupi samo 
mačjo hrano.

Tako smo začeli tematsko pot 
okrog jezera. Nad jezerom je 
veliko razglednih ploščadi, od 
katerih se razprostira pogled na 
večina krajih sedaj suho jezero. 

Iz pripovedi Marka Cvetka pa 
smo zvedeli nešteto podatkov in 
tudi davno zgodbo dveh družin, 
ki ima enak tragičen konec kot 
Romeo in Julija. Od razgledne 
ploščadi Kuharica, tematske 
poti Drvošec, do ploščadi Kleni 
vrh, Laze pri Gornjem jezeru, 
pot izvirov Cerkniškega jezera, 
smo slišali veliko informacij in 
spoznali mnogo rastlin. Veliko 
teh divjih rastlin je užitnih in 
okušali smo nove arome in okuse.

Posebna dogodivščina je bilo 
kosilo, ki ga je pripravila Lili 
Mahne. Poleg ješprenja z mesom 
smo si privoščili krompirjevko, 
regratove pite z ajdovo kašo in 
jurčki, koprivne kolačke, prigrizke 
s kalčki, pehtranove mini potičke, 
štrudelj z rabarbaro, kruhove 
ptičke in bezgov sok. Navdušenje 
je bilo veliko in povabili smo 
gospo Lili, da nam vse te dobrote 
pripravi na kuharski delavnici v 
Lokavcu.

Zaključili smo na kmetiji 
TDolenj v Lazah, ki prideluje 
domače žganje in likerje. Dan 
smo preživeli na res prav poseben 
način in odnesli same pozitivne 
vtise. Vsi pa smo se strinjali, da se 
vrnemo, ko se bo jezero napolnilo 
z vodo.             Nevenka Vidmar

Cerkniško jezero

Ajdovski planinci so se povzpeli 
na Črno prst, 1844 m visoko goro v 
Spodnjih Bohinjskih gorah. Ime je 
dobila po črnih kameninah, ki so 
vidne tik pod vrhom. Tu se odpre 
tudi lep pogled na dom Zorka 
Jelinčiča, ki na vrhu nudi zavetje 
pohodnikom. 

Črna prst ponuja prelepe 
razglede, ki pa jih lahko zakrijejo 
meglice, ki rade plešejo svoj ples 
v teh gorah. To se je zgodilo tudi 
ajdovskim pohodnikom. Ker pa so 
jih meglice zaščitile pred sončnimi 
žarki, jim niso zamerili. Še bolj pa 
je Črna prst znana po rožicah, ki so 
se ponujale na ogled pohodnikom. 

Pot na Črno prst ni tehnično 
zahtevna, za vzpon pa je 

potrebno kar nekaj kondicije. 
In prav tu se je pokazal ves čar 
planinskih pohodov, ki imajo 
med slovenskimi planinci stoletno 
tradicijo. V skupini se zmore več. 
Vsi so dosegli vrh Črne prsti: eni 
skupini je to uspelo iz Podbrda 
(1336 m vzpona), drugi pa iz 
Stržišča (1027 višinskih metrov). 
Najvažnejše: uspelo je vsem. Za 
to pa je potrebna dobra volja vseh 
pohodnikov, veselje do druženja in 
dober vodnik. Zahvala Stojanu, ki 
jih je spremljal. 

Za konec še hladna pijača v 
Bohinjski Bistrici in vlak, ki jih je 
odpeljal proti Vipavski dolini. Bilo 
jim je lepo. Do naslednjič pa so si 
zaželeli srečno in varen korak. mg

Na Črni prsti

Prve dni junija smo že enajsto 
leto za varovance Varstveno-
delovnega centra Ajdovščina-Vipava 
v Taborniškem domu na Kovku 
organizirali poletni tabor. Tudi letos 
nas je pri finančni izvedbi podprlo 
Društvo Sožitje Ajdovščina –Vipava.

Tabor pod imenom »V objemu 
Gore« nam omogoča odmik 
od mestnega vsakdana. Pohodi, 
ustvarjalne delavnice, glasbeni in 
filmski večeri, petje in ples, kuhanje 
polente in bograča,  družabne igre… 
- tabor nam vedno postreže s kupom 
nepozabnih doživetij.

Letos so nas obiskali štirje gasilci 
iz PGD Col. S terenskim vozilom 
in polno opremljenim gasilskim 
kamionom so se pripeljali na 
dvorišče. Predstavili so nam svoje 
prostovoljno delo, povedali par 
zanimivih dogodkov iz njihovih 
intervencij in nam razkazali vozila.  
Demonstrirali so nam gašenje, 
potem pa smo se tudi mi preizkusili 
v brizganju vode z brizgalko. In da 
je bilo doživetje res popolno, so nas 
z gasilskimi vozili zapeljali malo 

naokrog. 
V četrtek nas je g. Lucijan Trošt, 

ljubiteljski raziskovalec in zapisovalec 
krajevne zgodovine, popeljal v 
okolico Cola in nam slikovito 
predstavil različne naravne in 
kulturne znamenitosti kraja.

Obiskala sta nas tudi lokostrelca 
Primož in Matevž iz Lokostrelskega 
društva Budanje. Opisala sta 
nam zgodovino razvoja loka in 
lokostrelstva od pradavnine pa 
vse do današnjih dni, ko je postalo 
športna olimpijska disciplina.  Da 
je lokostrelstvo res zanimiv, a tudi 

zahteven šport, smo imeli priliko 
izkusiti tudi mi.

Tudi sprehodov v okolico, ki smo 
jih izkoristili za nabiranje zelišč 
in gozdnih jagod, ni manjkalo. In 
nabiranja dračja, kurjenja ognja, peke 
hrenovk in klobas nad žerjavico, pa 
druženja ob ognju dolgo v noč…

Lepo smo se imeli. Marsikaj se je 
dogajalo v objemu Gore. Spet smo 
ugotovili, da še zdaleč nismo odkrili 
vseh njenih lepih kotičkov in da je 
še mnogo zanimivih domačinov, ki 
nam imajo kaj povedati in pokazati. 
Še se bomo vračali!

Vsem, ki so nas obiskali, se z 
nami poveselili, delili svoje znanje 
in izkušnje, svojo dobro voljo…, se 
iskreno zahvaljujemo.T.Ž.

»V objemu Gore«

»Majhna dobra dela, storjena iz velike ljubezni prinašajo 
veselje in mir. » (Mati Terezija)

VABILO 
NA DOBRODELNI KONCERT V OKVIRU AKCIJE 

“DVIGALO ZA JOŽICO”
Spoštovani,

Vabimo Vas na dobrodelni koncert, ki bo v nedeljo 26.6.2022 
na Sveti Gori v  Baziliki Svetogorske Matere Božje. Pričeli bomo 

s sveto mašo ob 16h in nato nadaljevali s koncertom ob 17h.

Nastopili bodo:
Petra Stopar

Gianni Rijavec
pater Janez Ferlež

Komorni zbor Musica Viva Tolmin
Vasilij Meljnikov violina in Polona Gantar orgle

in Go. trio - Clara Bensa violina, Enriketa Cefa viola, Alessandro
Sluga violončelo

Na voljo bodo tudi dela Umetnikov za karitas.

Zbrane prispevke bomo namenili akciji »Dvigalo za Jožico«.

V službi človekovega dostojanstva
TRR NKBM SI56 0475 0000 3155 558 | MŠ: 1119613000 | DŠ: 75623943
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Na letošnjem izboru za Vurberk se 
je predstavilo 13 ansamblov z novo 
skladbo, bodisi valčkom ali polko. 
Prvo skladbo, ki so jo ansambli 
zaigrali, je bila skladba ansambla 
Lojzeta Slaka, druga pa čisto 
nova festivalska skladba. Po vseh 
zaigranih skladbah je nato žirija v 
sestavi Tomaž Tozon, Jani Rednak, 
Tomaž Guček in Konrad Toplak 
izbrala 11 ansamblov, ki se bodo 
potegovali za nagrade, 24. junija, na 
30. festivalu narodno zabavne glasbe 
Slovenije 'Vurberk 2022'. Ansambli 
so iz leta v leto boljši, zato je letos 
žirija imela kar težko delo. 

Vstopnico za jubilejni Vurberški 
festival so si tako pripeli in priigrali 
ansambli Grand Kvintet, Lesarji, 
Dar, Posluh, Falant, Jarica, Upanje, 
Pik, Krimski lisjaki, Poziv in 
pa Fantje spod Šilentabra, ki so 
prejeli tudi nagrado za najboljši 
ansambel po mnenju podnanoškega 
občinstva. Voditeljska taktirka je 
bila tudi letos v rokah uveljavljenega 
voditeljskega para Ide Baš in Janeza 
Toplaka. 

Izbor narodno – zabavne glasbe 
Slovenije, vokalno instrumentalnih 
skupin z diatonično harmoniko in 
dvo ali večglasnim petjem Vurberk 

2022 so s svojim programom 
popestrili tudi vrtčevski in 
osnovnošolski otroci iz Podnanosa 
in bližnje okolice. Po končanem 
izboru je za druženje in ples 
poskrbel ansambel Tik – tak, za 
hrano in pijačo pa člani Turističnega 
društva Podnanos.

Ana Štokelj

Komorni zbor Ipavska se je v 
zadnjih dneh maja 2022 odpravil 
na mednarodni zborovski festival 
CantaRode v mestu Kerkrade, 
Nizozemska. Po namestitvi v 
bližnjem nemškem mestu Aachen 
smo se prvi večer odpeljali na 
otvoritveni koncert v Parkstad 
Limburg Theatre Kerkrade, kjer 
smo se predstavili vsi sodelujoči 
pevski zbori. Na tem koncertu 
smo predstavili slovensko ljudsko 
pesem. Med drugim smo krstno 
izvedli priredbo belokranjske 

Prošel je pisani vuzem, ki jo 
je za nas napisal Samo Vovk. 
Naslednja dva dopoldneva sta 
bila zapolnjena s tekmovalnimi 
obveznostmi zborov, z dvema 
različnima sklopoma koncertnih 
programov. 

Zvečer so pevski zbori 
sodelovali na koncertih v bližnjih 
mestecih, v kulturnih domovih in 
cerkvah. Komorni zbor Ipavska 

je tak koncert izvedel v mestu 
Langraaf. Ob stoječih ovacijah 
občinstva po koncertu nam 
bo ta koncert ostal v najlepših 
spominih tudi zaradi srečanja s 
Slovencema A. J. Koprivškom in 
njegovo 90-letno mamo, ki sta 
navdušena sprejela naše darilo, 
občuteno zapete slovenske pesmi. 

Na mednarodnem zborovskem 
tekmovanju CantaRode je 
zmagal švedski pevski zbor A 
Scalpella, na drugo mesto pa se 
je uvrstil Komorni zbor Ipavska. 

Sedemizbranih vrhunskih 
pevskih zborov iz različnih 
držav je poskrbelo za pester 
in raznolik program festivala. 
Festivalske dneve glasbe in veselja 
je dopolnil še nepozaben koncert 
Vokalnega ansambla Singer Pur. 
Organizatorji in sodelujoči zbori 
smo ob navdušenem občinstvu 
ustvarili res nepozabne dneve 
glasbe, druženja, veselja, skupnih 

pesmi, novih prijateljstev… 
Zadnji dan smo imeli tudi svečan 
sprejem v mestni hiši, kjer seveda 
ni manjkalo petja. 

Žirijo festivala so sestavljali 
Brady Allred iz Amerike, 
predsednik žirije, Luc Anthonis 
iz Belgije in John Fitzpatrick z 
Irske, ki niso imeli enostavnega 
dela. Izbrani sodelujoči zbori so 
pokazali visoko kvalitetno raven 
in veliko mero muzikalnosti. 

Rezultati: 
1. mesto: A Scalpella, Švedska, 

osvojili so tudi nagrado občinstva 
in nastop na MusicaSacra v 
Maastrichtu,

2. mesto: Komorni pevski zbor 
Ipavska, Vipava, Slovenija, prejeli 
smo tudi nagrado za najboljšo 
izvedbo dela iz izvorne države. 
Damjana Vončina je prejela 
nagrado za najboljšo dirigentko 
tekmovanja. 

3. mesto: Komorni zbor 
Giocoso,Weert, Nizozemska.

Po prejetju priznanja za 
najboljšo dirigentko festivala 
je Damjana Vončina povedala: 
»Tekmovanje in sodelovanje na 
CantaRode je bilo za Ipavsko 
zelo pomembno. Pomembno s 
stališča povezanosti pevcev. Dve 
leti smo imeli vaje in spet ne. 
Nismo vedeli, ali bomo zagnali 
dejavnost naprej ali ne. Imeli smo 
skupni cilj - lepa muzika, dobra 
predstava Slovenije - in cilj smo 
dosegli. Vesela sem, ker so mi 
pevci vedno znova dokazovali, 
kako uživajo v tem, kar delajo 
in kako zelo mi zaupajo. Je pa 

seveda tudi lepo in prijetno, ko 
strokovna komisija nagradi delo 
in trud. 

Vesela sem nagrade za skladbo 
Andreja Makorja Ples v rdečem. 
Skladba je bila pisana za nas in 
dejansko se to res čuti. Čutili smo 
jo mi, publika in komisija.

Seveda pa ne smemo pozabiti, 
da smo imeli tudi veliko 
odgovornost - tuji publiki smo 
predstavili noviteto Sama Vovka, 
Prošel je pisani vuzem, ki je tudi 
bila napisana za nas. In nalogo 
smo odlično opravili. Ostali zbori 
so si zaželeli izvajati našo glasbo. 
In to je super občutek.«

Mitja Sajovic, predsednik 
Komornega zbora Ipavska:»Težki 
časi so za nami. Ne samo za 
nas, ampak za vse kulturnike, 
še posebej za tiste, ki se s tem 
ukvarjamo ljubiteljsko. Ponosni 
in veseli smo, da smo po dveh letih 
molka prišli ven v tako velikem 
slogu, da smo dobili tisto res pravo 
potrdilo dobrega dela. Ponosni in 
veseli smo tudi za Damjano, saj 

je njena nagrada trdo prislužena. 
S polnimi jadri plujemo novim 
projektom naproti. Konec junija 
Komorni zbor Ipavska pripravlja 
dirigentski mojstrski tečaj s 
Kristino Bogataj, katerega že 
nestrpno čakamo.«

Hvala vsem sponzorjem, 
prijateljem, podpornikom, ki 
so nam omogočili to krasno 
doživetje!

Vida Trošt

SISTEMI ZA  & OGREVANJE HLAJENJE
Panasonic v vašem domu.
Rešitve za ogrevanje, sanitarno toplo vodo in klimatizacijo.

MEGATERM d.o.o. Cesta 25. junija 1G, Kromberk, 5000 Nova Gorica  t. +386 (05) 333 40 77

Komorni zbor Ipavska uspešen na Nizozemskem

V Podnanosu ponovno zaigrale harmonike
Po dobrih dveh letih je nedeljo, 8. maja, v Podnanosu ponovno zadonela narodno-zabavna glasba. V rojstnem kraju slovenske himne je namreč Turistično 

društvo Podnanos organiziralo že 22. Šembiško pomlad, ki je tudi tokrat postregla z odlično glasbo.

Amaterska kulturna društva, 
ki jih je v občini Ajdovščina 
veliko, že več kot 15 let na 
svojstven način sporočajo, da je 
bilo rušenje kulturnega doma 'Na 
Dapsu' velika napaka, saj bi kljub 
dodelitvi prostora trgovskemu 
sistemu Lidl še vedno, prav 
tam, lahko stal, verjamemo da, 
obnovljen kulturni dom, dovolj 
dober za potrebe kulturnega 
dogajanja v občini. Tako pa je 
upanja, da se bo morda kdaj še 
našlo zadostna finančna sredstva 
za gradnjo novega kulturnega 
hrama v občini vsako leto manj. 

V začetku je srečanje, na 
katerem smo protestirali in 
opozarjali na pomanjkanje 
kulturnega doma v občini, 
potekalo v Ajdovščini, kasneje 
pa smo se s prireditvijo selili po 

drugih krajevnih skupnostih 
v občini in tako predstavili 
delovanje amaterskih kulturnih 
društev. Povsod je bila prireditev 
lepo sprejeta in lahko rečem, da 
se društva kar sama ponudijo 
za organizacijo srečanja v svoji 
krajevni skupnosti. Po kar nekaj 
letih se je prireditev 'Pod modrim 
nebom' letos (5. junija) zopet 
vrnila v Ajdovščino. Srečanje 
v organizaciji Zveze kulturni 
društev Ajdovščina, Moškega 
pevskega zbora Srečko Kosovel 
in Krajevne skupnosti Ajdovščina 
je potekalo na dvorišču Doma 
krajanov. V prijetnem ambientu, 
pod cvetočimi lipami se je zbralo 
res lepo število poslušalcev, pa 
tudi nastopajočih je bilo veliko, 
saj se je srečanja udeležilo 
in tako izrazilo podporo 

potrebi bo kulturnem hramu 
kar dvanajst pevskih zborov, 
dramska skupina , tamburaši in 
amaterski ustvarjalci umetniških 
izdelkov iz gline. Srečanja so se 
udeležili: MoPZ Srečko Kosovel 
Ajdovščina, MoPZ Vinograd 
Vrtovin, MoPZ Janez Svetokriški 
Vipavski Križ, ŽePZ Večernica 
društva upokojencev, Dramsko 
pevska skupina Zarja društva 
upokojencev, Ženska vokalna 
skupina Grlica Budanje, Moška 
vokalna skupina Šumljak Budanje, 
Oktet Sotočje Selo, Tamburaški 
orkester Danica Dobravlje, 
Oktet Castrum Ajdovščina in 
nenazadnje je svoje izdelke iz 
gline predstavilo Društvo POC 
Ajdovščina. Prijetno dvourno 
srečanje, ki je bilo tudi po 
kvaliteti izvedbe sodelujočih na 

visokem nivoju, kar je številno 
poslušalstvo znalo nagraditi, se je 
končalo z druženjem ob prigrizku 
in kozarčku, kot se tudi spodobi 
pred poletjem, ko se bomo 
oddahnili od vaj in nastopov, 
jeseni pa zopet stopili novim 
kulturnim izzivom naproti.

Na koncu bi se rad zahvalil 
poslušalcem, nastopajočim, 

Andreji Bolko za povezovanje 
prireditve, kosovelovcem za 
pomoč pri organizaciji, kot tudi 
Krajevni skupnosti Ajdovščina 
za uporabo prostorov. Nasvidenje 
naslednje leto, ko se bomo, če bo 
vse po sreči, zopet družili 'Pod 
modrim nebom' v Dobravljah.

Marjan Krpan

Letošnje šolsko leto se je za 
pevke in pevce Mladinskega 
pevskega zbora Osnovne šole 
Danila Lokarja Ajdovščina ter 
njihovo zborovodkinjo Petro 
Habjanič Gregorc končalo na 
najboljši možni način. Med 
5. in 7. junijem so se udeležili 
mednarodnega tekmovanja 
pevskih zborov Victoria Adriatic 
v Opatiji in osvojili zlato priznanje 

z odliko. Da so bili res najboljši, 
dokazujejo še tri posebna 
priznanja: za najboljši program, 
za najboljšo zborovodkinjo in 
najboljši zbor tekmovanja (grand 
prix).

Začetek junija, zadnji mesec 
pouka, napetost v šoli popušča, 
tempo se umirja, poletje nas vabi 
na plaže, naš zbor pa čaka še 
napeta preizkušnja ali pa morda 
nepozabna dogodivščina …

V nedeljo so do zadnjega 
sedeža napolnili avtobus in do 
zadnjega kotička tudi prtljažnike. 
Marsikaj je bilo še potrebno vzeti 
s sabo poleg kovčkov in potovalk. 
Posebno mesto so, poleg 
inštrumentov, dobile čudovite 
obleke za nastop, ki so prav 
gotovo tudi pripomogle k uspešni 
zgodbi. Še slovo od staršev in 
dogodivščina se začne. Dvourno 
pot bi skoraj podaljšalo zaprtje 
ceste, vendar smo uspeli priti tudi 
preko te prepreke in že kmalu se 
je pod nami pokazala Opatija. 
Še ozka ovinkasta cesta skozi 
naselja do Moščeniške Drage in 
že smo se lahko namestili v hotel. 

Čas prvega nastopa se je bližal, 
še vaja in že smo stali na odru v 
hotelskem atriju. Kljub močnemu 
soncu so zborovodkinja in pevci 
zbrali dovolj koncentracije za 
odličen nastop, ki je navdušil vse 
prisotne.

Prvi večer in prav tako tudi 
noč je bila namenjena počitku 
in relaksaciji pred tekmovalnim 
nastopom.

V ponedeljek je takoj po zajtrku 
sledila še vaja in upevanje, nato 
pa smo se odpravili v Opatijo. V 
centru Gervais, moderni kulturni 
oazi Opatije, so imeli še generalko, 
nato pa se je čas do nastopa že kar 
malo vlekel. Tretji po vrsti so se 
zaslišali ubrani glasovi našega 
zbora. Vsak gib zborovodkinje 
Petre so pevci razumeli in 
upoštevali kot eno. Lepo je bilo 
videti pisanost oblačil in slišati 
pisanost glasov, ki so ustvarjali 
zvočno in vizualno harmonijo. Da 
so neprekosljivi, se nam je zdelo 
že ob nastopu, nismo pa vedeli, 
kako jih bo ocenila petčlanska 
mednarodna žirija vrhunskih 
glasbenih strokovnjakov, ki je 
tekmovalne nastope pevskih 
zborov ocenjevala na višjem 
nivoju. 

V desetih točkah se je na 
tekmovanju predstavilo devet 
glasbenih sestavov, od otroškega 
zbora pa do zbora upokojenk. 
Velikemu starostnemu razponu 
je pestrost dodajalo še dejstvo, da 
so pevci prihajali iz petih držav. 

Koncert je zaključilo ubrano petje 
Terceta sester Kobal, ki so prav 
tako potovale z nami, saj sta dve 
tudi članici zbora. 

Za pevce je nato sledilo 
sproščanje na morski obali in 
napeto čakanje na razglasitev 
rezultatov, ki je sledila ob 17. uri.

Takrat so se v dvorani ponovno 
zbrali vsi pevci, a tokrat ne na 
odru. Iz parterja smo opazovali 
mizo s priznanji in tremi pokali, 
ki bodo nekomu okronali nastop. 
Bronastemu priznanju so sledila 
srebrna, našega zbora ni bilo med 
njimi. In nato zlata, zlate sestre 
Kobal in zlat in navdušen naš 
zbor. A trije pokali so še vedno 
pokončno stali na mizi. Napetost, 
da bi jo lahko rezal! Prvi pokal 
grev roke najboljši zborovodkinji 
Petri, pokal za najboljši program 
prav tako dobi naš mladinski 
zbor. Sliši se vzdihe, skoraj se 
sliši celo misli pred podelitvijo 
največjega pokala za najboljši zbor 
tekmovanja. Mladinski zbor OŠ 
Danila Lokarja, se zasliši z odra! 
Nepopisno navdušenje se razlega 
po dvorani, srečo, prijateljstvo, 
povezanost, domoljubje pa je 
čutiti v zraku. Poplačane so vse 
ure vaj, dela, nastopov in energije 
vseh pevcev, zborovodkinje Petre, 
ki je pripravila odličen program 
in pianistke Larise, ki je k nastopu 
prispevala spremljavo.

Spodobi se, da tako dober zbor 
sklene prireditev s še eno pesmijo. 
Pisana druščina je s sproščenim 

petjem, brez tekmovalne treme 
zapela še enkrat in marsikatera 
solza sreče se je utrnila. 

Večer na morski obali je bil nato 
mnogo bolj sproščen in razigran 
kot prejšnji, seveda pa brez pesmi 
ni šlo. Pesem ob zvokih kitare so 
valovi ponesli čez morje.

V torek je sledila še adrenalinska 
dogodivščina v vodnem parku 
Istralandija, ki se je ta dan 
prav tako vodno končala. Pred 
šolo nas ja namreč pričakala 
množica staršev, do katere smo 
morali pripeljati skozi vodni 
'špalir', s katerim so nas prijetno 
presenetili člani Gasilskega 
društva Ajdovščina.

Verjamem, da so bili ti, s čustvi 
in dobro voljo nabiti dnevi, plačilo 
za nazaj, pa tudi velika spodbuda 

za naprej. 
Hvala vsem pevcem, ki so s 

petjem ponesli Ajdovščino in 
šolo preko domačih meja. Hvala 
zborovodkinji Petri za vse znanje, 
za vse namige, za vse ure vaj, tudi 
tiste, ko vse ne gre čisto prav. 
Hvala Larisi Štrukelj za to, da so 
ob njeni spremljavi pesmi zvenela 
še lepše.

Hvala pa tudi tistim, ki 
ste napolnili naš prtljažnik s 
prigrizki za čez dan in tistim, ki 
ste s svojimi sredstvi pripomogli 
k temu, da so si lahko to 
dogodivščino, kljub precejšnjemu 
finančnemu zalogaju, privoščili 
vsi pevci.

Marta Benko, foto Matjaž 
Simonič, Valentina Kobal

Mladinski pevski zbor OŠ Danila Lokarja slavil v Opatiji

15. srečanje 'Pod modrim nebom' 

Hitro čas beži – kulturnega hrama v Ajdovščini pa še ni
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Športno društvo Tekači 
Vipavske doline je društvo, 
ki že desetletje organizira 
različne športne aktivnosti. 
Člani se udeležujemo različnih 
športnih dogodkov doma in v 
tujini, kot tekači, kolesarji ali 

prostovoljci, in spodbujamo 
športno udejstvovanje. Naše 
misli in aktivnosti so vedno 
usmerjene v to, kako tek približati 
ljudem. Možnosti za športno 
udejstvovanje so v Vipavski dolini 
resnično raznolike in tako se je 

nam je že v lanskem letu porodila 
zamisel o pričujočem tekaškem 
dogodku.

Poleg ultra tekaškega dogodka, 
100 ob Mrzli reki, ki ga že nekaj 
let zapored organiziramo v 
Ajdovščini v decembru in ki 

šteje tudi za državno prvenstvo 
Slovenije v teku na 100 
kilometrov, smo letos tekačem 
dodatno ponudili tek po rajskih 
kotičkih Vipavske doline. Tek je 
večinoma potekal po učni poti 
ob reki Vipavi. Učna pot je bila 
urejena v okviru projekta VIPava, 
povezuje občine vzdolž reke 
Vipave od izvira do meje z Italijo. 

Startali smo v Vipavi pri 
izviru, do Napoleonovega mosta 
v Dolenjah smo pretekli najkrajšo 
etapo, dolgo 5,8 km, pot nas je 
naprej peljala skozi Velike Žablje 
in po levem bregu Vipave do 
mostu čez Vipavo pod Brjami. 
Do Batuj (obrtna cona) smo 
pretekli že 18,5 km, v Zaloščah 
je bilo pol maratona že za nami. 
V Prvačini pri čistilni napravi je 
bil predviden zaključek 6. etape, 
cilj je bil vedno bližje, naslednja 
okrepitev v Renčah pri opekarnah 

je pomagala, da smo zadnjo 
etapo skozi Vrtoče in s ciljem 
v Mirnu (Kampo - nogometno 
igrišče ND Adria) zaključili 
uspešno. Tek ni bil tekmovalne 
narave in je bil brezplačen, z 
možnostjo teka po etapah smo ga 
poskušali približati tekačem vseh 
kategorij, sicer pa celotna trasa 
predstavlja maratonsko razdaljo. 
Člani društva so poskrbeli za 8 
okrepčevalnic, ki so bile hkrati 
menjalne postaje za tekače, ter 
za prevoze tistih tekačev, ki so 
dolžino premagovali po etapah. 

Pred glavno turistično sezono 
načrtujemo tudi kolesarski 
dogodek 'Povežimo Vipavsko 
dolino s kolesi', zato vas vabimo, 
da spremljate naše objave na 
naši spletni strani http://www.
tekacivipavskedoline.si/ in 
Facebook ŠD Tekači Vipavske 
doline.

Da bi v evropskem letu mladih 
dosegli in vključili mlade po 
vsej Sloveniji, Predstavništvo 
Evropske komisije v Sloveniji v 
sodelovanju z Mladinsko mrežo 
MaMa in lokalnimi mladinskimi 
organizacijami prireja dogodke, 
kakršen je bil 8. junija v Hiši 
mladih Ajdovščina. Namenjen je 

bil predstavitvi projekta Skupna 
klopca, dialogu z odločevalci 
in delavnici na temo trajnostne 
in zelene Evrope. Mladi so 
spoznali tako lokalne kot 
evropske prakse vključevanja 
mladih v uresničevanje ciljev 
Evropske unije, seznanili so se 
s priložnostmi za mednarodno 
mobilnost in druge aktivnosti 
mladih v okviru programa 
Erasmus + ter iz prve roke 
izvedeli, kaj jim nudi Evropska 
solidarnostna enota, saj sta 
jim svojo izkušnjo evropskega 
prostovoljstva predstavila dva 
ESE prostovoljca iz Mladinskega 
centra Idrija. 

Več kot 40 mladih so najprej 
nagovorile vodja Predstavništva 
Evropske komisije v Sloveniji 
dr. Jerneja Jug Jerše, Andreja 
Vidmar Sukanovič iz oddelka 
za družbene zadeve Občine 
Ajdovščina in vodja Mladinskega 
centra Ajdovščina Tonja 
Ferjančič. Tako so mladi v uvodu 
izvedeli, kakšne priložnosti jim 
prinašajo aktivnosti Evropske 
komisije v evropskem letu 
mladih, kako si za vključevanje 
mladih v načrtovanje prihodnosti 
prizadeva lokalna skupnost in 
kakšen je rezultat mladinske 
pobude za restavracijo klopi pred 
Hišo mladih Ajdovščina. 

Dialog z odločevalci
Mladi so v dialogu z dr. 

Jernejo Jug Jerše izvedeli, kakšni 
so načrti Evropske komisije za 
obdobje po epidemiji z vidika 
okrevanja in odpornosti ter 
kateri so prednostni koraki na 
poti do ogljične nevtralnosti 
Evropske unije. Tako so se 

seznanili z nekaterimi ukrepi 
v sklopu obsežnega načrta 
NextGenerationEU ter s poudarki 
ambicioznega svežnja Fit for 55. 
Sogovornica je poudarila, da 
je Evropa tu in zdaj, s tem pa 
sporočila, da evropske politike 
na različne načine vplivajo 
na naše vsakdanje življenje. 
Navezala se je tudi na dragocene 
priložnosti za mednarodno 
mobilnost evropskih državljanov, 
kar ustvarja širok prostor za 
osebno rast in krepi vrednote 
evropske skupnosti v lokalnih 
okoljih. Po drugi strani pa je 
mlade spodbudila k aktivnemu 
vključevanju v aktivnosti lokalnih 
mladinskih organizacij.

Mladi so izrazili potrebo 
po izobraževanju o delovanju 
Evropske unije in prednostih 
evropskega državljanstva. 
V razpravi o spodbujanju 
trajnostnega načina življenja pa 
so apelirali na odločevalce, naj 
oblikujejo politike in ukrepe, ki 
bodo zmanjšali vire škodljivih 
okoljskih vplivov, saj mladi kot 
končni potrošniki ne morejo 
prevzeti vse odgovornosti za 
zeleni preboj.

Predstavitev Skupne klopce
Po dialogu so si ogledali 

restavrirano klop pred Hišo 
mladih Ajdovščina in jo 

slavnostno predali namenu – 
druženju, mreženju in deljenju 
dobrih praks. To je namreč 
sporočilo mladinske pobude 
za restavracijo klopi, ki je 
prehodno bilo delo lokalnega 
umetnika Arijela Štruklja. V 
procesu sodela se je Zavod Beta v 
sklopu projekta Garaža povezal z 

Mladinskim kulturnim centrom 
Hiša mladih Ajdovščina, le ta 
pa povezal pisan krog mladih iz 
lokalne skupnosti. K projektu je 
aktivno pristopil tudi PUM-O 
Ajdovščina s svojimi uporabniki. 
S predstavitvijo projekta Skupna 
klopca širši javnosti pa so odprli 
priložnosti za prenos dobre prakse 
mladinskega sodela pri varovanju 
in ohranjanju kulturne dediščine 
tudi v druge lokalne skupnosti. 

Kam po izkušnje v EU in 
zakaj?

Sledila je hibridna predstavitev 
Erasmus+ programa, ki jo je 
izvedla sodelavka Mladinskega 
centra Idrija Helena Ločniškar. 
V živo pa sta se nam pridružila 
ESE prostovoljca Irina iz Rusije 
in Svain z Norveške. Mlade 
sta navdušila za evropsko 
prostovoljstvo in jih spodbudila, 
da stopijo iz svoje cone udobja, 
saj jih prav onkraj znanega čaka 
največ odkritij o sebi in svetu.

Delavnica na temo 
trajnostne in zelene Evrope

V zadnjem delu dogodka so 
se mladi udeležili še delavnice 
na temo prepoznavanja izzivov 
pri sledenju ciljem trajnostne in 
zelene Evrope ter iskanja rešitev 
skozi aktivno participacijo 
mladih v tem procesu. Mladi 
rešitev za izzive pametne in zelene 
mobilnosti vidijo v vlaganjih v 
infrastrukturo za učinkovit javni 
prevoz, saj le dovolj hiter javni 
prevoz z rednimi linijami lahko 

nadomesti potrebo po uporabi 
avtomobilov. Poleg tega pa 
lahko zgladi razlike med mestno 
in podeželsko mladino, saj je 
slednja zaradi ovir v mobilnosti 
pogosto prikrajšana za razne 
aktivnosti. S tem so ponovno 
nakazali, da morajo odločevalci 
ustvariti pogoje za trajnostno 
mobilnost in s tem spremembo 
življenjskega sloga posameznikov. 
Slednji bodo lažje prevzeli 
zelene navade, če jim bodo tako 
delodajalci kot odločevalci prišli 
nasproti s spodbudnimi ukrepi. 
Mladi veliko priložnosti vidijo 
tudi v spodbujanju samooskrbe, 
izkoriščanju javnih urbanih 
površin za pridelavo hrane ter 
zmanjševanju proizvodnje živil 
živalskega izvora. Predvsem 
pa sporočajo: ravnanje 
posameznikov ne bo zadostovalo 
za razogljičenje družbe – 
potrebni so sistemski ukrepi za 
vzpostavitev zelenih industrij. 

V okviru evropskega leta mladih 
se bo pod okriljem Predstavništva 
Evropske komisije v Sloveniji 
zvrstilo še osem regijskih 
dogodkov v Postojni, Šmartnem 
ob Paki, Rogaški Slatini, Sežani, 
Jesenicah, Kamniku in Črnomlju. 
Na osrednjem jesenskem 
dogodku pa bomo v dialogu z 
evropskim komisarjem Janezom 
Lenarčičem obravnavali pobude 
iz lokalnih okolij.

Dodatne informacije: mag. 
Maja Hostnik, direktorica 
Mreža MaMa, 041 804 069, maja.
hostnik@mreza-mama.si

Mladi so na strani zelene in vključujoče Evrope 

Evropsko leto mladih v Ajdovščini: 
skupna klopca

Na tretjem od enajstih dogodkov v okviru evropskega leta mladih so mladi v dialogu z vodjo 
Predstavništva Evropske komisije v Sloveniji in na delavnici na temo trajnostne in zelene 
prihodnosti izrazili pripravljenost za aktivno participacijo v procesu sledenja ciljem Evropske 
unije, vendar so opozorili, da so za uspeh ključne politične odločitve in zakonodajni ukrepi, ki 
bodo spodbudili tako zeleno industrijo kot trajnostni način življenja posameznikov.

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

Pridemo tudi... na borjač. 
040 289 009

primoasfalt@gmail.com

Primoasfalt d.o.o.
Dolga Poljana 50, 5271 Vipava

ASFALTIRANJE MANJŠIH
IN VEČJIH POVRŠIN 
Svetovanje, kvalitetni in strokovni  

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

Ajdovščina je v kar štirih 
tekmovalnih dneh v dveh 
vikendih gosti la mlade 
nogometaše iz treh držav. Poleg 
Slovenije so nadobudni virtuozi 
okroglega usnja prišli še iz 
sosednje Hrvaške in Italije. Če se 
poglobimo še malce v statistiko, 
se je na dveh odlično pripravljenih 
naravnih zelenicah preko 
celotnega dogodka potilo100 ekip.

Prvi tekmovalni vikend je 
bil številčno najbolj zastopan. 
V kategoriji U9 je v soboto, 21. 
maja, nastopilo kar 24 ekip. 
Zmage se je razveselila ekipa 
Brava. Pri selekciji U12, v kateri 

je sodelovalo 15 ekip, so ponovno 
odlično nastopali igralci Brava, 
saj sta se obe njihovi ekipi 
zavihteli na stopničke (prvo in 
tretje mesto), z drugim mestom 
pa je se izkazala domača zasedba 
Primorja, na čelu s trenerjem 
Mitjo Lavrenčičem. Nedelja je bila 
rezervirana za najmlajše (selekciji 
U7 in U8). Skupaj se je po zelenici 
stadiona podilo kar 26 ekip. 
Turnir najmlajših v prvi vrsti ni 
bil rezultatsko pomemben, saj so 

bili zmagovalci vsi.
Vreme jo je organizatorjem 

zagodlo naslednji konec tedna, 
ko bi se moral nadaljevati drugi 
tekmovalni vikend. Močna burja 
in dež sta turnir prestavila na prvi 
vikend v mesecu juniju. Odločitev 
se je izkazala za pravilno, saj je 
mesto, ki je poznano po burji, 
krasilo lepo in sončno vreme s 
temperaturami blizu tridesetih 
stopinj. Sobota je bila rezervirana 
za selekcijo U10 v dopoldanskem 
času in finalni turnir deklic U13 
pod okriljem Nogometne zveze 
Slovenije (najboljših osem ekip) 
v popoldanskem času. Izpostaviti 
velja dva super dosežka naše 
nogometne šole. Selekcija U10 je 
v finalu morala priznati premoč 
le ljubljanski Iliriji, deklice U13 
pod taktirko Andija Mamiča 
in Sare Ušaj pa v finalu le ekipi 
Radelj in so tako postale državne 
podprvakinje. V nedeljo, zadnji 
dan turnirja, smo spremljali še 

igralce selekcije U11. Na koncu 
so se zmage veselili igralci NK 
Svobode, ki so bili v finalu za 
odtenek boljši od domače zasedbe 
Primorja.

V Ajdovščini so tako že deveto 
leto zapored (če odštejemo 
dve koronski leti) vrhunsko 
organizira l i mednarodni 
nogometni turnir za mlajše 
selekcije. Odličen ambient, 
gostinska ponudba, srečelov, 
veliko število navijačev in mladih 
nogometašev ter nenazadnje še 
izvrsten nogomet dokazujejo, da 
mesto z nekdanjo rimsko utrdbo 
ob mrzli reki diha za nogomet.

Naslednje leto je na 
vrsti jubilejna 10. izvedba 
Mednarodnega nogometnega 
turnirja mesta Ajdovščina. 
Organizatorji obljubljajo, da bo 
to zagotovo največji in najbolj 
odmeven turnir do sedaj.

Deni Stibilj, 
foto: Manuela Kompara

V Preboldu je 28. in 29. 
maja 2022 je potekalo državno 
prvenstvo Umetniške plesne 
zveze Slovenije. Rezultati ADC 
plesalcev so bili nad pričakovanji 
- v različnih plesnih zvrsteh in 
različnih starostnih kategorijah 
so si priplesali 9 nazivov državnih 
prvakov ter ostale izvrstne 
rezultate:

- Đusi 1. mesto urban street 
mala skupina mladinci

- Kiara 2. mesto urban street 
solo ženske

- Welcome to the party 1. mesto 
urban street produkcija mlajši 
mladinci 2

- Doroteja & Amelie 1. mesto 
urban street pari mlajši mladinci 
1

- W group 1. mesto urban street 
male skupine mlajši mladinci 1

- Red storm 1. mesto urban 
street produkcija mlajši mladinci 
1

- Štorovke - Mau naprej pa mau 
nazaj 2. mesto show ples velike 
skupine senior 2

- Ajda - Ajdeee Ajda 1. mesto 
show ples velike skupine senior 2

- W-element 1. mesto urban 
street velike skupine senior 2

- Ella 1. mesto urban street solo 
ženske pionirji 2

- DJ UP 1. mesto pop ples velike 
skupine pionirji 2

Plesalci ADC med tednom 
pridno trenirajo, ob koncih 
tedna pa nastopajo. Tako so 
plesali tudi na Prazniku češenj 

v Vipavskem Križu, udeležili 
so se kvalifikacijskih turnirjev 
in se kvalificirali na evropsko 
prvenstvo, udeležili pa so se 
tudi plesnega festivala ROLLY 
DANCE OPEN 22 v Slovenski 
Bistrici. Nastopili so solisti, 
pari, male skupine ter formacije 
različnih starostnih kategorij in 
dosegli imenitne rezultate:

- Amina in Meggy urban duo 
junior elitno srebrno priznanje

- Blaz in Matic urban duo 
junior zlato priznanje, 1. mesto 
ter uvrstitev v Mini gala

- Đusi urban group junior zlato 
priznanje

- Zoja urban solo adult elitno 
srebrno

- Welcome to the party urban 
formation junior zlato priznanje

- Gusto urban group adult zlato 
priznanje

- Buše urban group adult elitno 
zlato priznanje, 1. mesto ter 
vstopnica v Grand gala

- Kiara urban solo junior zlato 
priznanje

- Ajdeee Ajda folk and ethnic 
dance formation senior zlato 
priznanje

- Divertirse urban formation 
adult zlato priznanje

Posebno presenečenje 
organizatorja pa je bila podelitev 
medalje Tilki Bolčina za 
najstarejšo plesalko festivala. 
Čestitke zlati dami in pohvale 
organizatorju za izkazano 
pozornost.

9. mednarodni turnir mesta Ajdovščina 

Turnir zablestel v polnem sijaju
Nogometno društvo Primorje Ajdovščina je po dveh letih čakanja znova izpeljalo mednarodni 

nogometni turnir za mlajše selekcije na mestnem stadionu. Tudi tokrat v dveh vikendih z 
manjšim popravkom, saj je bil drugi tekmovalni vikend zaradi slabih vremenskih razmer 
prestavljen za teden dni.

Štafetni tek 'Povežimo Vipavsko dolino'
Športno društvo Tekači Vipavske doline je 21. maja 2022 organiziralo nov rekreativno tekaški 

dogodek v Vipavski dolini, štafetni tek 'Povežimo Vipavsko dolino'. Dogodek je bil organiziran 
v sklopu Tedna gibanja – MoveWeek Slovenija, ki je letos potekal od 23. do 29. maja in ga v 
Sloveniji koordinira Športna unija Slovenije.

ADC – državni prvaki UPZS
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Tudi tekmovalci so bili z izvedbo 
tekmovanja zelo zadovoljni, kljub 
vročini, ki je pripekala na sobotni 
dan. Poleg bogatih nagrad, 
nagradni sklad je vseboval kar 
5.000 €, so za osvežitve skrbela 
še lokalna podjetja in sponzorji 
z vodo, sokom Fruc podjetja 
Fructal in odličnim sladoledom 
podjetja Leone, ki je vsaj malo 
hladil vročico na igrišču in ob 
njem. Za spremljevalni program 
so poskrbeli plesalci skupine EL1 
plesna scena, za glasbo pa DJ.

Tekmovanja se je udeležilo 
25 ekip, ki so tekmovale v treh 
različnih kategorijah. V kategoriji 
U18 so slavili Sinovi vetra, v 
U23 Maribor U23, zmagovalci 
v kategoriji članov pa ekipa 
Maribora. Poleg tega so izvedli 
tudi tekmovanje v zabijanju, kjer 
je zmagal Igor Struger, in v metu 
trojk, kjer je bil najboljši Jaka 
Pešak.

Tudi za naslednje leto že 
obljubljajo podobno tekmovanje 
v centru mesta in se ga že veselijo. 
Želijo si več prijavljenih ekip, 
saj se nekatere letos niso uspele 
udeležiti zaradi reprezentančnih 
priprav in mednarodnih 
turnirjev. »S samim dogodkom 
smo zelo zadovoljni, saj smo imeli 
časa za organizacijo zelo malo. 
Ker pa smo dobro uigrana ekipa, 
nam to ni povzročalo veliko težav. 
Obljubljamo, da bomo atraktivno 

lokacijo v centru mesta izkoristili 
tudi naslednjo sezono.Še močnejši 
in izkušenejši si želimo povečati 
število prijavljenih,« je iz ekipe 
organizatorjev povedal Mitja 
Pišot.

V sklopu dogodka pa so 
izkoristili čas še za predstavitev 
novega člana KK Leone 
Ajdovščina. To je Dražen Bubnić, 
ki je ob vstopu povedal: »Nova 
priložnost, nov začetek in komaj 
čakam na začetek priprav. Za 
sabo imam kar nekaj kilometrine 
in izkušenj, rad bi to prenesel tudi 
mladim. Cilj je napredovanje 
kluba v drugo ligo, skupna rast 
ekipe in zgraditi temelj za višje 
uspehe.« Za KK Leone Ajdovščina 
je to odlična pridobitev, saj je 
Bubnić že igral za klube, ki so 
osvojili naslov državnih prvakov, 
pokalne naslove in druge pokale, 
tako doma kot v tujini.

HUD BASKET v Ajdovščini
V Ajdovščini se je 4. junija odvijal celodnevni dogodek HUD 

BASKET. Državno prvenstvo trojk 3x3 v košarki je zavzelo 
Lavričev trg in privabilo številne gledalce. Glavno organizacijo 
tekmovanja so prevzeli v Košarkarskem klubu Leone Ajdovščina, 
z organizacijo pa so bili zadovoljni tudi pri Košarkarski Zvezi 
Slovenije, ki je sodelovala kot krovni organizator.

Praznovanje zlatih in 
diamantnih obletnic poroke je 
tradicionalna prireditev društva 
upokojencev Ajdovščina. Za 
praznovanje poskrbi vodstvo 
društva in vztrajnosti in 
prizadevnosti dosedanjih in 
sedanjega predsednika gre zahvala 
za te lepe dogodke. Vsako leto 
povabijo zakonske pare, člane 
društva, na skupno praznovanje. 
Že štiriinštiridesetič je 21 
zakonskih parov prejelo vabila 
za prijetno druženje in skupno 
praznovanje v gostišču Luft v 
Ajdovščini. Vabilu se je odzvalo 
dvanajst parov: sedem med njimi 
je bilo zlatoporočencev, štirje so 
praznovali diamantno poroko, 
en par pa skupaj živi že 65 let in 
je tako praznoval železno poroko.

Po prijazni dobrodošlici so 

slavljence pozdravile pevke 
ženskega pevskega zbora 
Večernica. Z zborovodjem 
Miranom Rustjo so za to priložnost 
izbrale pesmi in prvič nežno 
zapele Nekaj je v zraku, Pavčkovo 
besedilo je uglasbil Jernej Rustja; 
Kaplja rože, avtorsko pesem 
Mirana Rustje in hudomušnico 
Komar se je oženil. Zbrane je 
nato nagovoril predsednik društva 
upokojencev Maksimiljan Marc. 
Kulturni program so dopolnile 
pevke dramsko-pevske skupine 
Zarja, ki so zapele venček ljudskih 
in ponarodelih slovenskih pesmi. 
Sproščeno smo se nasmejali ob 
skeču Torta ali postelja. Slovesno 
vzdušje so oblikovali tudi viteza 
in dvorni dami grofa Gašperja 
Lambergerja z Bleda. Oblečeni v 
grajska oblačila so v gorenjskem 

narečju opisovali življenje v 
srednjem veku ter ob glasbi 
zaplesali nekaj plesov tistega 
časa in tako prikazali utrinke 
kulturnega in zabavnega življenja 
na gradovih. 

Po okusno pripravljeni večerji 
je povezovalka programa prebrala 
predstavitve posameznih parov. 
Življenjskim zgodbam so vsi 
prisotni z zanimanjem prisluhnili 
in marsikateremu se je utrnila 
solza ganjenosti. Besedila so 
pripravili svojci slavljencev, za 
kar se jim zahvaljujemo. Sledile so 
čestitke, torta, zdravica in obvezno 
fotografiranje.

Večer, poln petja, pogovorov in 
prijetne glasbe – zanjo je poskrbel 
Mauro Deferi - se je hitro prevesil 
v noč, razšli smo se z nasmehi in 
obljubami, da se ponovno srečamo 
ob naslednjih obletnicah.

»Imam tebe, da paziš name in ti 
imaš mene, da pazim nate. Imava 
drug drugega in to pove vse o 
naju.« (John Steinbeck)

Alenka N. B., DU Ajdovščina

Zlati, diamantni in železni pari
» … so leta minula, vsa siva sva že,

jaz pa spominjam se še …
Zdaj pa drhteče mi stiskaš roko,

vendar je obema lepo …«
(besedilo Ferry Souvan)

V petek, 17. junija zvečer, smo 
se drugič zbrali pri Pečenkovski 
štirni na Brjah na potopisnem 
predavanju svetovnega popotnika 
in kolesarja Karla Bizjaka. Na 
njegov edinstven način nam je 
predstavil 70 dnevno potovanje 
s kolesom po Centralni Aziji, po 
državah, ki so bile nekdaj sestavni 
del Sovjetske zveze. Sedaj za 
Rusijo te države niso zanimive, 
so pa v interesu Kitajske, ki gradi 
ceste in predore v smeri Rusije.

Prikazal je življenje ljudi v 
mestih in odročnih krajih, po 
dolgih in prepadnih dolinah 
in 4000 metrskih prelazih, kjer 
energetsko krizo ljudje rešujejo 
s posušenimi kravjeki, življenje 
ljudi brez zdravstvene oskrbe, 
kjer tableta Naklofena reši 
vse bolezenske težave. Tam v 
zdravstvu ni čakalni vrst.

Kljub dežju, ki je pred nočjo 
zmočil prizorišče in ohladil 
ozračje, se nas je nabralo veliko 

poslušalcev z Brji in okolice. 
Tudi za deke za ogrevanje smo 
poskrbeli, namesto hladne pijače, 
pa smo si postregli s kalorično 
močnejšo pijačo in štrudlom, s 
katerim nas je počastila Katja.

Naslednji Večer pri štirni bo 
predvidoma v petek, 1. julija 2022 
ob 21.uri.

Petkov večer pri štirni 
Potopisno predavanje - S kolesom po Centralni Aziji – 

Uzbekistan, Tadjikistan in Kirgizistan – 70 dni za 70 let.


